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Uvodnik

Danijel Devetak

Spoštovati
življenje

Pred štiridesetimi leti, ob koncu Drugega 
vatikanskega cerkvenega zbora, je sveti 
oče pozval vernike, naj branijo in  pravil

no uresničujejo krščanska načela spričo 
pojavov, k i skušajo sprevreči in  un ič iti "ve
ro, m oraln i red in  samo človeško družbo." 
Stvari se niso spremenile v bolje, prej obrat
no: poziv namreč ostaja zaskrbljujoče aktua
len. Prelistajmo časopise, poglejmo si televi
zijski dnevnik; kaj vidim o? Svet je vedno 
bolj nečloveški; edini bog, pred katerim vsi 
poklekajo, je denar; nasilje in  izkoriščanje 
šibkejših prevladujeta nad človeško osebo v 
imenu novih "izmov": konsumizma, hedo
nizma, liberalizma, utilitarizma...
Kakšno vlogo lahko še sploh ima v takšnem 
okviru kultura, k i se ima za krščansko? Če 
verjamemo v to, da je srž vere prepletanje 
delovanja Boga in  človeka v konkretnosti 
vsake kulture in  sploh znotraj človeške zgo
dovine, bomo z lahkoto razumeli, zakaj je 
poko jn i sveti oče W ojtyla  le nekaj le t po 
svoji izvolitv i uvidel in  poudaril, da bo sin
teza med vero, kulturo in  življenjem eden 
glavnih izzivov za Cerkev 21. stoletja. Prav v 
času njegovega pon tifika ta  je bolj kot 
kdajkoli prej postalo jasno, da evangelij v 
sodobni družbi edin i lahko vrne človeku 
dostojanstvo, saj se edini zavzema prav za 
vsakega človeka, tud i najšibkejšega in  naj
bolj zapostavljenega. Na dlani je, da živimo 
v t.i. "ku ltu ri sm rti": splav je iz zločina po
stal državljanska pravica, s kontracepcijski
m i sredstvi in  vedno novim i tabletkami za
piramo vrata življenju še pred njegovim roj
stvom, samo stvar časa je še, kdaj bosta tudi 
p ri nas uzakonjeni evtanazija in  genetska 
manipulacija.
Prav na področju kulture - smrti ali življenja 
- lahko la ik i veliko storimo, če smo p r i
pravljeni tudi javno pričati o tem, da veruje
mo v življenje, k i je Božji dar, največja in  ne
dotakljiva vrednota. Tema letošnjega Dneva 
za življenje, k i ga bomo obhajali 5. fe
bruarja, je prav Spoštovati življenje. Sporoči
lo italijanskih škofov ob tej priložnosti je ze
lo "nabito", saj obravnava kar deset presne
to žgočih tem; govori o skrivnosti življenja, 
o naravi človeške osebe, o prvenstvu člo
vekovega življenja pred državo, zakoni, po
litiko  in  znanostjo, o svobodi in  sreči, o mla
dih, o zakonu in  družini, o demografskem 
problemu, o splavu, o zavzemanju vseh, da 
b i ženskam pomagali sprejemati življenje, 
in  končno o ku lturi življenja.
Nihče ne bo dosegel svobode in  sreče, če bo 
življenje omalovaževal, ga izzival, zaničeval, 
uničeval, ubiral pot smrti, pravi sporočilo 
škofov. To velja za vse, še zlasti za mlade, 
med katerim i so tud i taki, k i iščejo svobodo 
in  srečo z mamili, s poživili in  drugim i opoj
n im i sredstvi ter z obnašanjem, k i jasno go
vori o "brezbrižnosti do življenja in  njego
v ih  vrednot ter o šibki ljubezni do sebe in  
d rug ih ". Dolžnost vseh je pomagati m la
dim , še pravijo škofje, da spet odkrije jo 
upanje in  ljubezen do življenja, da z zau
panjem postavijo na noge lep zakon in  
družino, da odvrnejo pogled od smrti in  se 
zagledajo v  življenje. Da se naučijo spoštova
t i življenje, t.j. postavljati osebo na prvo me
sto.
Gre za pravi program, o katerem bi morali 
večkrat razmišljati in  k i ga je nemogoče po
globljeno zaobjeti v 24 urah enega samega 
Dneva za življenje. Gotovo pa bo svet okrog 
nas lepši in  prijaznejši, če si bomo zapomni
l i  vsaj zadnji stavek poslanice: "Če v  svojem 
srcu iščeš svobodo in  hrepeniš po sreči, 
spoštuj življenje: vedno in  za vsako ceno!"
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BLIŽNJI VZHOD| Posledice Šaronovega umika

Še več nasilja 
in nestabilnosti
Z nenadnim odhodom Arie- 

la Šarona z izraelske poli
tične scene se na Bližnjem 

vzhodu odpira novo obdobje na
silja in  nestabilnosti.
4.januarja so Šarona odpeljali v 
glavno bolnišnico, kjer je b il 
večkrat podvržen izredno delikat
nim  kirurškim posegom na mož
ganih. Kritičnost njegovega 
zdravstvenega stanja ne daje upa
ti, da bi se lahko vrn il v politiko 
in  to n iti v primeru, da bi težek 
trenutek, ki ga doživlja - preživel. 
Politična vrzel, ki jo odpira umik 
Ariela Šarona z izraelske politike, 
je velika. Trenutno si je namreč 
zelo težko predstavljati, da bi ga 
kdo od sedanjih politikov bil spo
soben uspešno nadomestiti.
Med drugim velja omeniti, da je 
prav pred novim letom Šaronova 
vlada zašla v globolo krizo. Izrael
ski premier je takrat izstopil iz 
svoje tradicionalne stranke Likud 
v glavnem zaradi nesoglasij, ki jih 
je sprožila njegova politika do na
selij. Po odhodu iz stranke je 
Šaron ustanovil novo, ki je bila 
osredotočena na njegovo figuro 
in  je po mnenju poznavalcev 
prav zaradi tega imela precej

možnosti za uspeh.
Glavna praznina, ki jo Šaron 
pušča za sabo, pa n i vezana na 
njegovo institucionalno vlogo,

1

pač pa na značaj in  vplivnost nje
gove osebnosti. Z n jim  namreč 
odhaja ena izmed najbolj kontro
verznih in obenem močnih oseb
nosti izraelske politike, ki je v zgo
dovini te bližnjevzhodne države 
in njenih (v glavnem konfliktual- 
nih) odnosov z arabskim svetom 
nedvomno pustila globoko sled. 
Mlajšega Šarona se bodo zgodovi
narji spominjali predvsem kot

vojaškega vodjo. Dalje bodo o 
njem pisali kot o ministru, ki je 
b il odgovoren za nastanek veči
ne novih naselij na območjih 
Zahodnega brega Jordana in  Ga
ze. Novost v prihodni biografiji 
Šarona pa bo izvirala predvsem iz 
zadnjega obdobja njegovega vla
danja. Starejši Šaron bo namreč - 
prav obratno kot dotedaj - ostal 
zapisan kot edini izraelski politik, 
ki si je ravno zaradi svoje avtorite
te lahko dovolil ukazati umik 
omenjenih naselij, in  to kljub iz
redni nepopularnosti odločitve, 
ki ga je stala prekletstvo s strani 
najbolj pravoverne komponente 
judovske skupnosti.
Človek, ki ga je velika večina 
upravičeno imela za enega naj
bolj skrajnih predstavnikov iz
raelskih konservativcev in  za za
grizenega "jastreba", ki je v od
nosih s Palestinci vse svoje 
življenje zagovarjal prednost 
vojaške metode pred pogajalsko, 
prav ta človek je namreč z 
omenjenim ukrepom postal pra
vi ključ mirovnega procesa. Brez 
tega ključa bo zapleteni 
bližnjevzhodni rebus izredno 
težko rešiti.
Kljub sovraštvu, ki ga je Ariel 
Šaron vzbujal v veliki večini Pale
stincev in  ostalega arabskega sve
ta, se namreč po vsej verjetnosti 
slednji nikdar niso čutili tako b li
zu ustanovitvi Palestinske države 
kot takrat, ko so o tej možnosti 
spregovorila usta njihovega naj
večjega nasprotnika...

Erika Hrovatin

Ob primeru odcepitve občine Lamon

Kaj se dogaja v 
bližnjem Venetu

Da živim o v dobi po
m em bnih sprememb, 
ne velja samo na sve

tovni ravni, temveč tudi na rav
n i nam b ližn jih  zamljepisnih 
območij. Italija pa je v tem po
gledu sploh nekaj posebnega, 
po eni strani b i rada igrala v id 
nejšo vlogo v mednarodni po li
tik i, poudarjajoč svoj geopoli
tičn i položaj in  bogato ku ltur
no tradicijo, po drugi strani pa 
se neustrezno loteva vprašanja 
preureditve svojega zastarelega 
državnega ustroja v smeri 
širokih teženj po decentraliza
ciji in  uveljavljanju avtonomi
stičn ih modelov. Sama repu
blikanska ustava iz leta 1948 je 
predvidevala ustanovitev avto
nom n ih  dežel, a do dejanske 
uveljavitve tega načela je prišlo 
z veliko zamudo ob znatni 
om ejitvi področij pristojnosti. 
Sedanja desnosredinska vlada 
je na pritisk političnega izsilje
vanja s strani Severne lige p ri
stala na nekatere spremembe 
ustave glede porazdelitve p ri
stojnosti med državo in  dežela
m i in  preureditve ustroja po
slanske zbornice in  senata, 
istočasno pa je s tem ustvarila 
precejšnjo pravno zmedo in  po
litično zbeganost. Osrednja vla
da si je istočasno pridržala 
upravljanje davčnih dohodkov

in  s tem bistveno izvotlila avto
nom ijo dežel.
Po drugi strani pa se politične 
stranke, zlasti vladne, v bistvu 
borijo predvsem za svoj položaj 
in  konkretno oblast na raznih 
ravneh, p ri čemer pa zane
marjajo skrb za reševanje konk
retn ih problemov ljudi. Pogo
stokrat zviška vsliljujejo rešitev 
raznih problemov. Tipičen je 
prim er ravnanja s prebivalci 
doline Susa v zvezi z načrtova
no gradnjo hitre železniške pro
ge Turin - Lyon. Upajmo, da bo 
naša dežela bolj demokratično 
pristopila k načrtovanju petega 
koridorja na našem območju. 
V okvir neurejenih odnosov 
med oblastmi in  krajevnim i 
skupnostmi moramo uvrs titi 
tud i zadnja dogajanja v  so
sednji deželi Veneto, k i se razte
za od avstrijske meje na severu 
do Padove in  Benetk na jugu. 
Toda razvit je le njegov južni in  
pretežno ravninski del, med
tem ko je gorato območje (ra
zen področja Cortine d'Ampez- 
zo) močno zanemarjeno. Tako 
se je zgodilo, da so prebivalci 
občine Lamon v bellunski pok
rajini na uradno razpisanem re
ferendumu 31. oktobra lan i z 
veliko večino glasov vo liln ih  
udeležencev (93%) izrekli za 
prik ljučitev k sosednji triden-

Deželni prispevki za slovenske organizacije
Rok za prošnje do konca januarja
Služba za jezikovne in kulturne identitete sporoča, da 31. 
januarja 2006 zapade rok za predstavitev prošenj za prispevke, 
na podlagi deželnega zakona številka 23/2001. Prispevke 
lahko prejmejo ustanove in društva slovenske manjšine za:
a) informativne in založniške pobude,
b) dejavnosti primarnih ustanov in inštitucij,
c) pobude in dejavnosti manjših inštitucij in društev,
d) pobude posebnega pomena.
Zainteresirani lahko vložijo prošnje na kolekovanem papirju na 
urad s sedežem v ulici Del lavatoio 1 v Trstu, ali pa pošljejo po 
pošti.

tinski pokrajini. Italijansko no
tranje ministrstvo b i moralo v 
roku treh mesecev predložiti 
parlamentu zakonski predlog o 
uveljavitvi volje prizadetega 
prebivalstva. Toda to se n i zgo
dilo, kar očitno kaže na to, da je 
vlada v veliki zadregi, kaj stori
ti. Prebivalci občine Lamon pa 
so trdno odločeni vztrajati pri 
svoji odločitvi, zato iščejo pod
poro p ri po litičn ih  strankah, ki 
imajo predstavnike v parla
mentu. A to n i še vse. Druge šti
r i občine iz Veneta pa so začele 
uradni postopek za izvedbo re
ferenduma o n jihovi pripo jitv i 
k sosednji deželi Furlaniji - Julij
ski krajini, konkretno k porde- 
nonski provinci. Zadevni refe
rendum i naj b i se izvedli 
prihodnjega 25. marca. Gre za 
občine Gruaro, Pramaggiore, 
C into Caomaggiore in  Teglio 
Veneto, katerih prebivalci se že 
zdaj poslužujejo številn ih jav
n ih  uslug v krajih na ozemlju 
sosednje pordenonske pokraji
ne. Nezadovoljstvo s svojim po
ložajem izražajo tud i številne 
občine na gorski planoti Asia- 
go. Takšni pojavi dokazujejo, da 
osrednje deželne oblasti zane
marjajo gorske kraje. V ta sklop 
spada tudi zahteva po dodelitvi 
posebne avtonomije provinci 
Belluno.
Pa tud i drugače se v Venetu p ri
tožujejo, da jih  osrednje rimske 
oblasti zapostavljajo p ri do
deljevanju državnih prispevkov 
in  se zato čutijo diskriminirane 
v prim erjevi z deželama 
Gornjega Poadižja in  Furlanije - 
Julijske krajine, k i sta deležni 
mnogo večjih prispevkov zara
d i njihovega statusa posebne 
avtonomije.
V tem vzdušju je lan i nastalo 
avtonomno politično gibanje, 
katerega temeljni program je, 
da rimska vlada deželi Veneto 
prizna davčno avtonomijo, to 
se pravi, da mu prepusti pretež
no večino na njegovem 
ozemlju izterjanih davkov. Gi
banje vodi znani podjetn ik 
Panto, k i je v zadnjem času po
stal lastnik zasebne televizijske 
mreže Nordest.

Alojz Tul

Svet slovenskih organizacij: seja izvršnega odbora
V sredo, 11. t.m., se je na redni seji sestal izvršni 
odbor SSO-ja. Uvodoma je predsednik Drago Štoka 
poročal o pozitivnih odzivih na občni zbor kot tudi na 
njegovo izvolitev na čelo krovne organizacije; med 
dopisi izstopajo čestitke predsednika poslanske 
skupine SDS Jožefa Jerovška. Vse to samo potrjuje 
pomen, vlogo in ne nazadnje tudi vidljivost, ki jo je 
organizacija pridobila v prejšnjih letih. Pozitivni odzivi 
med članicami dajejo novega zagona delovanju 
odbora, ki sije med srednjeročnimi prioritetami zadal 
dvojno nalogo: okrepitev in ovrednotenje notranje 
strukture in sočasno utrditev vezi s članicami, ki 
delujejo na teritoriju. Izvršni odbor je pozitivno ocenil 
imenovanje Zorka Pelikana na čelo Urada za

Slovence v zamejstvu in po svetu, s katerim si obetajo 
plodno sodelovanje in neposrednješe stike, ki naj 
botrujejo bolj urejenim odnosom med matico in 
manjšino. S tem v zvezi so na seji vzeli v pretres tudi 
letošnje prošnje za financiranje. Nova priložnost za 
stik s političnimi predstavniki matice se ponuja ob že 
tradicionalnem novoletnem srečanju v Kobaridu med 
posoškimi občinami in Beneškimi Slovenci, kjer bodo 
ponovno načeli vprašanje vidljivosti slovenskih 
programov v videmski pokrajini, a tudi bolj žgoče in 
aktualne teme kot npr. elektrovod. Benečanu, točneje 
Giorgiu Banchigu, uredniku lista Dom, pa je bila 
zaupana naloga govornika na bližajoči se Prešernovi 
proslavi v Trstu, kije predvidena za 12. februar.

Povejmo na glas

Vse manj čuta
Nedavno je  b il objavljen podatek, da je vgo- 
rišk i p okra jin i okrog 17 tisoč upokojencev, 
katerih  mesečna p oko jn ina  se g ib lje  med  
250 in  500 evri, in  kar nekaj tisoč takšnih, k i 
prejem ajo m an j k o t 250 evrov. Ob tem se 
lahko  zam islim o, čeprav nas v  to seveda 
nihče ne m ore p ris ilit i. V vsakem prim eru  
podatek navaja, da gre p r i obravnavani sku
p in i lju d i za m ejno stanje ogroženosti, med
tem ko se upokojenci z m an j ko t 250 evri 
mesečnega prispevka dobesedno borijo  za 
preživetje, česar n i težko razumeti. Vsemu te
m u velja dodati, da sodi naša pokra jina  
vsekakor med tiste predele države, k i se p o 
našajo s priznano visoko življenjsko ravnjo, 
kar pomeni, da so marsikje razmere še občut
no slabše.
Nobenega dvoma ni, da obdobje, v katerem  
živimo, socialnim  problem om  namenja raz
meroma m alo in  nemara vse m anj pozorno
sti. Z  redkim i izjem am i velja to za ves razvi
t i svet, podobno tud i za nekdanji socialistič
n i tabor, k i se pospešeno trudi, da bi se čim  
hitre je  izenačil z bogatim i državami. Pri tem 
je zanimivo, da n i bistveno drugače n it i  v  ne
razvitih obm očjih, k i so ko t vsi pris iljena v  
kru to  g lobalizacijsko tekmo. Skratka: 
današnji čas deluje na ves svet enako, vse
m ogočni m o to r je  ekonomski napredek, z 
gršo besedo pridob itn iš tvo  in  posledično po 
rabniška miselnost, k i n i n ikdar zadoščena, 
k ljub  prisvojenim  m ateria lnim  dobrinam se 
čuti ogrožena. Ekonomski napredek zato vse 
bo lj služi samemu sebi in  sploh n i več jam 
stvo, da b i reševal še kakšne druge, recimo

socialne probleme. Ko naša družba mukoma  
doseže nada ljn jo  ekonomsko izboljšavo, 
slednja spet vlaga v  ekonom ijo  in  tako brez 
konca in  kraja. Vse, kar ekonomija ni, n.pr. 
zdravstvo, šolstvo, skrbstvo, ob tem izgublja 
na moči. Ena od bistvenih posledic je  vse 
bo lj oslabljena sociala, p r i čemerne gre le za 
upokojence pač pa za poglabljanje gm otn ih  
razlik v družbi. Prepad med bogatim i in  ne- 
bogatim i, oziroma vse bo lj revn im i, se po 
glablja, kar utegne nekega dne sprožiti resne 
napetosti. V ko liko r vsaj okvirno  drži poda
tek, da v  I ta liji slabe š tir i odstotke bogatih 
družin poseduje skoraj p o lov ico  finančne  
m oči vseh družin, potem pričenja postajati 
podoba družbe že problematična.
Dandanes se tako rekoč nobena vladajoča 
po litika  ne zavzema za bistveno večjo podpo
ro sociali, podporo, k i b i se odrazila v  n.pr. 
podvo jen i postavki državnega proračuna, 
prav tako vladajoči p o lit ič n i vrhovi resno ne 
problem atizira jo  sedanjega svetovnega p o 
rabniškega dogajanja. Kot da n i alternative in  
ne m orem o sto riti več od tistega, kar dela
mo. Temu občutku nem oči n ikako r ne b i 
smeli podleči in  to vsaj zaradi enega razloga. 
N i namreč p rije tno  živeti v  družbi, v  kateri 
b iti premožen in  bogat pom eni im e ti ugled 
in  čast in  je b it i reven a li socialno ogrožen 
neke vrste sramota in  manjvrednost.
Pri vsej zgodbi o prerevnih upokojencih je 
na jbo lj pretresljivo dejstvo, da o sebi več ko t 
to liko  glasno ne govorijo , ker se verjetno  
bo jijo  še enega ponižanja.

Janez Povše

Srečanje z državnim sekretarjem

Stoka in Pavšič pri 
Pelikanu tudi o RTVS

N a prvem srečanju držav
nega sekretarja za Slo
vence v zamejstvu in  po 

svetu Zorka Pelikana s predsed
nikoma krovnih organizacij Slo
vencev v Italiji, Sveta slovenskih 
organizacij Dragom Štoko in  
Slovenske kulturno-gospodar- 
ske zveze Rudijem Pavšičem 10. 
t.m. so v Ljubljani spregovorili o 
položaju slovenske manjšine v 
Ita liji. Poleg tega sta Štoka in  
Pavšič znova opozorila, da v 
programskem svetu RTVS n i no
benega predstavnika manjšin, 
so za STA povedali v Pelikano
vem uradu. Slovenska manjšin
ska koordinacija (SLOMAK), ka
tere predsednik je Pavšič, je si

cer na omenjeno opozorila že v 
času nastajanja novega zakona 
o RTVS; tako Pavšič kot Štoka pa 
sta v pogovoru izrazila pre
pričanje, da bi v programskem 
svetu RTVS moral b iti predstav
n ik manjšin.
Pavšič je v pogovoru izrazil hva
ležnost nekdanjemu predsed
niku SSO Pahorju za dobro in  
uspešno sodelovanje in  izrazil 
upanje, da bodo že aprila razme
re v Ita liji slovenski manjšini 
bolj naklonjene zaradi lokalnih 
in  splošnih volitev. Obenem 
upa, da bo do premikov prišlo 
tudi glede italijanskega zakona 
o manjšinah, ki je že nekaj let 
na m rtv i točki. Povedal je, da

brez p o litičn ih  spre
memb v Rimu in  Trstu 
ne bomo dočakali 
sprememb, ki zadevajo 
našo manjšino. Naloga 
za Slovenijo v letu 
2006 pa je oblikovanje 
slovenske strategije do 
manjšin. S tem ko je 

zakon o odnosih Slovenije s Slo
venci zunaj njenih meja konč
no prišel v zakonodajni posto
pek, je vzpostavljena tudi neka 
normativna osnova, da bo ta 
strategija lahko zelo čvrsta, je 
menil Pavšič.
Štoka je izrazil nasprotovanje 
preštevanju članov manjšine, saj 
meni, da manjšina velja toliko, 
kolikor "producira" oz. kolikor 
da skupnosti, v kateri živi. Novi 
predsednik SSO je navedel tr i 
cilje za leto 2006. Pri SSO upajo 
na zmago leve sredine na priha
jajočih italijanskih volitvah in  s 
tem na premik pri uresniče
vanju zaščitnega zakona. Zelo 
pomemben cilj je po njegovem 
mnenju sprejetje slovenskega 
zakona o odnosih Slovenije s 
Slovenci zunaj meja, kot tretji 
cilj pa je navedel skupno pred
stavništvo razpršenih sloven
skih manjšinskih organizacij, ki 
b i delovalo navzven. Državni 
sekretar Pelikan je dejal, da se 
zavzema za tesno in  stalno so
delovanje z organizacijami 
manjšin. Tudi on se je dotaknil 
po litičn ih  razmer pred volitva
m i v povezavi z izvajanjem 
zaščitnega zakona. Izpostavil je 
tud i problem vidnosti sloven
skih programov v videmski pok
rajini. Ob tem je izrazil mnenje, 
da se je potrebno zavzeti za vid
nost slovenske javne televizije v 
Italiji, za kar pravna podlaga že 
obstaja, vendar se ne izvaja.
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Edine korenine
Med pošto, ki jo v uredništvu vsakodnevno odpi
ram, sem pred dnevi z zanimanjem odprl večjo 
rumeno ovojnico, ki ji sam rečem kuverta. Izraz 
predvideva tudi Slovar slovenskega knjižnega je
zika, čemur se ne čudim, saj bi sam z ovojnico 
težko označil kuverto. Lepo oblikovana pisava, ki 
je na kuverto napisala moje ime in  naslov našega 
uredništva, je izdajala umetniško dušo, ki se gotovo 
ukvarja z oblikovanjem, v spomin pa mi je prikli
cala izjemno lepo pisavo učiteljice iz otroštva, go
spe Vere Vrtovec ali, kot smo ji rekli pri nas doma, 
gospe Vere Joškave. Vem, da bi po slovensko moral 
napisati, da je bila gospa Vera Joškova in  ne Joška- 
va, a dejstvo je, da družini Vrtovec v vasi rečemo 
Joškavi in ne Joškovi, in  zato se tega držim. 
Otroštvo sem preživel v sosedstvu z Joškavimi, 
zraven družine Vrtovec torej, iz katere izhajajo tu
di znani goriški zdravniki.
Hiša Vrtovec je dobila ime po Jošku, ki je bil v va
si trgovec, s trgovino je njegov sin Roman tudi 
nadaljeval, trije njegovi sinovi in  hči pa so iz vasi 
odšli v svet.
Eden od teh je bil Marijan.
Gospa Vera me je učila leto dni, bila je ena tistih 
učiteljic, ki si jih zapomniš za vse življenje in je bila 
sestra gospoda Dušana Bratine, dolgoletnega ajdov
skega in šempetrskega župnika, ki je še danes pri 
dvaindevetdesetih letih korenina; med drugim je 
prav on zaslužen, da je slika Svetogorske Matere 
Božje še na svojem mestu na Sveti Gori, med drugo 
svetovno vojno jo je pod pazduho nesel na varno...
V rokah sem obrnil kuverto in  na zadnji strani 
ujel kratici M. V. in  takoj vedel, da mi piše prijatelj 
Marijan Vrtovec,
Marjan Joškav, sin 
pokojnih gospe Ve
re in  očeta Roma
na. Gospoda Ro
mana, da se razu
memo, saj smo jih 
tako vedno klicali!
Prijatelj Marijan 
Joškav je eden t i
stih ljudi, ki so po 
študiju ostali v sve
tu, kot rečemo na 
Vipavskem tistim, 
ki so pri nas na va
si odraščali, a so se 
za vedno odselili 
drugam. Je po
ročen, s čudovito 
ženo Mileno imata 
lepo družino v Lju
bljani, kjer Marijan dela kot uspešen arhitekt.
Tiste, ki smo odšli za vedno v svet in  se vračamo 
domov samo na pogrebe in  ob velikih praznikih, 
sam delim na dvoje: na tiste, ki so pozabili na 
dom in na svoje korenine, in na tiste, ki smo oh
ranili vaško narečje tudi v svetu, kjer se izražamo 
drugače in imamo korenine še vedno v rodni va
si, Marijan Joškav je eden od njih.
V kuverti m i je poslal prijazno pismo, fotografijo 
velikožabeljskega gradu s pripisom, da spada zra
ven zapisa o msgr. Rudolfu Klinecu, ki ga 
objavljamo na verski strani. Dodal pa je še foto
grafije preprostega lesenega zaboja z zemljo.
Vedel sem, za kaj gre.
Pred časom je namreč v Ljubljani umrl naš sosed 
Franjo Drejčkov, ki je na stara leta doma na Vi
pavskem zasadil vinograd, nikdar namreč n i po
stal Ljubljančan. Marijan je vedel, kot sem vedel 
jaz, da bi pokojni Franjo rad b il pokopan na do
mačem pokopališču, kar se ni zgodilo, in  mu je 
zato Marijan na pogreb nesel domačo zemljo, 
zemljo z groba njegovih staršev.
Srh me je objel, ko m i je po telefonu to povedal 
stric Silvan, ki tudi živi v Ljubljani in  je šel na po
greb strica Franjota. Na Vipavskem so nekoč bili 
gospe in  gospodje samo zdravniki, duhovniki, 
učitelji in  profesorji, nihče drug. Druge in  drugi 
so b ili tete in strici, a je bilo v našem izrazu teta 
več spoštovanja, kot ga je danes v izrazu gospa.
Z Marijanom sva se srečala pred dnevi na pogrebu 
tete Ivanke, naše skupne sosede, ki danes "sedi na 
desnici Očetovi". Gotovo, ker sicer ni Boga!
Življenje ji ni prizaneslo, a bila je dobra. Iz Rovt je v 
Vipavsko dolino poleg pridnih rok in skrbnosti pri
nesla miren nasmeh potrpežljive hribovke.
Burja je brila, mrzlo je bilo, ko sem prišel za po
grebnim sprevodom na pokopališče v Žabljah. 
Stopil sem h gruči ljudi in pocukal za rokav Ma
rijanovo ženo Mileno, ki me je obdarila z lepim 
nasmehom, nakar se je obrnil tudi Marijan. 
"Zemlja nas kliče, a, Marijan?" sem rekel v pozdrav. 
In sem mu še prišepnil, kako sem bil vesel, da je 
stricu Franjotu nesel vaško zemljo, ker bi tudi jaz 
rad počival Pod cipreso, v Dovšcah, kot pogovor
no rečemo doma naši Božji njivi.
Zdi se mi, da sem ga slišal nekaj reči o koreninah. 
Da, to so korenine.
Zadnje čase se mi zdi, da so vsaj zame to še edine 
korenine, na katerih osmišljam svoje življenje v 
današnji nesmiselni družbi, v kateri se ne znaj
dem več.

paljk@noviglas.it

im a m i Marvin Šulin, predsednik Goriškega društva za kakovost bivanja

"Bodimo zavedni, sočutni in 
pomagajmo si!"

Marvin Šulin (41) je vo
denje Goriškega društva 
za kakovost bivanja, ki si 

na vseh ravneh prizadeva za zdravo 
življenjsko okolje, prevzel junija 
2003. Po izobrazbi je diplomirani 
inženir elektrotehnike, zaposlen pa 
je v Iskri ASING v Šempetru pri Go
rici, kjer dela kot projektant in  pro
gramer strojev in  naprav. Odkar je 
predsednik društva, mu njegovo vo
denje pobere skoraj ves prosti čas. Če 
ga kaj le ostane, ga "pokuri" za naj
različnejše aktivnosti v naravi in za 
vse, kar je povezano z naravo in nje
nim  ohranjanjem. Nekaj let se je 
navduševal nad letenjem z zmajem, 
zadnje čase pa zatrjuje, da je tudi ko
lesarjenje izredno lepo in intenzivno 
v doživetjih - predvsem pa je bolj 
preprosto in vsem dostopno.

Kateri je glavni namen Goriškega 
društva za kakovost bivanja in 
kako ga uresničujete ?

Glavni namen društva je združiti 
moči posameznikov za uveljavitev 
določenih idej, ki lahko prispevajo k 
večji osveščenosti in boljši kvaliteti 
bivanja ali preprečijo škodljive vpli
ve ter prispevajo k rešitvam, ki so sk
ladne z načeli trajnostnega razvoja 
in enakih možnosti za vse. Ljudje, ki 
iščejo pomoč na tem področju, ali 
člani društva o problemih običajno 
spregovorijo na tedenskih sestankih 
društva. Na n jih  pretehtamo na
daljnje odločitve in ocenimo naše 
možnosti. Večjih problemov se brez 
angažiranja in podpore ljudi, ki jih  
problem zadeva, ne lotimo. Pri tistih 
primerih, za katere mislimo, da jih je 
mogoče rešiti in imamo za to dovolj 
podpore, pa zberemo gradivo, ga 
preučimo in  potem s problemom  
oziroma predlogi za njegovo rešitev 
seznanimo ustrezne institucije in  
javnost. Nekaj nalog je tudi trajnih, 
kot npr. pozorno preučevanje jav
nih razgrnitev in odločitev občin
ske uprave. Dela je ogromno in, če 
bi hoteli vse projekte speljati do kon
ca, bi nas moralo biti bistveno več. 

Kdaj je bilo društvo ustanovljeno 
in koliko članov ima ?

Začetki civilne pobude na Goriškem 
segajo v konec leta 1996, ko so se 
krajani Rožne Doline uprli postavit
vi novega bencinskega servisa v 
bližini svojih domov. Leto kasneje 
je bilo tudi formalno ustanovljeno 
Goriško društvo za kakovost bi
vanja. Na seznamu imamo okrog 
osemdeset članov. Člani in članice 
so večinoma v letih, ko jim  družin
ske in druge obveznosti dopuščajo 
tudi čas za društveno delovanje, od
prti pa smo za vse starostne skupine 
in prav vsakega smo veseli, saj kom
binacija modrosti, izkušenj in prak
tičnih znanj pomeni dober končni 
učinek. Naši člani soljudje, ki imajo 
bolj izostren čut za probleme okrog 
sebe in  so pripravljeni za to, da se 
problemi odpravijo, tudi kaj naredi
ti.

Kakšna je po tvojem mnenju 
kakovost bivanja na Goriškem in 
primerjava z ostalimi slovenski
mi pokrajinami in tujino ?

Glede na to, da si iz Nove Gorice ze
lo h itro  v prelepem in  dobro oh
ranjenem naravnem okolju, da tisti, 
ki živijo v bližini nekdanje Meblove 
Iverke, lahko spet mirno spijo ob od
prtih oknih, da imamo fantastično 
kolesarsko progo, k i pelje do bližnje
ga Šempetra...sem kar zadovoljen. 
Omeniti bi bilo treba še celo vrsto 
drobnih sprememb, ki so imele do
bre učinke na kakovost bivanja, pri 
čemer bi rad poudaril, da občanom 
več pomenijo na videz drobne, a 
konkretne stvari kot pa veliki projek
ti, katerim se posveča neprimerno 
več denarja in pozornosti.
Res pa je tudi, da se 5 problemom 
prometa in nebrzdane rabe avtomo
bila oziroma s podobo mesta, ki še 
najbolj spominja na veliko

parkirišče, še nismo spoprijeli, da v 
Novi Gorici močno pogrešamo pro
store za druženje, saj v mestu n i do
volj družabnega življenja, kar je 
predpogoj za uspešen razvoj idej. Ve
liko ljud i se čuti negotovih in  
osamljenih. Vse preveč smo zato
pljeni v tehnično navlako za odtuje
vanje pozornosti.
Poudariti je treba tudi, daje tolerant
nost do odklonov, ki škodujejo na
predku skupnosti, danes neverjetno 
velika, učinkovitost izrabe možno
sti in sredstev, ki jih  imamo na voljo, 
pa slaba. Kritične misli in pogleda v 
prihodnost z upoštevanjem napred
nih, trajnostno usmerjenih koncep- 
tovni, zato se sprašujem, kje so inte
lektualci, pa tudi kakšen vpliv sploh 
ima javnost na odločitve, ki zade
vajo skupnost?
O primerjavah z ostalimi slovenski
m i kraji, še posebej pa s tujino, bi 
težko govoril, saj se v zvezi s svetov
n im i razmerami lahko opiram le na 
to, kar sem prebral. Na podlagi tega 
vem, da spadamo med desetino naj
bogatejših prebivalcev zemlje, k i 
imajo večinoma zagotovljene 
osnovne pogoje za preživetje, in te
ga bi se morali zavedati! Kvaliteto 
naravnih danosti moramo zato oh
raniti, saj bo takrat, ko bomo spoz
nali, kaj smo izgubili, žal prepozno! 
Grenke zgodovinske izkušnje po
trjujejo pravilo, da je bolj pomemb
no to, česar o neki stvari ne vemo, 
kot tisto, kar nam je znano!

Brez vašega prizadevanja bi Iverka 
zelo verjetno še vedno proizvaja
la, pa čeprav v večinski lasti 
kakšne tuje firme. Kaj vse ste še 
dosegli v času delovanja društva ? 

Od leta 1994 dalje je javnost opo
zarjala na onesnaževanje Meblove 
Iverke. Društvo je k problemu aktiv
no pristopilo potem, ko je Ministrst
vo za okolje leta 1998 določilo štiri
letni rok, v katerem bi morala Iverka 
dokončati ekološko sanacijo. Ves ta 
čas je društvo opozarjalo in si priza
devalo za izvedbo ekološke sanacije 
še pred iztekom roka, saj se je zdel 
prizadetim štiriletni rok predolg. Po 
izteku roka se je izkazalo, da denarja 
za sanacijo ni. Ves ta čas se je v jav
nosti govorilo o veliki donosnosti in 
uspešnosti podjetja, kar je dajalo vtis 
o resnosti namenov za sanacijo. 
Podjetje je potem končalo v stečaju, 
kar je dokazalo njeno ekonomsko 
neuspešnost. Zasluga društva pri 
tem je predvsem v opozarjanju jav
nosti na spoštovanje izpolnjevanja 
ekoloških norm in predpisanih sa
nacijskih rokov. Največja škoda za 
Novo Gorico se je po mnenju čla
nov društva zgodila po stečaju, ko 
občina n i zbrala dovolj poguma za 
odkup hal in  zemljišča (20.000 in
60.000 m2) za zagotovitev pogojev 
za razvoj obrti in industrije, česar v 
mestu primanjkuje. Naj omenim še, 
da problem Iverke n i bil samo v iz
pustih dimnih plinov, pomešanih s 
karcinogenimi lesnimi prašnimi 
delci in drugimi sestavinami. Za pre
bivalce ob tovarni je bil izjemno mo
teč tudi hrup, za vse stanujoče ob 
Kromberški cesti pa tudi promet, saj 
je šlo za obsežne transporte surovin 
in končnih izdelkov. Tudi danes je 
Kromberška cesta na meji prepust
nosti obstoječega prometa. Ob načr
tih za trikratno povečanje proiz
vodnje vlverki bi postale prometne 
razmere nevzdržne.
Problem Iverke je bil za društvo hu
da preizkušnja. Dogajanja so bila 
tako intenzivna, da so vzela društvu 
ogromno energije. Marsikdo je za 
storjeno hvaležen, nekateri pa nam 
to tudi očitajo.
V času delovanja društva smo nare
d ili še marsikaj. Preprečili smo 
gradnjo športnega letališča na 
Ajševici, dosegli smo zaustavitev 
gradnje stolpa za prenos signala mo
bilne telefonije v bližini vhoda v 
kompleks Meblo, skupaj z osmimi

drugimi nevladnimi organizacijami 
smo ustanovili Koalicijo za trajnost
no ravnanje z odpadki, sodelovali 
smo tudi p ri nekaterih pobudah z 
druge strani meje ter izvedli še celo 
vrsto manjših projektov, več preda
vanj in delavnic, izdajamo pa tudi 
svoje glasilo.

Omenil si sodelovanje s sorodni
mi organizacijami in društvi z ita
lijanske strani meje. Lahko poveš,

s katerimi ste že sodelovali in pri 
katerih projektih ?

Stike smo imeli s člani WWF iz Go
rice. Spoznali smo se tudi z 
združenjem zelenih "I verdi del gior- 
no", ki se bori proti sežigalnicam od
padkov in za tak pristop k problema
tiki odpadkov, ki ne uporablja spor
nih tehnologij zažiganja. S preda
vanji in izmenjavo informacij ter 
pogledov smo sodelovali tudi z Od
borom proti goriškem u upepeljeval- 
niku (sežigalnica odpadkov) iz So
vodenj. Zelo smo veseli, da je njihov 
problem z ukinitvijo sežigalnice 
rešen. V zvezi s problematiko 
Solkanske livarne smo bili vkontak- 
tu z Odborom Svetogorske četrti iz 
Gorice.

Kakšna pa je povezanost Goriške
ga društva za kakovost bivanja s 
sorodnimi društvi v Sloveniji ?

Ker nam jezikovna ovira pri sodelo
vanju z društvi z druge strani meje 
predstavlja kar velik problem, smo 
bolj aktivni pri sodelovanju s sloven
skimi organizacijami in društvi. Naj
bolj intenzivno je bilo sodelovanje v 
Koaliciji za trajnostno ravnanje z od
padki, k i je bila na pobudo Umano- 
tere - fundacije za trajnostni razvoj 
ustanovljena iz desetih društev ozi
roma združenj iz cele Slovenije. Cilj 
omenjene koalicije je b il tudi na 
državnem nivoju doseči odmik od 
razmišljanj v smeri obdelave od
padkov s sežiganjem in razvoj novih 
pristopov k problematiki odpadkov, 
kjer je poudarek na ponovni upora
bi, ločenem zbiranju in obnovi ali 
reciklaži že uporabljenih surovin. 
Problemi in delo na tem področju 
nas še čakajo, društva in organiza
cije pa brez širše družbene podpore 
in vlaganj nimajo dovolj potencia
lov, in to kljub temu da nekateri po
samezniki dobesedno "izgorevajo" 
od prizadevanj. Omeniti je treba, da 
so prav organizacije civilne družbe 
tiste, ki najbolj ščitijo ohranjanje na
ravnih danosti. V njih so zbrani naj
bolj srčni, plemeniti ljudje ter ljubi
telji narave, ki s svojim delovanjem, 
v katerem n i koristoljubja, pre
prečujejo do okolja in ljudi brutalno 
uveljavljanje kratkoročnih interesov 
dobičkarjev.
Ko bo udarna moč društva to do
puščala, se bo povezovanje po po

trebah razširilo tudi na področja oh
ranjanja in  zagotavljanja življenj
skih pogojev za živali in  rastline. 

Zadnja pobuda, ki je prišla z vaše 
strani, je pobuda o spremembi 
Rejčeve ulice v Novi Gorici v co
no za pešce. Kakšni so odzivi na to 
pobudo ?

Pobudo za nadaljevanje Bevkovega 
Trga v "Promenado 2" ob Rejčevi 
ulici je dal arhitekt Vinko Torkar 
septembra 2003. Društvo tokrat sa
mo ponovno opozarja na to pobu
do. Dodajamo pa predlog za uredi
tev manjkajočega dela kolesarske 
steze od Gradnikove ulice po Delpi
novi ob robu parkirišča avtobusne 
postaje skozi park na Kidričevo ulico 
in naprej proti šolam in dijaškemu 
domu.

Vsi predlogi, k i so bili v zvezi s pro
metno ureditvijo podani letos, po
tekajo pod naslovom “Vsako leto 5 
km kolesarskih in pešpoti na 
Goriškem". Ta pobuda je nastala ob 
spoznanju, da se problemi z 
večanjem avtomobilskega prometa 
zaostrujejo, in  to kljub ogromnim 
investicijam v infrastrukturo za mo
torni promet. Po drugi strani pa se je 
popolnoma pozabilo na zadovolje
vanje osnovnih potreb po gibanju, 
ki jih  lahko izpolnimo tudi na dru
ge načine: z javnim prevozom, kole
sarjenjem in peš ter s primerno ure
ditvijo mesta in to z bistveno 
manjšimi stroški in dolgoročno v 
večje zadovoljstvo!
Obstajajo primeri uspešnih evro
pskih mest, kjer so ozaveščene mest
ne uprave podprle in  uresničile 
projekte razvoja avtomobilom alter
nativnih oblik gibljivosti. Obstajajo 
izvrstna literatura, združenja in mož
nosti, s katerimi lahko nadoknadi
mo nekajkratni zaostanek v tej sme
ri. Glavni problem pa niso avtomo
bili, temveč zakoreninjena miselno
st in predsodki, ki izvirajo iz neraz
gledanosti in tudi omejenosti. Bo
mo to miselnost presegli ?
Naj omenim še en pomemben 
dokument. Ob evropskem tednu 
mobilnosti smo pripravili spisek po
manjkljivosti kolesarske infrastruk
ture, predlagali ukrepe za izboljšanje 
in na kolesarski sprehod povabili 
občinsko upravo in svetnike.

Kakšni so odzivi na pobudo ? 
Mediji so pobudo sprejeli in jo po
sredovali javnosti. Z občinske upra
ve pa nas do zdaj še nihče n i povabil 
na razgovor ali kako drugače odgo
voril na pobudo.

Kako vas obravnavajo institucije,
na občini, upravni enoti...?

Po doseženih učinkih lahko za zdaj 
z žalostjo ugotovimo, da nismo 
upoštevani. Pogosto imamo obču
tek, da se nihče n iti ne poglobi v to, 
kar predlagamo. Podobno se dogaja 
ob naših občasnih nastopih na sejah 
mestnega sveta. Ob naših pripom
bah in pogledih se le stežka kaj zga
ne! Še najbolj hvaležni so preprosti 
ljudje, ki so odkrito zadovoljni, če 
nam uspe jim  pomagati.
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Iz intervjuja dr. Franca Rodeta, prefekta v Vatikanu, ljubljanskemu časniku Dnevnik

Premier Janez Janša poskuša odnose 
s Cerkvijo urediti po evropskih vzorih

GORICA

Č asnik Dnevnik v  Ljub
ljan i je objavil obsežen 
pogovor z dr. Francetom 

Rodetom, nekdanjim ljub ljan
skim nadškofom in  metropoli
tom, k i zdaj v Vatikanu kot pre
fekt vodi kongregacijo ustanov 
posvečenega življenja in  druž
be apostolskega življenja. Gre 
pravzaprav za enega od devetih 
vatikanskih "ministrstev", k i v 
papeževem imenu odloča o 
usodah oko li m ilijo n  redov
n ikov in  redovnic. Cerkveni 
dostojanstvenik je odgovoril na 
mnoga vprašanja, k i zadevajo 
odnose v rimsko katoliški cerk
vi, vernosti in  tudi odnose med 
vero in  državo Slovenijo.
V Sloveniji so nekateri deli jav
nega mnenja opozarjali, da je 
ostrega, nepopustljivega in  tudi 
provokativnega nadškofa za
menjal mehkejši in  bolj ljudski 
nadškof Alojzij Uran. Z dr. Ro
detom na cerkvenem čelu n i b i
lo n iko li dolgčas. Iz pogovora 
povzemamo nekatera stališča g. 
prefekta glede aktualnih 
vprašanj.
O zamenjavi na vrhu oblasti v 
Sloveniji, je dr. Franc Rode de
jal, "da je do spremembe prej 
ali slej moralo p riti, ker so po li
tične spremembe v demokraciji 
pač neizbežne. Kaj ta spremem
ba dejansko pomeni za Cerkev, 
je po enem letu še težko ocenje
vati. Dejstvo pa je, da gospod

| Udejanjenje predlogov s posveta

Začele so se 
katehetske delavnice

V  nedeljo, 15. januarja
popoldne, se je v orato
riju  Pastor Angelicus (ul. 

Rabatta 18 v Gorici) pričel - na 
pobudo nadškofijskega ka
tehetskega urada - n iz štirih  
srečanj, da bi nadaljevali in  ure
sničili sklepe, k i so izšli z okto
brskega posveta. Srečanja so za
snovana v oblik i delavnic. Ka
teheti se na omenjenih 
srečanjih, glede na področje, s 
katerim se ukvarjajo, porazde
lijo  v tr i skupine: kateheza 
otrok - priprava na prvo sv. spo
ved in  obhajilo; kateheza najst
nikov - priprava na sv. birmo; 
kateheza odraslih-staršev. Na 
tak način skušajo sestaviti nekaj 
konkretnih primerov katehet
skih ur, ki jih  bodo lahko izved
li v župnijah. Srečanje želi b iti 
tud i priložnost poglabljanja 
vsebin, k i se jih  je dotaknil po
svet.
Popoldansko delo je prejšnjo 
nedeljo uvedel izvedenec ka
tehet in  župnik Roberto Laurita 
iz škofije Concordia-Pordeno- 
ne, glavni urednik m nogih ka
tehetskih revij, znanih in  
razširjenih na državni ravni. 
Spregovoril je o osnovni drži 
sprejemanja in  poslušanja, ki 
mora vod iti vsakega kateheta, 
ko se na sestankih srečuje s ka- 
tehiziranci. V kateremkoli od
nosu je važno b iti aktivno p ri
sotni v drži poslušanja; še zlasti 
je pomembno pozorno prisluh
n it i mladim, je poudaril Lauri

ta: če jih  jaz poslušam, me bo
do poslušali tudi oni. Pomemb
no je tud i že na začetku ka
tehetskega leta ustvariti prijaz
no okolje in  vzdušje, k i bo goto
vo prineslo več sadov kot "šol
sko". Prisotni na nedeljski de
lavnici (udeležencev je b ilo  
okrog 50) so se nato po skupi
nah pogovarjali o govorniko
vem posegu, na koncu srečanja 
pa je ravnatelj škofijskega ka
tehetskega urada g. Sinuhe Ma- 
rotta spregovoril o sprejemanju 
in  uvajanju v krščansko življe
nje v praksi katoliške Cerkve. 
Naslednja srečanja naj b i bila 
29. januarja v Tržiču, 19. fe
bruarja v Gorici in  5. marca v 
Červinjanu. Izbira krajev se iz
menično spreminja, da bi se ka
teheti lažje udeleževali srečanj. 
Katehetski urad je načrtoval šti
ri skupna srečanja, posamezne 
delovne skupine pa so seveda 
proste, da po potrebi oz. želji 
število srečanj tud i povečajo. 
Izkušnja skupnega dela v delov
n ih  skupinah pa želi b iti primer 
dobre prakse, k i b i se v na
slednjem pastoralnem letu 
lahko udejanjila po posamez
n ih  dekanijah oz. širših pasto
ra ln ih  okrožjih.
Podrobnejše inform acije o 
srečanju in  tudi besedila preda
vanj lahko najdete na spletni 
strani katehetskega urada 
nadškofije www.arcidiocesi.go- 
rizia.it/catechistico.

or

Janez Janša ne želi 
Cerkvi dajati nobe
n ih  posebnih p ri
vilegijev. Ker pa je 
demokratičen po
lit ik , poskuša od
nose s Cerkvijo 
ured iti po evrop
skih vzorih. To je 
točno tisto, kar 
Cerkev želi in  p ri
čakuje."
V pogovoru je 
podprl gospodar
ske in  socialne 
reforme, k i jih  p ri
pravljajo v Slove
n iji, p ri čemer "pa 
nisem prepričan , 
da voditelje sin
dikatov - sami zna
n i obrazi so to - že-

javnega mnenja? Po mojem so 
tokrat zgolj spremenili taktiko 
in  kot na ukaz spet vsi trobijo v 
en glas. Če so se mene lo tili s si
lo, so hote li nadškofa Urana 
om režiti z laskavskim prizna
njem. Sicer pa je tud i mnenje 
sedanjega papeža, da prva ško
fova skrb ne sme b iti, da se 
prikupi javnosti. Škof mora jav
nost pretresti, prebuditi moral
no vest, četudi ga zaradi tega za
sovražijo. Cerkev je prepričljiva 
takrat, ko so oznanjevalci p ri
pravljeni na trpljenje, na rane 
in  na smrt."

M

nejo v akcijo samo interesi de
lavstva in  socialna pravičnost. 
Bojim se, da je njihovo zavze
manje tud i po litično m otivira
no."
Povedal je tudi, da spomin na 
slovenske medije zagotovo n i 
med najlepšim i v njegovem 
življenju. "Z mano so b ili pogo
sto bru ta ln i, grobi, n izkotni, 
nečloveški, necivilizirani, vu l
garni, cinični, zlobni. Sam n i
sem n iko li nikogar žalil, nisem 
b il ne vulgaren ne nizkoten. 
Povedal sem pač tisto, za kar 
sem m islil, da moram poveda
ti. Pogrešal sem razpravo na te

melju argumentov, dialog, že
lel sem si, da b i se enkrat nek
do vprašal, ali morda le nimam 
prav. Namesto tega so me le na
padali."
Zanim iv in  morda tud i pole
mičen je b il Rodetov odgovor 
na časnikarjevo vprašanje, kako 
si razlaga, da so m ediji oziroma 
slovenska javnost do njegovega 
naslednika, nadškofa Urana, 
bolj prijazni, kot so b ili do nje
ga. Ljudje so sedanjega nadško
fa izbrali celo za Slovenca leta 
2005. O dvrn il je: "Se vam ne 
zdi to še en dokaz o središču, ki 
vodi oblikovanje slovenskega

Na pobudo kulturnega združenja Veritas

Boris Pahor o strahu

V  nizu srečanj na tematiko 
o strahu, ki jih  prireja 
tržaško kulturno 

združenje Veritas, so v sredo, 
11.1.2006, priredili srečanje s 
pisateljem Borisom Pahorjem. 
Pisatelj se je tržaškemu 
občinstvu, ki je do zadnjega 
kotička napolnilo dvorano v ul. 
Monte Cengio, predstavil kot 
človek, katerega življenjska in 
pisateljska pot se prepletata v 
ozadju kolektivnih dram, od 
prve svetovne vojne vse do 
koncentracijskih taborišč. 
Pahorja sta na začetku 
predstavila p. Vit in  dr. Marija 
Kacin, ki sta izpostavila Pahorja 
kot "čudovito osebo", ki se kljub 
in  morda prav zaradi omenjenih 
dram dvajsetega stoletja kot 
pisatelj in  človek zavzema za 
odklon nasilja, za socialno 
pravičnost, za spomin na 
grozote taborišč, za ljubezen do 
sočloveka. Pahor ne sovraži, ni 
pesimist, vedno vidi pot iz

stiske.
Pahor je kot pisatelj tudi izreden 
opazovalec in  mojster 
opisovanja človeške duše in 
narave. Kot je opozorila prof. 
Marija Kacin, obstaja v literaturi 
ne le tako imenovana podoba 
Trsta, ki jo je začrtal Svevo, 
temveč tudi specifično Pahorjev 
Trst. Bolj kot v Italiji je Pahor 
zaslovel v neslovenskem okolju 
v Franciji in  v Nemčiji, pred 
kratkim pa je doživel še 
katalonski prevod.
Pahor je začel svoj nastop s 
hudomušno ugotovitvijo, da ga 
je zaskrbljalo povabilo, saj je 
mislil, da bodo od njega 
zahtevali debato o religiozni 
temi, a ko je ugotovil, da od 
njega pričakujejo pričevanje o 
njegovi življenjski poti in  o 
strahu, za katerega se ima za 
izvedenca, se je oddahnil.
Pahor je svoj poseg predstavil 
kot sosledico slik in  spominov, 
ki so poslušalcu živo prikazale

3. NAVADNA NEDELJA

Jon 3, 1-5. 10; Ps 24; 1 Kor 7, 29-31; M r 1, 14- 
20

Kdor je doživel brodolom, ve, kaj to pomeni. 
Je namreč skrajna stiska, je vpitje v grozi, je 
divjanje viharja, je premetavanje plovila, 
kakor da bi bilo orehova lupina, je morska bo
lezen, so valovi in  neusmiljeno umiranje.
O tem sem govoril z možakom, k i je službeno 
p lu l štirideset le t s tržaškim Lloydom po ce
lem svetu. Doživel pa je nekaj brodolomov; 
po zadnjem seje upokojil. Obvladal je ogrom
no jezikov. Do tozadevnega znanja si je poma
gal tako: p r i postanku potniške ladje v prista
nišču je im el svojo utečeno pot: ubral jo  je 
namreč v katoliško cerkev m olit, nato v kn ji
garno po učbenik tujega jezika. Že prej v  Trstu 
so b ili tečaji tu jih jezikov njegovi.
Ko nas je nekoč na po ti z romanja na Barbano 
zajel nevaren vihar, je možakar ostal miren in

pomagal z nasveti in  je ljud i opogumljal in  
spremljal v  podpalubje ali na krov, kjer nas je 
voda zalivala iz valov, toda na svežem zraku je 
bilo bolje kot pa v zatohlem kraju. Približno 
takole se je dogajalo preroku Jonu.
Tudi mali parnik, k i nas je dolga leta prevažal 
v Koper in  nazaj v Trst, je odslužil, ker so ga an- 
glo - ameriška letala z obstreljevanjem one
sposobila za prevažanje ljudi. Gotovo so zve
deli, da prevažajo skupaj s civilisti tudi alban
ske ujetnike, pozneje še zlasti slovenske in  h r
vaške žene. Vse te so vlačili v koprski zapor. 
Priklenjeni so b ili z verigami na ladijske stebre, 
ženske pa ob dolgi verigi z lesenim kovčkom 
v roki, ker je bila druga roka zavezana s sotr- 
pinkino. Vse so bile oblečene v črno obleko in  
ogrnjene v molk. Kaj, ko bi se nenadoma poja
v il močan vihar, k i smo ga vsi parkrat dožive
li, bi ujetnice in  možje - ujetniki, žalostno uto
n ili, tudi če bi znali plavati. Slovenske može so 
seveda vozili drugače in  bolj skrito v  zapor v 
Kopru in  iz njega kam drugam.
To nam gotovo pomaga razumeti prvo  
današnje berilo, vzeto iz Jonove knjige - zvitka.

Prerok Jona je namreč prejel nalogo oznanja
ti spreobrnjenje N inivljanov. Ker pa se je 
ustrašil te naloge, je pobegnil na ladjo, k i naj 
bi ga odpeljala daleč proč od njegove dolžno
sti. Zaradi njega so m ornarji s poveljnikom  
vred priš li v  smrtno nevarnost. Tedaj so ga v 
silnem viharju vrgli v morje, k i se je zaradi te
ga umirilo, preroka pa je pogoltnila velika r i
ba. Ganljiva je njegova molitev v trebuhu ribe. 
Toda po treh dneh ga je riba na Gospodovo 
povelje vrgla na kopno. Po tej hudi preizkušnji 
je prerok vendarle šel v Ninive klicat ljudem, 
naj se spreobrnejo k  Bogu. Ljudje so ga 
poslušali, tudi kralj. Prerok pa se je užalostil, 
ker bi raje umrl, kakor da bi videl srečo N i
n ivljanov Jon 4, 1-11).
Tudi danes se večina ljud i ne zaveda, da je Bog 
usmiljen in  m ilostljiv . A če pridejo do tega 
spoznanja, so trmasto uverjeni, da je tak samo 
zanje, grešne ljud i pa po pravici kaznuje. Ust
varijo si svojega boga - policaja.
Toda otresti se moramo janzenizma in se od
p irati Bogu, k i je ljubezen (1 Jn 4, 8.16) ter bo
gat v usmiljenju (Ef2, 4).

Prišel je reševat grešnike. Uči nas razlikovati 
med grehom in grešnikom. Prvega, greh, ob
sojamo in  ga z Božjo pomočjo polagoma pre
magujemo, drugega pa, grešnika, priporoča
mo Bogu in  njegovemu usmiljenju. S psalmi
stom pojemo: "Spomni se, Gospod, svojega 
usmiljenja "  (Ps 25, 6). Za vse Božje dobrote pa 
m olim o in  prosimo, zlasti v tem molitvenem  
tednu za edinost kristjanov.
V drugem današnjem berilu apostol Pavel mo
dro svetuje neporočenost, a obenem spoštuje 
odločitev vsakogar glede življenjskega stanu. 
Vsekakor razširi srce, a tudi stvarno pove, da je 
naše življenje kratko. Podoba tega sveta nam
reč mineva (1 Kor 7, 31).
Vzhaja pa Božje kraljestvo. Osrednja drža bo 
odslej oznanjevanje Božjega kraljestva ali 
evangelija, edinost človeka z Bogom in  med 
ljudmi.
Zato pa je potrebno spreobračanje k  Bogu ter 
vera evangeliju (M r 1, 14-15).
Jezus si celo pridruži može - apostole p ri oz
nanjevanju evangelija zato, da bi b ili z n jim  in  
bi še druge vodili k njemu (Mr 3, 14).

sestradanjem in smrtjo je Pahor 
opisoval z zornega kota človeka, 
ki je doživel vse te strahove. 
Pahor je v svojem 
pripovedovanju priznal, da je v 
taborišču tudi molil, religiozno 

primerjavo pa je našel tudi 
pri opisu norveškega 
zdravnika, kateremu je 
pomagal pri zapisovanju 
zdravstvenega stanja 
internirancev in je bil 
podoben tržaškemu škofu 
Fogarju.
Pahor se je v svojem 
posegu spomnil na vse 
politične internirance, ki z 
razliko od židovskih niso 
še v zavesti javnosti, da so 
b ili žrtve nacizma. 
Nedavno odprtemu 
muzeju političnih jetnikov 
v Franciji je Pahor podaril 
nekaj osebnih predmetov, 
njegova pričevanja, tako v 
knjigah kot pa na 

predavanjih, pa dajejo možnost 
tudi mlajšim rodovom, da ne 
pozabijo na preteklost in da 
znajo zreti v prihodnost brez 
sovraštva.

Peter Rustja

grozoto in  vsakodnevnost 
nasilja, s katerim je povezano 
tudi človeško dojemanje straha. 
Pahorjevo otroštvo je bilo že od 
zgodnjih let zaznamovano s tem 
občutkom, saj se je že leta 1914, 
to je leto dni po njegovem 
rojstvu, začela prva svetovna 
vojna. Fronta se je vse bolj 
premikala proti našim 
krajem, z njo pa tudi strašna 
epidemija španske gripe, ki 
je v Pahorjevo življenje 
globoko vtisnila dva 
dogodka, in  sicer bolezen 
matere, kateri je kot še ne 
petletni otrok pomagal, ter 
smrt sestre, s katero je 
povezan spomin na 
bolečino očeta, ki se je vrnil 
prav zaradi smrti domov.
Druga slika, ki jo je Pahor 
zelo nazorno opisal 
občinstvu, je bil požig 
Narodnega doma v Trstu 
13.7.1920. Kot sedemletni 
deček sicer n i doumel, zakaj so 
se požigalci veselili, mama pa 
jokala.
Življenjska pot je Borisa Pahorja 
popeljala tudi v semenišče, kjer 
je na koncu študija začutil

"teološki strah", to je strah pred 
odklonom poklica. Teološke 
dileme, ki jih  je imel tedaj mladi 
Pahor, je "rešila" italijanska 
vojska, ki ga je poslala v Libijo. 
Pahor je strah, ki ga je doživel v

Libiji, definiral kot čisto človeški 
strah, saj je šlo za preživetje v 
neznanem kraju, pod 
bombardiranjem. Reakcija telesa 
je bila premosorazmerna, zato 
so ga poslali na zdravljenje. Leta

Foto Kroma

1943 je sledila le začasna vrnitev 
v Trst, saj ga je doletela ovadba 
in aretacija s strani slovenskih 
kolaboracionistov, ki so ga 
izročili nemškim esesovcem. 
Pahorjeva pot v taborišča,

namenjen političnim jetnikom, 
je bila pot v kraj, kjer je 
človekovo dostojanstvo in  sploh 
človekova eksistenca nekaj 
povsem relativnega. Vsakdanje 
soočanje z boleznijo,



N O V I

GLAS Kristi ani in družba 19. januarja 2006

i  v  -■ ■ . ■ ■ f r  r  • \  V < T "
-  v,Z letošnje razstave jaslic na Sv. Gori (avtor Stefan Boštjančič, Grgar)

Izzivi družin v našem času

Pogum in optimizemBožič nas je tudi tokrat 
želel spomniti na Kri
stusovo rojstvo in, po

sredno, na pomen družine; 
tiste družine, od katere so 
odvisne človekova sreča in  uso
da ter njegova sposobnost daja
t i  smisel življenju. S Sveto 
družino v Betlehemu se je zače
la zgodba našega odrešenja, ki 
se nadaljuje v vsaki novi člo
veški d ružin i, v vsakem roje
nem detetu, k i je vsakokrat 
dokaz več, da Gospod 
življenja še n i vrgel puške v 
koruzo in  še upa v človeka. 
"Bog je vedno z nami, ne 
zapusti nas," je rekel sv. 
oče Benedikt XVI. nekaj 
dni pred Božičem, "čeprav 
se zdi, da je v današnjem 
svetu odsoten, da v družbi 
prevladujeta strah in  nego
tovost." Nemški papež je 
že večkrat poudaril, da 
"brez otrok n i p rihodno
sti", da "otroci pred
stavljajo bogastvo in  
upanje" in  da so družine z 
o troki v današnjem času 
pomembno "pričevanje 
vere, poguma in  optim iz
ma".
Družina je osnovna druž
bena celica. S to trditv ijo  se 
vsi strinjamo, saj se na tak 
način družin i priznava ne
nadomestljiva vloga, k i jo 
res ima. Stavek "družina je 
osnovna družbena celica" 
se lepo sliši, tvega pa b iti 
prazen "bla bla bla"; kaj 
namreč to priznanje konk
retno pomeni zakoncem 
oz. staršem, k i se vsak dan, me
sec za mesecem, leto za letom, 
z ve lik im i žrtvami trudijo, da bi 
usklajevali vsakdanje družinsko 
življenje s službo, šolskimi in  
izvenšolskim i obveznostmi 
otrok, skrbjo za stare starše in  
druge svojce v težavah, najem
n ino ali večdesetletnim posoji
lom  za hišo, z nakupi in  vsemi

drugim i h išn im i opravili? Raz
dalja med lep im i besedami in  
med tem, kako vsakdanje 
družinsko življenje zaznavajo 
preprosti ljudje, n i še nikdar b i
la tako velika kot danes. Na dla
n i je namreč, kako v zadnjih le
tih  vse več družin neizbežno

drsi proti bazi družbene pirami
de, v skupino t.i. "revnih"... 
Vez med družbo in  družino je 
zelo tesna: lahko b i rekli, da je 
družba nekaka veriga, k i jo se
stavljajo posamezni členi- 
družine. Če pa vse več družin 
trpi, je šibkih in  ne utegne več 
opravljati svojih osnovnih, na
ravnih nalog, veriga poči... Ce

lotna družba začne trpeti in  ne
lagodje šibkejših členov prej ali 
slej vpliva na druge člene. Zara
di tega moramo im eti vse večje 
število revnejših družin za re
sen alarmni znak. Nihče si ne 
more dovoliti, da b i rekel: "Me
ne se to ne tiče!" Tako vedenje

b i b ilo  ne le podlo, ampak še 
prej kratkovidno. Vse to, kar se 
neprijetnega dogaja z družino 
v m oji soseščini, se bo prej ali 
slej obrnilo  tud i proti meni in  
m o ji d ružin i. Če hočemo v 
prihodnosti vsi bolje živeti, 
moramo skrbeti že danes za t i 
ste družine, k i jim  je vsakdanje 
življenje vedno težji križ, k i ga

sami ne morejo nositi. 
Nekdaj so b il i v  življenju 
pom em bni mož, žena in  
otroci, torej družina, sorod
n ik i in  trdne krvne vezi; da

nes pa je čas ljubimcev, zasle
dovanja interesov, užitka in  za
bave. Zelja po uspehu in  blago
stanju za vsako ceno vse bolj 
nadomešča željo po potomstvu 
in  družini. Vse pogosteje se sliši 
govoriti o družini kot bremenu, 
o otrocih - samo - kot naporu 

in  dolžnosti. Padec roj
stev pa pom eni - ugo
tavljajo sociologi - ne le 
krhanje tradicionalne 
družine in  družbe, am
pak hkra ti simptom 
krhanja posameznih 
narodnih skupnosti in  
sploh zahodne omike. 
Tudi to je eden "stran
skih učinkov" globaliza
cije: človek je vedno 
bolj svoboden, obenem 
pa brez korenin in  ved
no bolj osamljen: brez 
bratov in  sester, brez 
svoje družine, brez po
tomcev.
Družina, k i živi normal
no in  ko liko r to liko  
um irjeno življenje, že 
sama po sebi oblikuje in 
oplaja okolje z duhom  
solidarnosti, vzajemno
sti, soudeleženosti, če že 
nočemo omeniti njenih 
dveh tem eljn ih  vred
not: zvestobe in  ljubez
ni. Zdrava družina, k i ji 
n i treba se z noh ti bori
t i za preživetje, je lahko 

izredno učinkovit dejavnik, ki 
spodbuja splošni družbeni raz
voj. Družina, katere "m otor" je 
zdrav, deluje blagodejno, ruši 
"strah in  negotovost" ter širi 
okrog sebe zaupanje v prihod
nost, življenjski pogum in  opti
mizem, vrednote, k i jih  še kako 
krvavo potrebujemo.

Danijel Devetak

Pomembni medvojni zapisi (4)

Narodnoosvobodilni boj v dnevniku 
Rudolfa Klineca (1943-1945)

Posebno poglavje pred
stavljajo očitki, k i se na 
račun vipavske duhovšči

ne širijo po Gorici, češ da sode
luje s partizani, čeprav je jasno, 
da je zadaj komunizem. Nihče 
pa ne zna prav svetovati, kakšno 
pot ubrati. Očitki bolijo, zlasti 
ker so duhovniki nemočni pred 
silo viharja, v katerem ljudje pa
dajo v brezna pogube, prisiljeni 
so gledati umiranje, trpeti in  
jokati in  it i za ljudstvom, da jih  
obvarujejo še hujšega gorja. 
"Kdo jih  bo mogel obsoditi?"- 
se sprašuje kronist Klinec. Mar 
bela garda, k i se je komprom iti
rala z Italijani? Mar domobran
ci, ki v samoobrambi iščejo za
vetje pri Nemcih? Mar "goriška 
sredina", sicer zagovornica na
rodne osvoboditve, a nemočna 
in  brez jasnih zamisli, kako 
učinkovito poseči v tragične do
godke? Mar naduti partizanski 
oblastniki, k i so ob u ri 
preizkušnje sramotno pobegni
li in  pustili ljud i na zavoženem 
vozu? Kdo more očitati narod
no izdajstvo duhovnikom, ki 
neutrudno rešujejo ljudstvo v 
njegovih najtežjih trenutkih in  
ga skušajo obvarovati pred bra
tom orn im  klanjem? Sočasno 
postavlja duhovnik Klinec re
sno vprašanje partizanskemu gi
banju: ali je že zločin, če kdo 
drugače misli? Kako je mogoče, 
sicer zaslužne narodne delavce 
(Brumat, dr. Kralj, Kemperle) 
m rzlično zasledovati in  jih  
smrtno preganjati, ker ne 
sprejemajo komunizma? Pod 
vtisom teh spoznanj se doktor 
cerkvenega prava odločno brani 
političnega udejstvovanja in  ne

sprejema vabila, da bi vstopil v 
Okrajni odbor OF.
So pa jesenski tragični dogodki, 
povezani z nemško protiparti- 
zansko ofenzivo, spodbudili 
kronista k razmišljanju o poja
vu domobranstva na Kranjskem 
in  bratomorne vojne. "Je- li 
upravičen silobran?", se 
sprašuje in  beleži: "Partizanstvo 
pelje narod po drzni poti med 
prepadi proti svobodi. Vse igra 
na eno karto: če ta spodleti, je 
smrt za ves narod. Je to 
junaštvo, ali blaznost, ali

zločin? Imajo l i  pravico nad 
življenjem in  smrtjo vsega ljud
stva? Od koga? Tako se da razu
meti, zakaj je domobranstvo." 
(Z.z. 21.11.1943)
Po nemških čistkah se na prelo
mu v leto 1944 zdi, da so se ne
redkim odprle oči v drugo smer. 
Mnogi nočejo več v hribe, neka
teri so se rajši um aknili v Furla

nijo. Bati se je odkritega upora 
in  domobranstvo postaja vedno 
bolj vabljivo. Ne nazadnje se z 
nemškim privoljenjem v Gorici 
ponovno govori slovensko, od
pirajo slovenske šole in  izhajajo 
slovenski časopisi. Na podeželju 
pa se strelja, padajo nedolžne 
žrtve, gorijo domovi, vršijo se 
prisilne mobilizacije fantov in  
mož, niso redke likvidacije 
domnevnih narodnih "izdajal
cev", skratka sodni dan na vasi. 
Vedno bolj očitno postaja, da 
hoče partizansko gibanje zajeti

ljud i vseh starosti in  spola in  jih  
ideološko preobraziti. Na udaru 
so posebej članice M arijine 
družbe, ki jih  silijo v ZSM, da bi 
tako postale goreče aktivistke 
OF in, če je treba, članice KP. 
Tudi duhovnikom n i prizanese
no, saj b i jih  radi po vsej sili p ri
dobili, da b i trob ili v n jihov rog. 
Če se kdo brani političnega

udejstvovanja, postaja sumljiv. 
Ko je npr.v začetku februarja 
1944 župnik Klinec odklon il 
udeležbo na partizanskem m i

tingu, je visoki funkcijonar 
dr. V ilfan  označil njegovo 
zadržanje za afront. "Ko te 
dobijo, pleši z n jim i; ako 
nočeš, si jih  a frontira l... ču
tim , da bo to imelo še po
sledice" (Z.z. 6.2.1944) - 
piše. Napoved se nekako 
ujema s pobojem Piščanca 
in  Sluga v Cerknem, z izgi
notjem Obida iz Podsaboti- 
na, s tragedijo v Rihember- 
gu in  Komnu. V mrakob
nem obnebju se preroško 
oglaša črniški dekan Novak: 
"Človeško gledano n i 
nikakega izhoda ... Bog bo 
prav vidno posegel vmes in  
čudežno poslal rešitev... Kr
v i je treba, krvi! ' 'Sine san- 
guinis effusione non f it  re- 

missio peccatorum'. Tudi 
duhovniške krvi. Da bo ljudst
vo odprlo oči in  rešilo dušo, 
mora pasti dvajseterica duhov
nikov. Naj bom jaz prvi med n ji
m i." (Z.z. 21.2.44) Dejansko je 
med vojno pre lilo  kri kakih 
dvajset primorskih klerikov.

/dalje  
Franc Kralj
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Kratke
Benedikt XVI. obsodil terorizem in zahteval 
več verske svobode
Papež Benedikt XVI. je obsodil terorizem in ga označil za 
"moralno perverzijo” , od držav po svetu pa zahteval večje 
verske svoboščine. V letnem nagovoru diplomatskemu zboru 
v Vatikanu je poudaril, da sta za mir na Bližnjem vzhodu in v 
Afriki potrebna odpuščanje in sprava. Po njegovem morajo

bogate države narediti več za revne po svetu in dodal, da bi bila 
polovica od tega, kar porabijo za oboroževanje, več kot dovolj 
za rešitev težav revnih. Benedikt XVI. je  obsodil “spopad 
civilizacij” , ki se širi po svetu, in dejal, daje nevarnost še večja 
zaradi terorizma, katerega vzroki temeljijo na političnih pa tudi 
na “zmotnih verskih idejah” . Papež je v govoru v francoščini 
poudaril tudi potrebo po spoštovanju človekovih pravic, pri 
čemer je posebej izpostavil pravico do verske svobode. Ta 
pravica je  po njegovem najpomembnejša, saj vključuje 
“najpomembnejšega med človeškimi odnosi: naš odnos z 
Bogom". “Žal je v nekaterih državah, celo v takšnih, ki se lahko 
pohvalijo s sto letja dolgo kulturno trad ic ijo , pravica do 
svobodnega verovanja resno kršena, predvsem kar zadeva 
manjšine,” je dejal Benedikt XVI., ki ni poimensko navedel 
držav. Vatikan je  v preteklosti izrazil zaskrbljenost zaradi 
omejevanja verske svobode na Kitajskem, v Vietnamu in 
Savdski Arabiji.

Papež: Cerkev je sveta, a ljudje v njej imajo 
omejitve
Papež Benedikt XVI. je  med mašo v baziliki sv. Petra ob 
prazniku Svetih treh kraljev dejal, da je katoliška Cerkev sveta, 
vendar pa jo  sestavljajo ljudje, ki imajo “svoje omejitve in 
napake” , poroča ameriška tiskovna agencija AP. Med mašo je 
Benedikt XVI. dejal, da praznik Sv. treh kraljev najbolje odraža 
misijonarski vidik katoliške Cerkve, saj so katoličani poklicani, 
da svet “ razsvetljujejo z Jezusovo lučjo” . “Člani Cerkve lahko le 
opazujemo pomanjkljivosti človeka, ki ga zaznamuje greh,” je 
papež nadaljeval svojo pridigo. “Cerkev je  sveta, a sestavljajo 
jo možje in žene s svojimi omejitvami in napakami.” Dodal je, 
da je samo Jezus lahko preoblikoval to bedo in katoličanom 
pomagal razsvetliti svet. Po maši je papež čestital pravoslavnim 
vernikom, ki so v soboto praznovali pravoslavni Božič. “V tem 
duhu molimo za popolno enotnost vseh kristjanov,” je svoj 
blagoslov pred zbrano množico deset tisoč ljudi zaključil papež.

Mufti pred milijoni romarjev v Meki pridigal 
o terorizmu
Savdski m u fti je  ob vrhuncu  vsako le tnega  rom anja  
muslimanov v Meko v pridigi pred več kot dvema milijonoma 
in pol vernikov posvaril pred terorizmom pod krinko vere. 
“ Nekateri so zagrešili največje zločine proti islamu, saj so 
njihova dejanja vodila v to, da se zdaj pojem terorizma skoraj 
izključno povezuje s to vero,” je v molitvi v mošeji Namira ob 
vznožju gore Arafat poudaril šejk Abdul Aziz al Šejk, poroča 
nemška tiskovna agencija dpa. Mufti je romarjem še naročil, 
naj branijo islam in temelje islamskega prava pred nevedneži 
in verskimi skrajneži V minulih letih so m uftiji ob hadžu 
predvsem kritizirali zahodne medije, ki islam prikazujejo v

“popačeni podobi” , še navaja dpa. Molitev ob vznožju gore 
A ra fa t p reds tav lja  vrhunec trad ic io n a lne g a  rom anja 
muslimanov. Na gori Arafat je imel po islamskem verovanju 
prerok Mohamed zadnjo pridigo, na tem mestu pa romarji z 
molitvijo prosijo za milost in odpuščanje. Sledi več obredov, 
med katerimi žrtvujejo kozo, kravo ali kamelo. Verniki so se 
nato vrnili v Mino, kjer je potekalo simbolično kamenjanje 
hudiča, ki zaznamuje začetek muslimanskega praznika 
žrtvovanja Eid Al Adha (kurban bajram), ko muslimani z vsega 
sveta v spomin na Abrahama zakoljejo ovco ali kako drugo 
žival. Hadž v simboličnem smislu predstavlja tudi sodni dan, na 
katerega se bo moral vsak musliman v skladu z islamskim 
naukom zagovarjati pred Alahom za svoja dejanja. Romanje v 
Meko je eden od petih stebrov muslimanske vere. Koran, 
islamska sveta knjiga, predpisuje, da mora vsak musliman, ki 
je fizično sposoben in si lahko privošči potovanje, vsaj enkrat 
v življenju opraviti romanje v Meko, rojstni kraj preroka 
Mohameda.
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Kratke
Dramski odsek PD Štandrež pred novo 
premiero
V župn ijsk i dvorani 
Anton G regorčič v 
Štandrežu se te dni v 
pospešenem  ritm u  
vrstijo še zadnje vaje 
za novo odrsko  
uprizoritev, ki jo bodo 
lju b ite ljs k i ig ra lc i 
dramskega odseka PD 
Štandrež pod režijsko 
p a lič ico  Jožeta
Hrovata, člana SNG 
Nova G orica,
prem ierno odigra li v soboto, 21. t.m . Tokratna odrska 
postavitev se odmika od klasičnega komedijskega žanra, kije  
uspešen umetniški smerokaz za štandreški dramski odsek. 
Letošnja produkcija se bolj približuje onim, ki so nekoliko 
preusmerile dramski okus štandreške skupine. Slednja se je  
v letu 2004 povzpela na sam vrh vseslovenske ljubiteljske 
umetnosti prav s črno tragikomedijo Stara garda Alda Nicolaja 
in si z njo v režiji Janeza Starine priborila prestižno Linhartovo 
nagrado za najboljšo ljubiteljsko predstavo leta.
Letošnja izbira je ob režiserju Hrovatu in želji igralcev, da bi 
opustili komedije s cenenim smehom, padla na manj igranega 
dalmatinskega dramatika Iva Brešana, kije  leta 1965 napisal 
delo (prvič uprizorjeno v Zagrebu I. 1971), katerega naslov se 
v izvirniku, spisanem v dalmatinskem narečju, glasi Predstava 
Hamleta v selu Mrduša Donja, v štandreški inačici pa, 
naslanjajoč se na prevod Janka Lozarja, Hamlet v sosednji 
vasi. Avtorje dogajanje postavil v čas po drugi svetovni vojni, 
mi pa ga bomo videli v obdobju po vojni za samostojnost 
Slovenije, po letu 1991, z nekaterimi nujnimi priredbami. Med 
slednje spadata tudi preimenovanje nastopajočih dramskih 
oseb in preoblikovanje enega moškega lika v ženskega. 
Zgodba se bo razpletala v pogovornem jeziku, pa tudi v sočnih 
odtenkih štandreškega narečja. Dramaturško je to igra v igri, 
v katero se vpleta še druga igra. Ob tridesetletnici tovarne se 
tovarniški odbor odloči, da bodo odigrali Hamleta, ker se je nad 
to predstavo zelo navdušil eden izmed delavcev. Nihče pa se 
ne zaveda, da se temačni zapleti Hamletove zgodbe dogajajo 
pravzaprav med njimi. Kako se vse to prepleta in razpleta, 
bodo gledalci spoznali sami ob gledanju predstave, kateri je 
avtor pripisal podnaslov groteskna drama. Njeno bistvo je 
prikaz povzpetništva, brezobzirnega hlastanja po oblasti. Tisti, 
ki se povzpenja po tej lestvici, se ne ozira na nikogar, pohodi 
vsakogar, le da doseže svoj cilj.
Poleg že poznanih domačih igralcev, Božidarja Tabaja, Marka 
Brajnika, Marjana Breščaka, Davida Vižintina, Cristiana 
Benedettija, Danjele Puia, Vanje Bastiani in lanskoletne 
pridobitve Marte Bizjak bodo nastopali še debitantje Chiara 
Mucci, Vilko Frandolič iz Doberdoba in Andreja Marušič iz 
M irna, ki je , kot so nam povedali, “sama našla pot do 
štandreške skupine".
Naj razkrijemo še to, da so v tokratni predstavi vse vloge dokaj 
zahtevne in da bo scena skopa, zato pa bo vsa učinkovitost 
uprizoritve slonela na igralcih. Zakulisni delavci so običajni 
znanci s šepetalko Marinko Leban na čelu in še katero novo 
ime. Izvirna glasbena kulisa je izpod peresa Mirka Vuksanoviča. 
/  IK

V Štandrežu obrat mesne industrije 
Primorske
Mesna industrija Primorske, velika gospodarska družba s 
sedežem v Kromberku pri Novi Gorici, razvija svoj obrat v 
Štandrežu pri Gorici. V poslopju, ki so ga kupili in je nekdaj že 
služilo  takem u namenu, bodo pripravlja li sveže meso, 
namenjeno italijanskemu tržišču. Načrtujejo hiter in velik 
porast prometa, saj je meso iz Slovenije v Italiji zelo cenjeno. 
To velja posebej za severni del države.
Iz novega obrata v Štandrežu - v Mesni industriji Primorske ga 
imenujejo distribucijski oz. razdeljevalni center - so v zadnjih 
nekaj mesecih poslali mesnicam in drugim prodajalnam mesa 
v Ita liji skupaj okoli 800  ton raznih vrst svežega mesa 
slovenskaga izvora. Ta promet je bil vreden blizu 3 milijone 
evrov. V letošnjem in naslednjih letih pa naj bi pošiljke mesa iz 
novega oz. preurejenega obrata v Štandrežu pri Gorici še hitreje 
naraščale. To je v pogovoru za naš tednik povedal Vojteh Volk, 
usklajevalec dejavnosti in enot velike skupine mesno - 
predelovalne industrije MIP v Kromberku pri Novi Gorici.

Pobuda za postavitev spomenika 
msgr. Kazimirju Humarju

Slovenski duhovniki, Novi glas, Katoliško 
tiskovno društvo, Kulturni center Lojze 
Bratuž, Zveza slovenske katoliške prosve
te in Slovenska zamejska skavtska organi
zacija iz Gorice nameravajo prihodnje le
to, ko se bomo spomnili 5. obletnice smr
ti msgr. Kazimirja Humarja, duhovnika, 
vzgojitelja, časnikarja, kulturnega delavca 
in  organizatorja, postaviti v spominskem 

parku ob Kulturnem centru Lojze Bratuž v Gorici doprsni kip. Za
to pozivajo vse, naj darujejo sredstva za izdelavo bronastega do
prsnega kipa. Denar zbiramo tudi v našem uredništvu in  upravi. 
Za postavitev spomenika dr. Kazimirju Humarju ste do 31. avgu
sta 2005 darovali 3.730 evrov in 250 am. dolarjev.
Novi darovi: Za kip dr. Kazimirja Humarja: Marija, Janez in 
Metka Kacin 150,00; Rudolf Gašper 52,00; Danilo Cotar 100,00 
evrov.

Nadškof De Antoni je blagoslovil prenovljeno cerkev na Vrhu sv. Mihaela

Cerkev je dom krščanske skupnosti

E3E Iskrivi smeh na ustih vseh

"Na tržnici se vse dobi/ 
le kar iščeš/ tega ni!

T ako so v K u ltu rnem  
centru  Lojze Bratuž v 
nedeljo, 15. t.m., v svoji 

h im n i zapele ajdovske 
branjevke v prizoru  Vesela aj
dovska tržnica, k i ga je za čla
nice dramske skupine Žar, 
ustanovljene pred trem i le ti 
pod o krilje m  univerze za 
tre tje  ž ivljenjsko obdobje 
društva M ost iz Ajdovščine, 
sestavila Ada Bačar, tu d i m en
torica in  igralka te kratke 
predstave ter vodja zbora pro
dajalk, k i so zapele vrsto pe
smi ob spremljavi harmonike 
Romana Bunca in  kitare Pav

leta Fegica. Resnici na ljubo  
tud i gledalci niso v  tej p rv i po
nudbi iz letošnjega niza vese
loiger ljub ite ljskih  odrov Iskri
v i smeh na ustih  vseh v orga
n izaciji KCLB in  ZSKP našli te
ga, kar so iskali: dober kome
dijski splet in  zadovoljiv igral
ski nastop. Odrski prikaz v 
pojočem ajdovskem narečju, 
k i naj b i predstavljal izsek iz 
živahnega, pogosto hrupnega 
in  zaradi ljubosum nosti na 
ponujano blago prepirljivega 
ozračja tržnice, je b il pravza
prav nekakšen ne preveč 
ubran pevski nastop z ohla-

Uspešna pobuda Mladinskega doma

Tečaj memotehnike

V mesecu pred Božičem je 
M lad insk i dom p rired il za 
svoje gojence-srednješolce 
tečaj m em otehnike, k i ga je 
vodila prof. Marija Kacin iz Tr
sta. Gre za vaje, k i vsakomur 
pomagajo, da si bolje, lažje in  
prej zapomni, kar bere ali se

pn im  vmesnim  veznim bese
d ilom , v katerem je b ilo  zaz
nati le nekaj drobn ih  smešnih 
iskric, k i so se zaiskrile, ko so 
se branjevke postavljale s 
svojim  blagom, hvalile  svoje 
pridelke in  uspešno izkušnjo 
na ljub ljanski tržn ic i in  se tu 
di, sicer samo zelo bežno, do
taknile  aktua ln ih  tem. Z n ji
m i je zapel še redar, k i je za en 
dan opustil svoje običajno de
lo  nadzornika in  se spremenil 
v prodajalca žlahtne vipavske 
kapljice. N ajboljš i trenutek 
uprizoritve  je b il uvodn i na
stop lične  lutke v an im aciji 
Ade Bačar, k i je pred le ti 
uspešno vodila lutkovno sku
p ino  in  za lutke navdušila tu 
d i prof. Lučano Budal iz nižje 
srednje šole I. Trinko iz G ori
ce. Z njeno pomočjo je prof. 
Budal s svojim i učenci posta
v ila  na oder lu tkovno  igrico

Salon Ekspon, k i je b ila  na
grajena na 2. Zamejskem festi
va lu amaterskih dram skih 
skupin v M avhinjah.
Izvajalke, gospe, k i so se v zre
lejših le tih  odločile i t i  spet v 
»šolo« in  svoj prosti čas na
m en ja ti tu d i nastopom na 
odrskih deskah, ed in i moški 
izvajalec in  glasbena 
spremljevalca so b il i  deležni 
aplavza za izkazani pogum iz
postavljati se odrskim  lučem, 
toda tu d i očitka, zakaj in  ko
m u na čast so nam ob koncu 
pok lon ih  italijansko pesem La 
montanara z vabilom , naj so
deluje tud i publika p ri petju, 
ko pa so im e li pred seboj slo
venske gledalce? Zelo nepo
srečena izbira bo ostala v spo
m in u  kot nerazumljiv, nedo
pusten in  nesprejem ljiv spo
drsljaj!

K

uči. Srečanja so potekala na se
dežu ustanove v u lic i Don Bo- 
sco 60 enkrat tedensko. Tečaja 
se je udeležilo okrog 30 
srednješolcev in  vzgojiteljev; 
na prvem srečanju pa so b il i 
p risotni tud i starši. Izkušnja je 
bila res posrečena!

Kratke
Romanje-izlet v Rim
Ob 40-letnici ustanovitve župnije Presvete Marije Kraljice v 
Svetogorski ul. v Gorici in ob isti obletnici konca 2. Vat. koncila 
prireja župnija izlet-romanje v Rim od 27. do 30. marca 2006. 
Na sporedu je obisk bazilik sv. Petra, sv. Pavla, lateranske 
bazilike in S. Maria Maggiore, pa tudi avdienca pri papežu. 
Predviden je  tud i obisk glavnih verskih, zgodovinskih, 
umetniških in turističn ih znamenitosti. Cena 210 evrov. 
Informacije na tel. 347 4655729 (župnik Paolo Bonetti). 
Pohitite z vpisom!

Inštitut za družbeno in versko zgodovino 
v novo leto
S tradicionalnim akademskim srečanjem in nagovorom bo 
goriški Inštitut za družbeno in versko zgodovino dne 26. 
januarja ob 18. uri v dvorani pokrajinskega sveta stopil v novo 
formativno leto. Tokratni gost, ki bo imel glavni govor, je 
podpredsednik Zveze italijanskih judovskih skupnosti in 
milanski odvetnik Claudio Morpurgo. Govoril bo na temo: 
Istovetnost in pripadnost: izziv našega časa. Izbira ni naključna, 
saj Inštitut namerava izdati v letošnjem letu zbornik Judovska 
kultura na Goriškem, ki bo smiselno dopolnila dosedanja 
zbornika zbornika o furlanski (2004) in slovenski (2005) kulturi 
na Goriškem. Inštitut je  obenem zadovoljen z opravljeno 
de javnostjo  v pre jšn jem  letu, še z lasti s posvetom  o 
odporništvu na Goriškem, pa tudi z raznimi tečaji, izdajami in 
drugimi pobudami. Pred Morpurgom boo pretekli dejavnosti in 
načrtih za prihodnost spregovoril predsednik Inštituta prof. 
Luigi Tavano.
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tejše krščansko življenje.
Po trenutku tišine in  prošnjah je 
nadškof blagoslovil in  pokadil ol
tar, nakar sta župljanki med 
svežim petjem mladih pevcev pri
pravili oltar za daritveno bogo
služje. Po obhajilu je zadonel mo
gočen Te Deum, tik  pred koncem 
pa se je župnik zahvalil nadškofu, 
vikarju za slovenske vernike msgr. 
Oskarju Simčiču, diakonu Ales- 
siu, geometru Jordanu Vižintinu, 
podjetniku Mauriziu Romanutu, 
umetniku Albinu Devetaku, ple
skarjem, dobrotnikom, otroške
mu in  mladinskemu zboru, bol
n im  in  ostarelim ter vsem "fara
nom, ki so množično delali, skr
beli in  se veselili". S svojimi pre
prostimi, a iskrenimi zahvalami 
so se pred koncem maše oglasili 
tudi otroci, kar je nadškofa vidno 
ganilo. Tudi po maši se je rad usta
v il pred cerkvijo ob kozarcu in  sla
dici ter se z veseljem slikal s sku
pino otrok.

DD

V  obnovljeni cerkvici sv. 
Mihaela nadangela in  sv. 
Lovrenca na Vrhu sv. 

Mihaela bodo verniki še naprej 
radi m olili in  peli ter rastli v veri, 
upanju in  ljubezni. To je po praz
n ičn i jutranji slovesnosti v ne
deljo, 15. januarja, obljubil mladi 
fant v imenu faranov goriškemu 
nadškofu Dinu De Antoniju, ki so 
ga z župnikom Viljemom Žerja
lom na čelu sprejeli "z veseljem 
in  ponosom". Goriški nadpastir 
je bil obiska posebno vesel: z za
dovoljstvom se je obračal na šte
vilne mlade, z vsem srcem se je 
priporočal odraslim. Po uvodni 
m olitv i je v spremstvu diakona 
Alessia Stasija, ki je pred nekaj ted

n i prišel pomagat g. Žerjalu v nje
govih štirih vaseh, blagoslovil no
tranje zidove cerkve in  številne 
navzoče v njej. Kmalu nato je v 
hom iliji poudaril, da je Gospod 
blagoslovil kamne Božjega hra
ma in  pa "žive kamne"-vernike, 
saj "vi ste živa Cerkev". Taki dne
v i so odlične priložnosti za 
srečanje in  pričevanje, je v slo
venščini povedal na začetku, saj 
"napajajo krščansko zavest 
prihodnjih generacij” . Poleg tega 
"nam dovoljujejo, da prisluhne
mo klicu radikalnosti evangelija". 
V življenju vsake župnijske sku
pnosti je takih trenutkov malo; 
župniku, inženirju, vsem, k i so 
delali, mora b iti Vrh hvaležen, je

dodal
nadškof, da 
so se srečno 
iztekla ob
novitvena 
dela. V 
zadnjih 
nekaj letih je 
bila temelji
to popravlje
na streha, 
zamenjan 
mali zvon, 
opravljena 
so bila po
trebna dela pri električni mreži, 
nazadnje pa je bilo svetišče še pre
pleskano; posebno skrbno je bil 
retuširan prezbiterij, tako da se je 

ohranila njegova 
prejšnja podoba.
Cerkev, ki je zdaj lepša, 
je kraj, kjer srečujemo 
Gospoda, dom verske 
skupnosti, je nadaljeval 
nadškof. To je pomem
ben kraj, kamor hodimo 
iskat in  poslušat Gospo
da, hkrati pa se v njej 
srečujemo med sabo. 
"Kakšna škoda, ko bi te 
male cerkve ne b ilo !" je 
vzkliknil. Vsakdo nam
reč čuti potrebo, da ga 
drugo obličje prepozna: 
"Jaz želim srečati vas in 
vaše obraze, da bom 
lahko živel po veri." K 
Materi M ariji se je na 
koncu pridige obrn il s 
prošnjo, da bi vrhovska 
skupnost zaživela boga-
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/ /
| Silvester Primosig

Moja vizija za ohranitev in 
okrepitev vse goriške pokrajine / /

Povsem razumljivo je, da 
je Slovenska skupnost 
predstavila svojega kan

didata za mesto predsednika 
goriške pokrajinske uprave, ki 
bo na prim arn ih  volitvah v ne
deljo, 29. januarja, tekmoval z 
d rug im i kandidati leve sredi
ne. O razlogih za to potezo 
nam je spregovoril sam kandi
dat, Silvester (Silvan) Prim o
sig, k i trdno verjame v enotno 
območje goriške pokrajine. Tri 
mandate je vodil rajonski svet 
Pevma-Štmaver-Oslavje, v 
zadnjem mandatu je občinski 
svetovalec, obenem delegat v 
Gorski skupnosti in  na Trgo
v insk i zborn ic i. Tokrat - kot 
kandidat na pokrajinskih vo
litvah  - poziva vse slovenske 
volivce, pa tu d i italijanske 
občane, odprte sožitju, naj vo
lijo  za dobro vsega goriškega 
območja.

Kako je Slovenska skupnost 
prišla do odločitve, da pred
stavi svojega kandidata? 
Kako pa ste se za ta podvig 
odločili vi?

Do odločitve je  prišla stranka 
precej pozno, ko so se druge 
stranke že več časa m enile  o 
tem. M i smo b ili p rip rav ljen i 
na razne opcije, med katerim i 
je  bila tud i tista, da b i skušali 
p r it i do skupnega slovenskega 
kandidata, k i sploh n i rečeno, 
da b i b il jaz. Roko smo ponu
d ili, toda ostale slovenske 
komponente niso čutile te po 
trebe oz. se niso poz itivno  
odzvale na našo razpoložljivo
st. Za svojega kandidata smo 
se odločili, potem ko smo v i
deli, da so se nekatere od 
om enjenih  kom ponen t od
ločile  za podporo Gherghetti, 
druge za podporo  Persiju a li 
Buttignonu. O čitno je  tud i 
tokrat n jihova izbira prej ideo
loška k o t narodnostna. Tudi 
del goriške Marjetice (s katero 
smo b ili ko t SSk povezani na 
občinskih vo litvah, čeprav - 
poudarjam  - z našo avtono
m ijo), k i b i morala imenovati 
goriškega kandidata, k i b i re
snično lahko prodrl, saj so trije 
pro tikand idati vsi iz  Tržiča, se 
je odločil za podporo tržiške- 
m u lob iju . Drug del Marjetice 
- skupno z županom Vitto- 
riom  Brancatijem - se je ogra
d il od tega stališča.
Ko me je  tore j ta jn ištvo Slo
venske skupnosti zaprosilo, ali 
bi b il na razpolago za m orebit
no  kandidaturo, sem rekel: 
"Če ne najdemo drugih rešitev 
in  če je  potreba, sem p r i
p ra v lje n ." Tako je  p riš lo  do 
m oje kandidature. Prvi, k i jo  
je  javno podprl, je župan Bran- 
cati; to je za vso našo sloven
sko skupnost na Goriškem po
m emben znak, ogromen  
uspeh. To ve liko pom en i ne

Foto Bum baca

samo zame osebno a li za našo 
stranko, ampak na splošno za 
goriško sožitje.

Kako komentirate pole
mike, ki so nastale ob tej 
kandidaturi?

Zdaj smo deležni pod tikan j in  
napadov s stran i tis tih , k i bi 
m ora li b it i naši sopo tn ik i in  
prija te lji. Slovenska skupnost 
je  namreč v  O ljk i prav tako kot 
Levi demokrati, Rifondazione 
a li druge kom ponente. Že 
med p redstavitv ijo  dvojezič
n ih  osebnih izkaznic je  priš lo  
na dan, da se zapiramo, getizi- 
ramo itd. Ob tis ti p riložnosti 
sem prek prisotn ih  časnikarjev 
povabil vso javnost, naj se po- 
služijo  m ožnosti dvojezične 
izkaznice tud i ita lijansk i Go
ričani; v  tem ne vid im  n ič  sla
bega. Prav tako bi lahko vo lili 
za slovenskega kandidata, saj 
smo m i doslej vedno v o lili ita 
lijanske kandidate, nazadnje 
župana. N ikdar n ism o rek li: 
"Ce je  Italijan, ga ne bomo vo
l i l i ! "  Zato tudi vsa častBranca- 
tiju, k i je javno povedal, da bo 
v o lil Slovenca; m is lim , da bi 
se vsaj del Gorice lahko zgle
doval po  n jegovi odprtosti. 
Podporo m i je  izrekel tud i del 
gorišk ih  občinskih svetoval
cev z liste Marjetice; poznajo 
me ko t demokratičnega in  od
prtega človeka. N im am  so
vraštva do Ita lijanov; ne vem, 
zakaj bi m ora li o n i sovražiti 
nas. Zame sožitje n i problema
tično. Tudi ita lijanska stran 
naj se pokaže zrela, da je pre
mostila stare miselne pregra
de.
Skrbi me zadržanje ostalih slo

venskih komponent, k i so do 
zdaj vedno zahtevale glas Slo
venske skupnosti, ko je  šlo za 
izvo litev slovenskih kandida
tov npr. v  senat. M i smo svojo 
nalogo vedno opravili; v o lil i 
smo tud i tiste, k i ideološko n i
so b il i na naši strani, a smo j ih  
p o d p rli k o t Slovence. Spo
m in jam  se, ko se je to zgodilo  
prvič, ko je šlo za Bratino in  so 
v  naših vrstah b il i še p o m i
sleki; osebno sem se zavzel in  
povedal, dane moremo slepo
m išiti. Pa smo šli v  to in  nam  
je uspelo. Sedaj im ajo pripad
n ik i ostalih slovenskih kom 
ponent edinstveno priložnost, 
da vrnejo uslugo in  tudi sami 
podprejo Slovenca. Če bomo  
opazili, da do tega ne bo 
prišlo, naj že sedaj vedo, da se 
jim  v  p rihodnje  n i treba čudi
ti, če ne bomo odgovorili na 
n jihove pozive. Zato pozivam  
vse naše prijate lje, slovenske 
politike , naj o tem resno raz
m islijo.
Ita lijansk i zastopnik LD je  
rekel, da smo k o t "Tort Apa- 
che". Jaz pravim , da je  Tort 
Apache v  Tržiču: tam so gene
ra li! M i smo Indijanci, k i želi
m o b it i svobodni na naših 
travnikih.

Brancati je poudaril, da vaša 
je edina goriška kandidatu
ra in da edino vi zato lahko 
"vrnete dostojanstvo Gori
ci", ki je "nezaščitena". Go
riška pokrajina je že več let 
pod udarom na več po
dročjih...

To je  stvarnost in  zanjo smo 
k riv i sami. N ajbolj seveda na
strada mesto Gorica, krepi pa

Slovenska skupnost: Primosig kandidat vseh zmernih sil
Na pokrajinske predhodne volitve se Slovenska 
skupnost temeljito pripravlja. V odbor garantov za 
izpeljavo volitev dne 29. januarja je bil imenovan 
VValter Bandelli in prva seja odbora jamstvenikovje 
že bila na sporedu.
Silvan Primosig bo vodil volilno kampanjo v smislu 
uveljavitve goriškega tekmeca leve sredine z 
ozirom na ostale, ki so s Tržiškega, poleg tega pa 
bo skušal biti kandidat vseh zmernih sil, ki se ne 
enačijo z bivšo KPI, iz katere izhajajo vsi ostali 
kandidati.
Na plakatu, ki bo visel po vsej goriški pokrajini, 
razen v Tržiču, kjer so za čuda vsa mesta že oddana 
(čudno naključje?), bo Primosig naslikan pod 
geslom “Za večjo vlogo Gorice v pokrajini” , ki bo v 
treh jezikih vabil prebivalstvo, naj podpre goriškega 
predstavnika.

Slovenska skupnost je  ponosna, da lahko 
slovenskega uglednega človeka in 
gospodarstvenika predlaga na čelo goriške 
pokrajine, Slovenca, ki bo lahko prinesel 
pomembne novosti v posoško gledanje na same 
sebe in na sosede. Manjšinska stranka obenem 
obsoja zadržanje kandidata DS Gherghette, ki se 
predstavlja kot izključni predstavnik Oljke, kot da bi 
ostali tekmeci ne bili v njej. Vsaj kar se Slovenske 
skupnosti tiče -  še se imamo in še se bomo 
prepoznavali za člane Prodijeve Oljke, pod katero 
so tudi naši predstavniki že večkrat nastopali. 
Predhodne volitve so po mnenju SSk izključna 
domena predstavnikov strank, ki se vse 
prepoznavajo v Oljki, z morebitno izjemo RC, ki pa 
v naši deželi sodeluje z ostalimi pri gibanju 
Demokratične zaveze.

se Tržič. In  naravnost smešno 
je, kako tr ije  kand idati iz  
Tržiške (Gherghetta, Persi, 
Buttignon) v  tej v o liln i kam
pan ji na veliko in  široko govo
r ijo  o vlogi čezmejnega sode
lovanja; nekateri od teh, k i so 
izvo ljen i na deželi, bi lahko  
tam poskrbeli npr. za čezmej
no  magnetno resonanco, pa 
tega niso naredili. Izgub ili 
smo zdravstvo; ne obsojam  
Tržičanov, če so delali za svoje 
interese; toda n i prav, da so to 
delali v  škodo Gorice. Iris bo 
zapustila mesto Gorico, p rav  
tako Ersa in  pošta. Ti, k i so na 
deželi, n i treba, da razglašajo 
čezmejno sodelovanje: naj po 
skrb ijo  za Gorico, ker im ajo  
možnost. M irko  Špacapan je  
eden sam in  ko t tak n im a tako 
široke p o litičn e  podpore, 
kakršno b i lahko im e li vsi 
dejavniki Oljke. Če Gorica na 
vrhu pokrajinske uprave ne bo 
imela človeka, k i te zadeve 
občuti in  se zanje zavzame, bo 
izgubila še to, kar j i  preostaja. 
Gorica ko t glavno mesto pok
rajine n im a več g lavn ih  ura
dov, k je r odločajo, n im a več 
k lju čn ih  kompetenc. Na
slednji korak je avtomatičen: 
provinca se izbriše. Tržič bi šel 
pod  Trst, Gorica pa pod  "alta 
Carnia", odročne kraje, k i ne 
zanim ajo nikogar. Gradežu 
ko t turističnem u središču (go
riške pokrajine) bodo dajali če
dalje m anj pozornosti, saj v id i
mo, da na deželi nam enjajo  
velike vsote samo Lignanu (ki 
je pod Vidmom). Tržič ima in 
dustrijo, ladjedelnico; goriški 
konzorcij za industrijsko cono 
naj b i se spojil s Tržičem z 20% 
deležem: ko gremo v
združenje s takim  deležem, 
dejansko ne ukažemo več nič. 
Če to je naša po litika , pa naj 
bo...

Zakaj naj torej gremo volit v
nedeljo, 29. januarja?

Vse slovenske volivce torej po
zivam, naj gredo masovno na 
volitve. Imamo možnost zma
gati, ker v  Tržiču so razdeljeni. 
Kdo lahko dvom i v  zmožnosti 
kandidata; jaz pa pravim, da so 
njegove zmožnosti tud i v  tem, 
da najde prave sodelavce, k i so 
kompetentni vsak v  svojem re
sorju. M islim , da b i b ilo  treba 
na jti v ekipi človeka, k i zago
varja težave briškega območja, 
tistega, k i zagovarja kraško po 
dročje, nekoga za trgovino v 
Gorici, industrijo  v  Tržiču, tu 
rizem v Gradežu. To je  moja 
vizija za okrepitev celotne  
pokrajine. Vsi vemo, da Gori
ca n im a industrije , k i pa jo  
ima Tržič; Gradež je g lavni tu
ris tičn i adut goriške province, 
Brda a li Kras sta ko t žarišči 
krajevnega turizm a kom ple
mentarna obmorskemu leto
višču, k i p rivab lja  g lavn ino  
tu jih  turistov. Briško območje 
bi m oralo b iti bolje zastopano, 
saj ustvarja nezanem arljiv  
dohodek v  p o k ra jin i; p rav  
tako kraško s svojo specifiko. 
Deželna turistična ponudba je 
preširok pojem : kdor bo p o 
nu ja l Lignano, gotovo ne bo 
p onu ja l Gradeža. Zato m ora
m o sami skrbeti za svoje bise
re. Kdo bo b ran il Gorico in  
njene interese, če je  ne bomo 
znali b raniti sami?
Končno pa še to: po jd im o  vsi 
volit, ker ne gre samo za rezul
ta t na pokra jinsk ih  volitvah, 
ampak za v id ljivost vse sloven
ske narodnostne skupnosti. St
var bo nam reč gotovo imela  
trajnejši p o lit ič n i učinek.

Danijel Devetak

Obvestila
V četrtek, 19. t.m., bo ob 18. uri 
v Ku lturnem  domu v Gorici 
pogovor o neraziskani pokrajini 
slovenske poezije. 0 poeziji 
s lovenskih  pesnic se bodo 
pogovarja li dr. Irena Novak 
Popov, Jolka M ilič in Angelo 
Floramo. Pogovor bo povezoval 
Goran Č. Potočnik.
V nedeljo, 22. t.m., bo pri Sv. 
Ivanu v Gorici maša z otroškim 
pevskim zborom z Vrha. Po maši 
igrica za otroke Božič kliče v 
domačo vas, ki so jo pripravili 
otroci sami.
PD Rupa-Peč vabi na fantastični 
izlet v Baltske države od 24.8. do 
31. 8.. Info Ivo Kovic, tel. 0481 
882285.
PD Rupa-Peč organizira izlet na 
sneg v Badkle inkirchheim  v 
nedeljo, 29. t.m. Vpisujeta: Ivo, 
tel. 0481 882285, in Matteo v 
večernih urah, tel. 3492934023.

Darovi
Za misijonarja Danila Lisjaka: 
Danilo Čotar 100,00 evrov.
Za Kočo sv. Jožefa: Bruna 
Petruša 100,00 evrov 
Za lačne otroke: N.N. 55,00 
evrov
Za misijon p. Kosa: N.N. Rupa 
20,00; N.N. Rupa 40,00 evrov. 
Za cerkev v Rupi: N.N. 20,00 
evrov.
Za cerkev v Gabrjah: prijatelji 
očeta pok. Vanje Černiča 100,00; 
N.N. s Peči 10,00; Stana ob 
rojstnem dnevu v spomin na tri 
sestre 50,00; Ortenzija Devetak 
10,00 evrov.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje 
(od 20.1. do 26.1.2006)

Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na u ltrakra tkem  valu s 
frekvencami za Goriško 97.5,
91.9 Mhz; za Furlanijo 103.7,
103.9 Mhz; za Kanalsko dolino 
95.7, 99.5  Mhz; za spodnjo 
dolino Bele 98.2 Mhz; za Karnijo 
97.4, 91, 103.6 Mhz. Slovenske 
oddaje so na sporedu vsak dan, 
od ponedeljka do petka, od 20. 
do 21. ure. Spored:
Petek, 20. januarja (v studiu Andrej 
Baucon): Ob domačem ognjišču: 
Slovenska narodno-zabavna in 
zabavna glasba včeraj in danes. 
- Zanimivosti in obvestila. - Iz 
krščanskega sveta. - Zborovska 
pesem.
Ponedeljek, 23. januarja (v studiu 
Andrej Baucon): Sodobni sound z 
Andrejem : moderna glasba 
včeraj in danes. - Zanimivosti in 
obvestila.
Torek, 2 4 . ja n u a rja  (v s tudiu  
Matjaž Pintar); Ali veste, da... 
glasbena oddaja z Matjažem. 
Sreda, 25. januarja (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v dušo in svet: 
Pošta pri nas v starih časih I. del. 
-Jzbor melodij.
Četrtek, 26. januarja (v studiu Niko 
K lanjšček): Zvočni zapis: 
Posnetki z naših ku ltu rn ih  
prireditev. - Glasba iz studia 2.

IL  B O T T O N E
SOŠOL NADJA

GORICA-TRAVNIK 26
Od 14. 1. do 28. 2.
sezonsko znižanje |

POPUSTI 1
od 10 do 50%
NA ŽENSKEM SPODNJEM PERILU 

IN PIŽAMAH

KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ 
ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

ISKRINI SM EM
m a  u s t ih  v s e h

NIZ VESELOIGER LJUBITELJSKIH ODROV

- Nedelja, 29. januarja 2006, ob 17. uri
Ivo Brešan
HAMLET V SOSEDNJI VASI
REŽIJA JOŽE HROVAT 
Dramski odsek PD Štandrež

- Četrtek, 9. februarja 2006, ob 20. uri
Natečaj M lad i oder - nagrajevanje 

EVGEN
ISk RI^I Sin/|EM 
n a  u s t ih  Vseh

r  _

r

N>Z V e s e Lo Ig E r  
LJUB|TELjS K !H  Od RoV

Gledališka skupina nižje 
srednje šole iz Doberdoba

- Nedelja, 19. februarja 2006, ob 
17. uri
M arjan  M arinc  
POROČIL SE BOM 
S SVOJO ŽENO
Gledališka skupina Bc - Bovec

VELIKA DVORANA
KULTURNEGA CENTRA LOJZE BRATUŽ

PROSVETNO DRUŠTVO ŠTANDREŽ

Abonma ljubite ljskih gledaliških skupin 
Štandrež 2005

PD Štandrež -  dramski odsek 
Ivo Brešan

REŽIJA Jože Hrovat

HAMLET V  SOSEDNJI VASI
PREMIERA: sobota , 2 1 .1 .2 0 0 6 ,  ob 2 0 .3 0

A B O N M A JS K A  PREDSTAVA: nedelja , 2 2 .1 .2 0 0 6 ,  ob 17. uri 

Župnijska dvorana Anton Gregorčič, Štandrež

PRODAJA VSTOPNIC p r i b la g a jn i župnijske dvorane  

p o l ure p re d  predstavo

POD POKROVITEUSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE
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Spomini na prof. Filipa Terčelja (1)

Naše gorice...
Ljubljana, 1941. Zgodnja 

pom lad. Profesor F ilip  
Terčelj uživa že sedmo 

po vrsti, od kar se je b il iz rod
ne Vipavske prostovoljno, ven
dar s težkim  srcem ter brez 
vednosti oblasti, svojih zagri
zenih preganjalcev, podal v 
mesto, kjer "Od nekdaj lepe so 
Ljubljanke slovele, al' lepši od 
Urške b ilo  n i nobene". Zakaj 
in  kako je Urška našla svoj 
zadnji dom v razburkanih va
lovih  narasle Ljubljanice, nam 
na tem eljih  zgodovinskih v i
rov prikazuje France Prešeren 
v baladi Povodni mož.
Že od prihoda poučuje F ilip  
Terčelj na II. državni realn i 
gimnaziji na Poljanah. Na n iž ji 
verouk od moje tretje dalje kot 
redni profesor, nemščino 
kakor suplent, v osmi uvaja 
d ijakin je  v svet filozo fije . V 
začetku navedeno leto m i z na
g lim i koraki bliža zrelostni iz
p it: sem v osmi c.
Na zunaj n i F ilip  Terčelj n ič  
posebnega, po značaju in  v od
nosih do sočloveka je gospod v 
pravem pomenu besede. 
Vikanje, s katerim  nas ogo
varjajo že od prve naprej, se 
razvije v trdno  duhovno vez

med profesorji in  n jim  v vz
gojo in  izobraževanje zaupano 
m ladino. N jih  strogost kmalu 
sprejmeš z razumevanjem, je v 
tvojo duhovno in  ku lturno ko
rist.
M im oprogram ski nasveti 
nekaterih profesorjev se t i ne 
razb lin ijo  n it i  v starosti, na
sprotno, še bolj t i  služijo.
Za večino profesorjev boš pa
del v prepad pozabe, preveč 
obrazov se jim  zvrsti pred oč
m i, sam jih  ljubeče ohranjaš v 
spom inu z im en i vred, celo 
šolnikov z osnovne: svetle isk
re iz otroštva in  mladosti. Ne
m alokrat si j ih  naštevam po 
abecednem redu. Samo Tarza
nu, profesorju srbohrvaščine v 
tre tji na Poljanah, ne vem, n i
t i  takrat nismo vedele za ime. 
Tarzan iz istoimenskega film a 
naj se skrije pred n jim : telo 
atleta, obraz - praznina.
F ilip  Terčelj in  njegov poljan
ski kolega Kajfež, moj profesor 
kemije, sta s svojim tragičnim  
koncem najsvetlejši iskri. Pro
fesor Kajfež se v goriškem za
poru zaveda, kaj ga čaka, ne pa 
kje in  kako. Skrivnost v  nedo
gled. M oj oče, z n jim  v isti so
bi, pride domov po dveh ted

n ih , ali kakšen: razjoče se kot 
otrok.

Lakotniki tu jih  ozemelj se lo 
tijo  Jugoslavije: Nemci,
Madžari, Ita lijani. Predmet lju 
bezni vseh treh je Slovenija, 
uradno Dravska banovina. Sr
b i so alergični na pristno ime 
naše ožje dom ovine. Govori 
srpski, da te razumi cjeli svjet 
i  još jedno selo više.

Bersaljerji, del italijanske voj
ske s kolesi, gra jen im i nalašč 
za premagovanje naravnih 
ovir, dosežejo Vič, že pred n ji
m i junaško zavzeto trdnjavo.

Tedaj samo manjši kraj z last
no župnijo izven Ljubljane, je 
Vič danes že nekaj desetletij, s 
spremembami v viš, na šir in  v 
dalj ter s svojim videzom, njen 
pravi del.
Z Viča se glavnina kolesarjev 
usmeri naravnost proti mestu. 
Ostali naredijo daljši ovinek 
skozi Mestni log, jugozahodno 
obrobje Ljubljane. Poraslo s to
po li, hrasti, z bukvam i, dre
nom, jelšami, leskami in  vrba
m i. Razpolavlja ga M a li gra
ben, k i na svojem desnem bre
gu šepetaj e spremlja skozi Log 
vijočo se Cesto dveh cesarjev. 
Naj bo pom lad ali jesen, po

letje ali zima, sije 
p litv i, krista lno 
čisti in  smaragd
no zeleni potok v 
sončnih dneh v 
to likšn i luči, 
kakor b i z dna 
struge lila  vanj iz 
močnega žaro
meta.
Sprva brezimna, 
si pot skozi Mest
n i log p ridob i v i
soko domače ime 
km alu po lju 
bljanskem kon
gresu treh v la 
darjev. Dva od 
n jih  sta namreč v 
prostih uricah ra
da jezdila po njej, 
se v gozdu spro
stila državniških 

preglavic in  ob njegovi lepoti 
sanjarila bogve o čem.
Letnica kongresa v L jub ljan i 
sovpada s polnoletnostjo Fran
ceta Prešerna.
M im i Malenšek, v Ljubljani ži
veča pisateljica, z mladostjo v 
Podsmreki skoraj soseda Vrbe 
ter s precejšnjim vedenjem o 
Prešernu in  vseh njegovih so
rodnikov, še preden začne ho
d it i v šolo, nam s Cesto dveh 
cesarjev in  s Pesnikovim nok
tu rnom  oživlja tis ti čas naše 
preteklosti ter prehodi s 
Prešernovim pospom injem  
njegovo življenjsko pot od ro j
stne Vrbe do Kranja, kjer neoz
dravljiva bolezen pesniku pre
trga n it, k i ga veže k pozem- 
skosti.
Glasbeni izraz noktu rno  se z 
rom anom  Malenškove p rv ič  
pojavi v naslovu stvaritev slo
venskih besednih umetnikov. 
Pesnikov noktu rno  prebiram 
še in  še. Pisateljičin duhovn i 
pristop. Iztočnice za 
razmišljanja. Znani kraji; 
Prešernu nevidna, jih  po celi 
večnosti tokra t obiskujem  z 
n jim .
Slog. Bogastvo besedja. Slo
venščina, k i je slovenščina z 
vseh jezikovnih vidikov.
Ivan Pregelj, M im i Malenšek - 
moja najljubša slovenska

književnika.
Naš ku ltu rn i praznik je hkrati 
p isateljičin rojstn i dan. Letos 
bo oseminosemdeseti.
Cesta dveh cesarjev preneha, 
bersaljerji prečkajo leseni m o
st čez M ali graben in  se spu
stijo po Opekarski, po drevo
redu d iv jih  kostanjev izza Na
poleona.
Nenavadni šum, k i ga povz
ročajo kakor s polno gumo, je 
slišati k nam na dvorišče, in  že 
sem na stiku z Opekarsko. 
Vojaki z nenavadnim vozilom  
se naglo bližajo. Bersaljerji so 
m i še neznani. Bodo Nemci? 
Priteklo je še nekaj radoved
nic. Blizu nas in  Bučarjeve v i
le, v kateri stanuje tud i Edvard 
Kardelj, kolesarje zaustavi ne
navadno pokanje, smrdeče po 
b itk i.
- Serbi! Serbi! pošumeva pre
plah od prve do zadnje dvojice 
v dolg i m edlo zeleni verigi 
pod ozelenelim i kostanji.
Niso Srbi. V zrak leti strelivo, 
k i ga okoličan i zapuščene 
vojašnice na Domobranski n i
so u tegn ili odnesti na varno 
pred sovražnikom.
Naj le poka, si m islim , ko gle
dam tega ali onega bersaljerja, 
kako si h ladi potno čelo, moči 
suhe ustnice, gasi žejo s prgišči 
vode iz jarka. Cista je. Odplake 
še ne pozna. V njej živeče 
pijavke so porok, da jo  lahko 
srkneš, ne bo te okužila z n ič i
mer.
Kdo b i si m is lil, da je med ber
saljerji, med služenjem 
vojaškega roka, sin Slovenke iz 
Idrije in  očeta karabinjerja iz 
južne Ita lije  ter pozneje mož 
ene m ojih  sestričen!

In gospa vojna se kot kakšen 
sestradan volk oglasi v drugo 
tud i v  Sloveniji. S sabo nosi b i
sage strahu, zaskrbljenosti, 
m nogim  kakor pe lin  grenke 
spomine.
Filipu Terčelju jih  ne manjka, 
n it i takih, črno že obarvanih. 
B ilo je  na ve lik i petek popold
ne. Žalost v  cerkvi, žalost v lju 
deh.

Zorn Saksida

Literarni natečaj
Literarni natečaj 
za najboljšo črtico 
ob 80-letnici 
Nedelje

Ob svoji 80-letnici 
obstoja razpisuje koroški 
slovenski tedn ik Nedelja 
lite rarn i natečaj za 
izvirne še neobjavljene 
črtice.

Obseg: 21.000 ali 42.000 
znakov oziroma 350 ali 
700 vrstic a 60 znakov.

Nagrade: prva nagrada 
400 evrov,
druga nagrada 250 evrov, 
tretja nagrada 150 evrov.

Objava: Najboljše črtice 
bodo objavljene v Nedelji 
v mesecih ju liju  in  
avgustu namesto 
vsakoletnega romana.

Predsednik žirije: Janko 
Ferk

Rok oddaje: 30. aprila 
2006

Napotki: črtico je treba 
poslati v dveh č itljivo  
pretipkanih izvodih v 
form atu A4 na naslov: 
Nedelja, geslo: literarn i 
natečaj, V iktringer Ring 
26, 9020
Klage n fu rt/ Ce lovec.
Točni podatki o avtorju 
in  naslov naj bodo v 
zaprti kuverti, oprem ljeni 
z istim  geslom ali šifro. 
Mogoče pa je črtico 
poslati tud i po 
elektronski pošti na 
naslov:
redakcija@nedelja.at. Ta 
besedila bodo na 
uredništvu zašifrirana. 
Informacije po telefonu: 
0463/54587-3510 
(Vincenc Gotthardt) ali 
po elektronski pošti: 
redakcija@nedelja.at

Pastoralna-organizacijska ureditev življenja Cerkve

Družbene spremembe in 
slovenski katoličani

Leto, k i se začenja, napove
duje za vse državljane in  
tudi za katoličane v Slove

n iji kar nekaj sprememb, k i bo
do vedno bolj odločilno vpliva
le na njihovo življenje in  delo. 
Nove škofije in  novi škofje na
povedujejo pastoralno-organi- 
zacijsko ureditev življenja Cerk
ve na Slovenskem in  njeno 
boljše prilagajanje potrebam

katoličanov v samostojni drža
vi. Upajmo le, da tem procesom 
ne bodo postavljali preveč ovir 
tisti, k i imajo bolj radi le sebe 
kakor pa blagor duš.
Še vedno so težave z denacio
nalizacijo, vendar si nova obla
st prizadeva, da b i to dokončno 
uredila. Prav tako lahko upamo

na normalizacijo drugih stvari, 
k i bremenijo odnos Cerkve in  
države. Neučakanost nekaterih 
in  agresivnost drugih b i b ilo  
zdaj dobro usmeriti v večje p ri
zadevanje službe ljudem, za kar 
sta poklicani tako država kot 
Cerkev. Članom Cerkve je v 
tem smislu naložil D rugi va
tikanski cerkveni zbor - kar 
n iko li ne poudarjamo dovolj -,

da naj bo "Veselje in  upanje, ža
lost in  tesnoba današnjih ljudi, 
posebno ubogih in  vseh 
kakorkoli trpečih, hkra ti tud i 
veselje in  upanje, žalost in  te
snoba Kristusovih učencev." 
Hvalevredno je, da se je Cerkev 
opredelila za to, da javno obja
v i stanje glede svojega pre

moženja. S tem bo Cerkev po
stala tud i pomemben družbe
no - ekonomski dejavnik. Seve
da to ne bo prepričalo tistih, ki 
b i Cerkev radi še vedno videli v 
zakristiji. Dobro je, da na te šte
vilke gledamo tudi v luči cerk
venih dejavnosti, se pravi, da se 
vse delo Cerkve bolj profesio
nalizira in  tako pastoralno in  
katehetsko delo postane vedno

bolj načrtno in  ciljno usmerje
no, predvsem k mladim. Ved
no več imamo šolanih teolo
gov, vprašanje pa je, koliko jih  
pastoralni delavci znajo in  
hočejo vk lju č iti v delovanje 
Cerkve. Za osveščanje b i lahko 
bolje poskrbeli tud i cerkveni 
mediji.

Kar zadeva premoženje, se mo
ramo zavedati, da je to v  glav
nem "dar uboge vdove" in  n i 
vseeno, kako se ravna z n jim . 
Namenjeno je bilo za verske po
trebe. Vračanje premoženja po
m eni tud i zmanjševanje bre
men vernikom danes, saj so to 
storili zanje že njihovi predniki. 
To terja tud i ustrezno skrb vseh 
odgovornih za cerkveno pre
moženje. Čudno izpade, če si je 
npr. duhovnik prizadeval za vr
nitev premoženja, naslednik, ki 
mu je glede tega vseeno, pa to 
prepusti svetnim ustanovam. 
Duhovniki smo tudi prvi pokli
cani, da tudi sami s svojim zgle
dom ostale vernike spodbuja
mo k dobrodelnosti. Vsakdo 
ima nekaj in  lahko od svojega 
daje drugim . Skromnost n i v 
tem, da ne vzamemo plačila za 
svoje delo, pač pa da smo p ri
pravljeni to deliti s potrebnimi. 
Skoraj neverjetno se sliši, da je 
kar cela dekanija duhovnikov 
sklenila, da ne odobrijo nabirke 
za cerkev na Viru. Treba je ure
d iti vse nejasnosti ali eventual
ne nepravilnosti glede solidar
nosti v  Cerkvi, vendar brez so
lidarnosti tud i n i Cerkve, od
ločilno besedo imajo tu ravno 
duhovniki. Treba se bo učiti, da 
smo vsi upravljavci božjega, ne 
pa absolutni gospodarji. 
Služenje je osnova evangelija, 
k i jo je potrdil tud i koncil. Zato 
je nerazumljivo in  ne
sprejemljivo, da b i nekdo na 
račun cerkve zasluži bajne vso
te, medtem ko drugi komaj kr
pajo luknje.
Angela Vode nam je v Skritem 
spominu zapustila edinstveno 
pričevanje žene, k i je živela

ideale komunizma in  delala za 
bolj človeško družbo. Komuni
sti so jo izkoristili in  pretreslji
va je njena obsodba slovenskih 
kom unističn ih  veljakov in  
n jihovih  lažnih, prevarantskih 
in  za narod pogubnih obljub in  
strasti, ker jim  je šlo pri vsem 
samo za oblast in  privilegije. 
Vodetova trezno in  nepristran
sko piše tud i o človeških slabo
stih. Govori o prilagodljivosti, 
podkupljivosti in  nenačelnosti 
človeka. Ob branju knjige člo
veka postane skoraj strah in  
navda ga slaba volja, češ, ali je 
to sploh mogoče. Toda, če smo 
pošteni, je res tako: Težko se 
dokopljemo do človeškosti, 
odkritosti in  zvestobe resnici. 
Zato Vodetova govori tud i o

stranpoteh kristjanov pred voj
no, med vojno in  revolucijo in  
v  času komunizma. Ugotavlja, 
da se človek komaj lahko zane
se na človeka. Zato to liko bolj 
preseneča, da se je cerkveni do
stojanstvenik na posvetu o reli
gijah pri predsedniku države iz
razil o nekdanjem zasliševalcu 
duhovnikov Roterju, da naj b i v 
80. letih  pripomogel k pozitiv
nemu vrednotenju religije v 
slovenski družbi. Spomini An
gele Vode so Slovencem in  tudi 
katoličanom ogledalo, v kate
rem se lahko ogledamo, kaj 
smo in  morda z večjo zavzeto
stjo za resnico, pravico in  pošte
nost usmerjamo svojo prihod
nost.

Janez Juhant

Za naš jezik
Dom in domač

Ste b ili kdaj pozorni na samostalnik dom in  na pridevnik 
domač?
Večkrat sem uporabila izraz domača beseda namesto sloven
ska beseda, marsikdaj beremo domača vas namesto rojstna 
vas, rečemo domač kruh za doma pečen kruh, hvalimo do
mačo kuhinjo za po starih slovenskih receptih kuhane jedi, 
pomagamo sinu pri domači nalogi, tj. nalogi, k i jo  dijak piše 
doma, beremo domač tisk: lahko bi ga imenovali tudi lokalni 
tisk, govorimo o beguncu, ki se je vrn il na domača tla, ko m i
slimo na domovino, se srečujemo, posebno na praznične dni, 
z domačimi in pri tem mislimo na bližnje sorodnike. Radi go
vorimo po domače, kar pomeni v narečju ali v maternem je
ziku.
Pridevnik domač je torej pomensko zelo bogat. Izhaja pa iz 
besede dom, ki pomeni stanovanje ali hišo ali sobo ali 
kotiček, kjer živimo  ali kjer se pač počutimo doma'. Skoraj v 
vsaki vasi imamo tudi kulturni dom. Dom pomeni lahko tudi 
domovino (Dom in svet). V italijanščini n i posebnega izraza 
za dom. Imata pa ga nemščina (Heim) in  angleščina (Home).

Anitr it Vjde 
III t o * i
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neizmernim veseljem in  
zanimanjem sem sledila 

J ciklusu štirih oddaj, ki so 
jih  člani in  sodelavci 
Radijskega odra pripravili za 
Radio Trst A, zato da obeležijo 
šestdesetletnico delovanja 
slovenskega radia v Trstu ter 
skorajšnjo lastno 
šestdesetletnico rojstva 
Radijskega odra.
Oddaje so bile na sporedu kar 
štiri nedelje zaporedoma od 18. 
decembra 2005 do 8. januarja 
2006.
Saša Martelanc, Lučka Susič in  
Marjan Kravos, ki so oddaje 
pripravili, so gotovo vložili 
veliko truda in  časa z iskanjem 
in  izbiranjem arhivskih 
posnetkov in  pisanjem tekstov. 
Pa tudi režiserka gospa Matejka 
Maver, člani Radijskega odra in  
snemalci so morali zdržati pred 
m ikrofoni kar nekaj ur, da so 
strnili v enoto delovanje vseh 
treh desetletij ter jih  poslali v 
eter.
Ne zgodi se m i pogosto, da bi 
si rekla: na te oddaje pa ne 
smeš pozabiti! In nisem bila

Radijski oder

Njegovi spomini 
in njegova sedanjost

edina. Številni poslušalci so 
ganjeni pris luhnili zgodbi in 
zgodovini te priljubljene 
radijske družine. Mlajši so 
izpraševali to in  ono, starejši pa 
smo se za bežen trenutek zopet 
znašli v družbi ljudi, od katerih 
mnogi niso več med nami, a o 
katerih lahko rečemo samo: 
kako lepo, da smo se poznali! 
Za druge pa: kako lepo, da smo 
b ili skupaj mladi! Kako lepo, 
da so ti glasovi po ln ili naše 
domove s svojimi lepimi 
glasovi, s svojo lepo govorico! 
Ker tisti glasovi so b ili vsi, brez 
izjeme lepi (in so še), 
kultivirani, uglašeni na pravi 
register in  ton in  barvo.
V mikrofon takrat n i nihče 
hlipal, vzdihoval, jecljal ali

Kratka
Zbrana dela primorskih skladateljev, 
prvi del
Združenje cerkvenih pev
skih zborov - Gorica in 
Zadruga Goriška Mohor
jeva sta izdali prvo knjigo 
načrtovane zbirke Zbrana 
dela primorskih sklada
te ljev z naslovom Lojze 
Bratuž (1902-1937) in s 
podnaslovom Zbrano skla
dateljsko delo. Gradivo je 
zbral, uredil in za objavo 
p rip rav il Ivan Florjane.
Knjigo je  opremil Franko 
Žerjal, tiskala pa Grafica 
Goriziana. O publikaciji 
več v eni prihodnjih šte
vilk.

<iri
Simon Gregorčič ob 100-letnici smrti *

ilR!
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Gorje mu, ki v nesreči biva sam; 
a srečen ni, kdor srečo uživa sam!

O dpri srce, o d p r i roke, 

o t ira j bra tovske solze, 

s iro ta m  o la jšu j gorje.

(Sam)

ib

momljal, razen če tega n i 
izrecno zahtevala vloga, k i jo je 
igral. Ker te ljudi sta odlikovala 
trmasta in  dosledna ljubezen 
in  spoštovanje do jezika. Tako 
da je Radijski oder bil, lahko 
rečemo, cela tr i desetletja prava 
šola za lepo in  pravilno 
slovenščino za vsakogar, ki ga 
je poslušal ali v njem 
sodeloval. Nikjer n iti napakice. 
Brž jo je bilo treba izbrisati in 
snemati na novo.
Za to je od vsega začetka skrbel 
ustanovitelj in  duša RO, 
profesor Jože Peterlin. Samo 
oči mu je b ilo treba obrniti in  
pogledati svetlo, kakor je znal 
samo on, in  že si čutil, da nekaj 
n i u redu. Ne le. Skoraj vedno 
si uganil, ako je narobe: če 
izgovarjava, morda celo 
vedenje. Karkoli je bilo, je bilo 
treba popraviti, izboljšati. 
Narediti, če se je le dalo, 
popolno. A vse je potekalo brez 
travm: gosposko, tudi

ljubeznivo, če je bilo potrebno, 
tudi strogo.
Profesorja sem poznala iz šole, 
kjer so veljala ista pravila, ista 
načela; poznala sem ga iz 
Slovenskega kulturnega kluba, 
iz dramskih uprizoritev na 
Repentabru in  nepozabnih 
prireditev, ki jih  je uprizarjal 
vsepovsod s svojimi mladimi, 
iz nastajajoče revije Mladika, iz 
rojevajoče se njene založbe, iz 
počitnic v Ukvah, z gostovanj 
na Koroškem. Pri vsem tem so 
veljala ista načela, uresničevali 
so se isti ideali: ljubezen do 
jezika, zvestoba veri in  narodni 
pripadnosti, oblikovanje 
osebnosti, napredovanje v 
znanju, vera v nezaslišane 
sanje, da bomo nekoč doživeli 
svobodno Slovenijo, vse to 
povezano s skrbjo za nove 
družine. Saj, kjer n i družin in  
otrok, se domovi, ustanove, 
cerkve in  šole polagoma 
praznijo in  pride čas, ko te ni

več.
Hvaležna sem temu 
pogumnemu in  velikemu 
človeku. Zaradi njega je bila 
naša mladost lepa in  življenje 
bogato. Naučil nas je verjeti v 
dobro in  zaupati v nemogoče. 
In čas mu je dal prav. Brez 
njega bi mnogi mladi, ki se v 
nastalih razmerah po vojni ne 
b i mogli znajti, ostali brez 
identitete, brez ciljev, ne bi 
mogli zrasti v prave osebnosti. 
Pri mnogih je prav profesor 
Peterlin vplival na življenjske 
izbire in  pokazal pot v 
prihodnost.
Radijski oder je b il tesno 
povezan z vsem, kar sem zgoraj 
naštela, vse te dejavnosti in  vsi 
t i ljudje, vse to se je stalno 
prepletalo.
Vem, da se profesorja Peterlina 
mnogi spominjajo s 
spoštovanjem in z ljubeznijo, 
še zlasti zdaj ob vseh teh 
letnicah in  obletnicah, poleg 
tega bo kmalu poteklo trideset 
let, odkar je šel od nas.
Lepo, da so njegovi duhovni in  
moralni dediči napeli vse sile 
in  zagrabili za krm ilo 
Radijskega odra in  pravilno 
usmerili njegovo barko, tudi ko 
so valovi b ili tako visoki, da se 
je zdelo, da jo bodo potopili! 
Pridni! Ne le da je barka srečno

prestala vse nevihte, zaplula je 
celo v mirnejše in  prijaznejše 
vode: danes razpolaga z lepimi 
prostori, z najmodernejšo 
digitalno tehnologijo, k i je 
povsem pokorna paličici 
nevidnega čarodeja, 
elektronskega inženirja 
Marj ana J evnikarja.
Kaj ima še ta barka? Kaj neki? 
Ima posadko, ki jo sestavljajo 
priljubljeni in  znani igralci 
(morali b i pravzaprav napisati 
nekaj o vsakem posebej, a to 
bom storila kdaj drugič), ima 
režiserje, ima obetajoč 
naraščaj.
In še: skrbi za jezikovno 
znanje, ki je tu še vedno na 
zelo visoki ravni (ni povsod 
tako), skrbi za zvestobo svoji 
pripadnosti, ostala je zvesta 
svojim idealon. Ima pa ta 
skupina, ta družina nekaj, kar 
je človeku še posebej všeč: 
svojih uspehov ne napihuje v 
balon. Gara in  dela, večkrat 
neopazno. Temu rečemo stil in  
gosposkost. Danes je to zelo 
redek pojav.
Zato vse najboljše, Radijski 
oder, za bližajoči se šestdeseti 
rojstni dan. Čestitamo in  kar 
tako naprej, saj so leta okrog 
šestdesetih lepa, plodna in  še 
polna načrtov!

Bruna Pertot

Trst /  Zaradi velikega zanimanja

V Revoltelli podaljšali razstavo 
iz Istre odpeljanih umetnin

Publikacijo V Ita liji zadržane 
umetnine iz Kopra, Izole in  Pira
na je izdala piranska območna 
enota Zavoda za varstvo kultur
ne dediščine Slovenije. V njej je 
predstavljena problematika vr
nitve umetnin, napisana je v

/  drugimi besedami, v nov

V  tržaškem muzeju Revol- 
tella so zaradi velikega 
zanimanja razstavo 

umetnin, ki jih  je fašistična 
oblast leta 1940 in  tudi pozneje 
odpeljala iz cerkva, muzejev in 
samostanov iz slovenske Istre, 
podaljšali do 10. februarja. Raz
stava z naslovom Histria se bo 
nato selila v Benetke, poroča Pri
morski dnevnik.
Razstavo, ki bi jo sicer morali za
preti ob koncu prejšnjega tedna, 
si je doslej ogledalo okrog
20.000 obiskovalcev. Obisk se je 
občutno povišal med prazniki, 
ko je razstava v muzej dnevno 
privabila povprečno 150 obisko
valcev, še piše tržaški časnik, ki 
izhaja v slovenskem jeziku.
Na razstavi, odprli so jo junija la
ni, je predstavljenih 21 restavri
ranih umetniških del, ki so na
stala od sredine 14. do sredine 
18. stoletja in  so jih  ustvarili slo
v iti italijanski mojstri, kot so 
Paolo Veneziano, Alvise Vivari- 
ni, Alessandro Algardi, Giambat- 
tista Tiepolo ter Vittore in  Bene- 
detto Carpaccio. Gre za dela, ki 
so bila odnesena iz p iranskih 
cerkva sv. Jurija, sv. Stefana in  
Marije Tolažnice, iz koprskega 
Pokrajinskega muzeja, iz piran
ske občinske palače in  iz nek
danje piranske bolnišnice, tem 
pa so dodana štiri platna iz kopr
skega samostana sv. Ane.

M '1' /
«  J

Slike je 62 let za
tem, ko so bile od
nesene in  shranje
ne v zaboje, pred 
oči javnosti v Be
neški palači v Ri
mu ponovno po
stavil umetnostni 
zgodovinar in  bivši 
namestnik italijan
skega ministra za 
kulturo V ittorio  
Sgarbi.
Razstavo Histria je 
priredilo ita lijan
sko ministrstvo za 
kulturne dobrine, 
postavilo pa jo je 
deželno nadzor- 
ništvo za arhitek
tonske dobrine 
Furlanije-Julijske 
krajine s p ri
spevkom optant- 
skega Nacionalne
ga združenja za Ju
lijsko krajino in  
Dalmacijo 
(ANVGD) in  v so
delovanju z odbor- 
ništvom za kulturo 
Občine Trst.
Slovenska vlada je sklenila od 
italijanske strani zahtevati v rn i
tev vseh umetnin, odnesenih iz 
slovenske Istre. "Priložili bomo 
tudi seznam umetnin, kot je b il 
objavljen v publikaciji V Ita liji

..

zadržane umetnine iz Kopra, 
Izole in  Pirana," je po seji vlade 
22. septembra v Ljubljani novi
narjem povedal zunanji m in i
ster D im itrij Rupel. Omenjene 
umetnine so po prepričanju Ri
ma - italijanska last.

slovenščini, italijanščini in  an
gleščini, prinaša pa zapis m in i
stra za kulturo Vaška Simonitija 
ter tri temeljne razprave skupaj z 
likovn im i in  dokumentarnim i 
predlogami.

STA

info
Blagajna bo odprta: 
od ponedeljka do petka od 10.00 
do 13.00 in od 17.00 do 20.00, 
ob sobotah in nedeljah bo 
blagajna odprta eno uro in pol 
pred začetkom predstave.

C,  brezplačna š tevilka---------- ■»

800 214 302] www.teaterssg.it

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE 
TE A TR 0 S T A B IL E  S L 0V E N 0

ponovitve
TRST - Kulturni dom

sobota, 21. 01., ob 20.30 (Red B) 
nedelja, 22.01., ob 16.00 (Red C) 
sreda, 01.02., ob 20.30 (Red D) 
petek, 03.02., ob 20.30 (Red F) 
sobota, 04.02., ob 20.30 (Red T,

z  italijanskimi nadnapis i)

GORICA - Kulturni dom
ponedeljek, 23.01., ob 20.30 (Red A) 
torek, 24.01. ob 20.30 (Red B,

z  italijanskimi nadnapis i)

srn mm / -Primorski

a »  l SLO V E N S K O  STALNO  
‘  T E A T R 0  S T A B IL E  SLOV

£7/ v.
f f l

i  §

FAUSTO PARAVIDINO

TIH0BITJE
V JARKU

REŽISERKA: NENNI DELMESTRE

premie
Trst ■ Kulturni dom 

petek 20. januarja 
ob 20.30

abonma red A 
Sodobna drama-kriminalka 
z robov italijanskega mesta

pokovitdiprdstm

Finance
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E P U  Slovenski kongres prostovoljstva

Drnovšek: Ljudje sami 
bolje čutijo stiske soljudi

Predsednik slovenske drža
ve, dr. Janez Drnovšek, je 
b il v petek minulega tedna 

prisoten na petem slovenskem 
kongresu prostovoljstva, ki je po
tekal v sežanskem kulturnem do
mu. Drnovšek, ki je kasneje obi
skal tudi Mladinski center Podla
ga in  sežansko občino.
V svojem uvodnem govoru je 
predsednik RS povedal, da je pro
stovoljstvo zelo pomembno, saj 
ljudje sami bolje čutijo potrebe 
in  stiske soljudi ter hitreje naj
dejo načine za pomoč. Kljub te
mu je po njegovem mnenju 
pomembno tudi partnerst
vo med državo in  nevladni
m i organizacijami, saj se 
tako ustvari prava sinergija 
za še boljšo pomoč sočlo
veku. Predsednik Drnovšek 
je poudaril soodvisnost ce
lotnega človeštva in  opozo
ril, da se ljudje moramo 
odzvati, če milijarda ljudi 
živi pod robom preživetja, 
na drugi strani sveta pa se 
kopiči bogastvo. Po njego
vem mnenju dobiček ne 
sme b iti edino oz. glavno 
gonilo razvoja človeštva, saj 
taka družba nima prave 
prihodnosti. Tudi majhna 
država lahko premakne 
kakšen "steber” , je povedal 
Drnovšek, s čimer je imel v 
mislih svoj poziv za rešitev 
krize v Darfurju in  odzive 
Slovencev, ki so po njego
vih besedah pokazali, da le 
niso tako zazrti sami vase. 
Predsednica združenja za 
promocijo prostovoljstva 
Slovenska filantropija, ki je bilo 
organizator kongresa z naslovom 
Vrednote in  vrednosti prostovolj
stva v današnjem času, Anica 
Mikuš Kos, je povedala, da je pro
stovoljstvo način, na katerega 
državljani udejanjajo svojo poli
tično participacijo. Poudarila je, 
da je prostovoljstvo danes tudi 
socialni kapital, v razvitih drža
vah namreč to predstavlja med 
osem in  14 odstotkov bruto do
mačega proizvoda.
Udeležence kongresa sta pozdra
vila tudi župan občine Sežana 
Miroslav Klun in  namestnica ve
leposlanika Združenih držav

Amerike v Sloveniji Maryruth 
Coleman. Slednja je omenila, da 
je v ZDA več kot 30 odstotkov 
prebivalstva vključenih v prosto
voljstvo, in  obljubila, da bo ame
riško veleposlaništvo tudi v tem 
letu pomagalo slovenskim nev
ladnim organizacijam.
Na kongresu so udeleženci sicer 
spregovorili o stanju na področju 
prostovoljstva ter skušali poiska
ti modele za finančno vredno
tenje različnih prostovoljskih ak
tivnosti nevladnih in  drugih or
ganizacij. Kongres se je v popol

danskih urah nadaljeval z deseti
m i tematskimi delavnicami o 
etiki, vrednotenju, tradiciji in  
promociji prostovoljstva ter 
n jihovih vlogah na področju 
zdravstva, športa, turizma in  de
la s starejšimi, medtem ko so 
zvečer podelili Zlatnika Sloven
ske filantropije za prostovoljno 
delo. Zlatnik so podelili za izjem
ne dosežke na področju iz
vajanja, organiziranja, razisko
vanja, vzpodbujanja in  promovi
ranja prostovoljnega dela v Slo
veniji. Kongres se je zaključil v 
soboto, ko so udeleženci sprejeli 
etični kodeks prostovoljstva.

Kratke
Štoka (SSO) in Pavšič (SKGZ) pri generalnem 
konzulu RS v Trstu Jožetu Šusmelju
Na dnevnem redu pogovora zdajšnje stanje v slovenski manjšini 
ter prihodnje pobude. Ob vstopu v novo leto sta predsednika 
krovnih organizacij SKGZ Rudi Pavšič in SSO Drago Štoka obiskala 
generalnega konzula Republike Slovenije v Trstu Jožeta Šušmelja. 
Na srečanju, ki seje odvijalo na konzularnem sedežu, sta Štoka 
in Pavšič s slovenskim diplomatom ocenila zdajšnje stanje v 
slovenski manjšini s posebno pozornostjo na probleme, ki izhajajo 
iz neizvajanja zaščitnega zakona. Ta trenutek je namreč na 
italijanski vladi, da sestavi dekret za predsednika republike, s 
katerim bo določeno območje izvajanja posebnih oblik zaščite, ki 
jih predvideva zakon 38/01. Generalni konzul Šušmelj je še 
posebej poudaril pomen sodelovanja med krovnima 
organizacijama Slovencev v Italiji. “Na to sodelovanje zelo pozitivno 
gledajo tudi v Sloveniji,’’ je dejal Šušmelj, ki je srečanje na 
konzulatu sklenil z obvezo, da se bodo tovrstni stiki v novem letu 
še okrepili.

Dipiazza v Etični banki
Tržaški župan Roberto Dipiazza je začel svojo volilno kampanjo. 
Pred nedavnim je bil gost v Etični banki, kjer je pred številnim 
občinstvom odgovarjal na 'delikatna' vprašanja, ki mu jih je 
postavljal mladi novinar. Idejno, oz. ideološko nagnenje Etične 
banke je razvidno iz plakata, ki stoji županu za hrbtom: kam vse 
ne gredo politiki, da bi se prikupili volivnim upravičencem...!

Gruppi Beppe Grillo Trieste, Udine Gorizia^Po^g

B S ®  |V soboto potekal prvi občni zbor

Zaživelo je novo 
društvo Marij Kogoj

Slovenska verska skupnost 
pri Sv. Ivanu se je odločila, 
da svojemu sicer bogatemu 

kulturnemu delovanju da bolj 
organizirano obliko. Pobudniki 
te ideje so se obrnili na Sloven
sko prosveto in  2. decembra lani 
je bilo tako ustanovljeno novo 
društvo Marij Kogoj, ki je svoj pr
vi občni zbor imelo preteklo so
boto popoldne v svetoivanskem 
Marijinem domu ob prisotnosti 
lepega števila domačinov.
Kot že rečeno, v okviru slovenske 
verske skupnosti pri Sv. Ivanu po
teka bogato kulturno delovanje, 
ki se osredotoča predvsem na pri- 
rejanje koncertov. Slednji po
tekajo zlasti v božičnem času in 
ob praznovanju župnijskega za
vetnika sv. Janeza Krstnika, že 
nekaj let pa Sv. Ivan gosti tudi 
enega od koncertov v okviru re
vije Primorska poje. Šibka točka 
vse te dejavnosti je doslej bila, da 
ni potekala v organizirani obliki,

saj gostujoče skupine, zbori in  
ansambli, pa tudi osrednje kul
turne organizacije, niso imele 
pravega sogovornika. Z ustano
vitvijo društva Marij Kogoj se je 
položaj spremenil, nezanemarlji
va plat tega pa je tudi možnost 
prejemanja prispevkov. Društvo 
bi poleg tega v prihodnje lahko 
tudi prevzelo upravo svetoivan- 
skega Marijinega doma, ki bi na 
tak način lahko lažje prišel do 
sredstev za prenovo stavbe. Sicer 
se je novo društvo poimenovalo 
po znanem slovenskem sklada
telju Mariju Kogoju: pod tem 
imenom je namreč svojčas pri Sv. 
Ivanu tako na cerkvenem kot po
svetnem področju uspešno delo
val kakovosten mešani pevski 
zbor, novoustanovljeno društvo 
pa se tako navezuje na njegovo 
izročilo.
Paleta možnih dejavnosti, ki jih  
dopušča devetčlenski statut, je 
karseda široka in  gre od pri-

OBČINA ZGONIK Briško letališče

Izpolnjena obljuba lllyjevega 
predvolilnega programa

Ob pokrajinski cesti, ki 
pelje od Opčin do Pro
seka, v neposredni bliži

ni Briščkov, se razteza 29 - hektar
sko območje, na katerem se na
haja letališče, ki ga je civilna za
ščita v vseh teh letih uporabljala 
pri monitoraži kraških požarov. 
Po dolgotrajnih prizadevanjih 
zgoniškega župana Mirka Sar
doča bo namreč dežela Furlanija- 
Julijska krajina predala lastništvo 
dobršnega dela območja ravno 
zgoniški občini. Kot nam je po
vedal župan Sardoč, se je zani
manje njegove uprave glede 
briškega letališča pojavilo "pred 
tremi leti, ko je deželo upravljala 
prejšnja desno-sredinska vlada. 
Hvala Bogu pa se je zadeva pozi
tivno razpletla s sedanjo Illyjevo 
upravo". S to potezo je predsed
n ik Illy  izpolnil obljubo svojega 
volilnega programa. Ko je bila 
namreč pred tremi leti volilna 
kampanja v teku, se je sedanji 
predsednik deželne vlade sestal 
tudi z župani okoliških občin

tržaške pokrajine. "Ob tisti pri
ložnosti smo mu pač poudarili 
zahtevo, da bi bilo 
priporočljivo, ko 
bi zgoniška obči
na postala lastnik 
večjega dela 
briškega letališča.
Illy  se je tedaj ob
vezal in  obljubo 
tudi držal", nam je 
povedal župan 
Sardoč. Ali pa je 
b ilo  območje v 
preteklosti že v la
sti zgoniške obči
ne? "Ni. Območje, 
ki obsega ne le le
talske steze, a je ve
liko večje, je bilo 
nekoč v lasti 
briških domači
nov, katerim so 
zemljišča prek raz
lastitev odvzeli že pred drugo 
svetovno vojno." Področje je na
to uporabljala italijanska vojska, 
ki je obširno površino namenila

vežbanju vožnje s tanki. Ko pa je 
vojska zapustila območje, je to

v tr i dele) celotnega po
dročja, ki jih  bo nameni
la raznim dejavnostim. Ja
snih načrtov glede preu
reditve za zdaj še ni. "Idej, 
po pravici povedano, je 
več. Pomislili smo že na 
tako preureditev, ki bi 
lahko služila za socialne 
namene". Dežela pa bo 

ohranila lastništvo letališke pro
ge, ki jo bo uredila tako, da bodo

postalo last dežele.
Prihodnja preureditev predvide
va, da bo zgoniška občina razpo
lagala s 15 hektarji (razdeljenimi

lahko na njej pristajala in  vzlete
la letala Canadair za protipožar
ne posege.

Igor Gregori

ESI Gospodarska tema

Ali bo tržaško pristanišče 
zaživelo?

D ruštvo slovenskih 
izobražencev je 
m in u li pone

deljek gostilo Guida Co- 
marija- Komarja, avtorja 
knjige Tržaško pristanišče 
in  sodobni blagovni pro
met. Komarja, ki je vse 
svoje življenje posvetil po
dročju pomorskega pre
vozništva, je predstavil 
tržaški podjetn ik Edi Fi
lipčič.
Večer v Peterlinovi dvora
n i je b il predvsem prilož
nost za globoko soočanje 
glede ne ravno rožnatega 
položaja tržaške luke. 
"Dejstvo je, da so ugodno
sti v drugih pristaniščih nepri
merno boljše kot v tržaškem": 
začenši s koprskim, iz katerega 
vlaki vozijo v Budimpešto petk
rat tedensko, medtem ko iz 
tržaškega pristanišča le enkrat. 
Razlog za tovrstno pomanjkanje

razvoj pomorskega 
blagovnega prometa v 
zadnjih petdesetih le
tih . V drugem pa se iz
vedenec poglobi v 
zgodovino tržaške 
luke in  nam predstavi

strategije je po mnenju Komarja 
treba iskati v hiranju 
podjetništva tržaškega špediter- 
skega kadra.
Kot piše R. Petaros v spremni be
sedi publikacije, v prvem delu 
skuša avtor na kratko prikazati

njen nagli vzpon do propada 
Avstro Ogrske ter skuša prikaza
ti, kaj vse se je ali bolje se "n i 
zgodilo" po prihodu Italije leta 
1918 in  po drugi svetovni vojni. 
Avtor se trudi tudi za to, da bi 
iskal vzroke, ki so privedli do te

ga, da se tržaško pristanišče ne 
utegne kosati z ostalimi, med
tem ko m nogi pogosto za
trjujejo, da je Trst veliko prista
nišče, k i lahko tekmuje celo z 
glavnim i severno - evropskimi 
lukami.

"Na položaj tržaške luke so 
vplivali tudi polpretekli geo
p o litičn i prem iki", je dejal 
Komar in  b il glede tega 
vprašanja dokaj jasen: "Dej
stvo je, da je Trst začenjal zgu
bljati svoj položaj, potem ko 
je izgubil zaledje". Avtor je še 
dodal, da je že za časa avstro- 
ogrskega cesarstva v našem 
mestu delovala taka podtalna 
politična ideološka podlaga, 
k i je načrtno zavračala iz
boljšave, s katerimi je Dunaj 
hotel podkrepiti delovanje 
našega pristanišča. "Podobno 
vzdušje je še danes občutiti", 
je sklenil gost.
Če je torej drugi del knjige, ki 
je pred nedavnim izšla pri za

ložbi Mladika, vezan na poseb
nost našega prostora, se avtor v 
prvem delu korenito loteva te
matik, k i jih  razčlenjuje v so
sledju poglavij s strogo specifič
no vsebino.

IG
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rejanja verskih pobud pa do orga
niziranja koncertov, literarnih 
večerov, otroških uric ter celo 
športnih in  rekreacijskih dejav
nosti (npr. rekreacijske telovad
be). V okviru društva pa že de
lujeta dve samostojni sekciji, in 
sicer Sklad Marta Požar za narod
ne noše in  cerkveni pevski zbor. 
Na sobotnem občnem zboru, na 
katerem sta prisotne pozdravila 
predsednik Slovenske prosvete 
Marij Maver in predsednica dru
gega, starejšega svetoivanskega 
društva Slavko Škamperle, Bogo
mila Kravos, so tako že padli pr
vi predlogi o pobudah, do kate
rih bi lahko prišlo že v b ližn ji 
prihodnosti (npr. o proslavi Dne
va slovenske kulture).

Poleg včlanjevanja so na prvem 
občnem zboru potekale tudi vo
litve upravnega in  nadzornega 
odbora. V prvega so b ili izvoljeni 
Katja Pasarit (predsednica), Maja 
Brajkovič (podpredsednica), Sara 
Čok (tajnica), Eva Fičur (blagaj- 
nica), Igor Pavel Merku' (odgo
voren za spletne strani), Evelina 
Umek (odgovorna za stike z jav
nostjo) in  Mario Sušel. Nadzorni 
odbor pa bodo sestavljali Marko 
Kandut, Marta Repini in  Neva 
Zaghet. Omeniti je treba, da ima 
društvo kljub svoji rosni mlado
sti že spletno stran www.drustvo- 
marijkogoj .org. Tam je mogoče v 
pdf formatu najti tudi besedilo 
prijavnice za včlanitev v društvo.

NL
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Obvestila
SKD Primoiec-Trebče vabi v soboto, 
21. januarja, ob 17. uri v Ljudski dom 
na mladinsko gledališko predstavo 
“Vžigalnik” H.C. Andersena v 
produkciji SKD Tabor, režija Vesna 
Tomšič. Prisrčno vabljeni! 
Združenje prostovoljcev Hospice 
Adria Onlus vabi na predavanje o 
psihosomatskih boleznih. Govoril bo 
psiholog dr. Andrej Zaghet. 
Predavanje bo v torek, 31. januarja, 
ob 17. uri v Razstavni dvorani na 
Opčinah, ki jo je dala na razpolago 
Zadružna kraška banka. Vljudno 
vabljeni!
SZSOvabi na Deželni občni zbor, ki 
bo 28. januarja ob 20.30 in 29. 
januarja ob 9. uri v prostorih 
Slomškovega doma v Križu.

Darovi
Ob dvaindvajseti obletnici smrti 
predragega očeta dr. Antona Kacina 
prispevajo Marija, Janez in Metka 
150 evrov za spomenik dr. Humarju. 
Za Novi glas: Igor Tuta 5,00, Alojz 
Debeliš 5,00, Evgenija Ločičnik 5,00, 
Igor Švab 5,00, Marija Klanjšček 
5,00, Maria Grisani 5,00 evrov.
S. Ždi. daruje 10,00 evrov za Novi 
glas.

ril "H Slovenski šolski center

ZKB: pomemben 
sponzor za naše šole

V soboto, 21. ja n  uarja, 
bo A LEK SA N D ER  

ŽERJAL
slavil okrogli jub ile j. 

Še na mnoga in  zdrava  
pevska leta m u kličejo 

hvaležni pevci 
cerkvenega zbora 

p r i  Sv. Ivanu  v Trstu,

N O V I

GLAS 19. januarja 2006

V stolnici sv. Justa Za Vincendjevo konferenco v Trstu: 
Olga Franza 5,00 evrov.
Člani rojanskega pevskega zbora 
darujejo v spomin na Josipa Kralja
120.00 evrov za Sklad Mitja Čuk in
120.00 evrov za društvo Rojanski 
Marijin dom ter v spomin na Angela 
Starca 240,00 evrov za sklad 
Lucchetta - Ota - D’ Angelo - Hrovatin. 
Svetoivanski verniki so med 
božično nabirko darovali 550,00 
evrov za domači cerkveni pevski 
zbor.
V spomin na pokojnega Karlota 
Grgiča darujejo soletnice Zora, Vilma 
in Ana 30,00 evrov za popravilo 
strehe Slomškovega doma.
V spomin na pokojno Zoro Čač 
daruje N.N. 20,00 evrov za popravilo 
strehe Slomškovega doma.
Jolka daruje 20,00 evrov za cerkev 
na Pesku.
Milka Rapotec daruje 20,00 evrov 
za cerkev na Pesku.

Božični koncert ZCPZ

M artina Feri. Koordinacijo ce
lotnega projekta pa je vodila 
Berta Vremec.
Nastopajoči so prem ierno 
predstavili svoj program 8. ja
nuarja na koncertu v  cerkvi 
Marije Vnebovzete v Tolm inu, 
kjer so doživeli ve lik uspeh in

so na tak način počastili spo
m in  na Vrabca tud i v kraju, na 
katerega je b il skladatelj poseb
no navezan, saj je bila njegova 
mati Tolminka.
Ob izvirn ih , otroških božičnih 
pesmih in  p riljub ljen ih  prired

bah ljudskih  nabož
n ih  napevov, so zaz
venele tu d i skladbe, 
ki jih  bolj redko zasle
dim o na koncertn ih  
program ih. Posebno 
zanimiva je bila izb i
ra male kantate »Kaj 
je to« za otroški zbor 
in  p iha ln i kvartet, ki 
je nastala leta 1980 
na besedilo pesnice 
Ljubke Šorli, osrednji 
dogodek koncertne
ga programa pa je b i
la prav gotovo izved
ba kantate Božični 
sijaj za mešani in  
otroški zbor ter p ihal
n i kvartet, p ri tej je 
sodelovalo preko sto 
izvajalcev. Kantata na 
besedilo V inka Be- 

ličiča je slovesno sklenila kon
cert, k i ga je počastila prisotno
st raznih osebnosti, med kate
rim i je b il tud i koprski dekan 
Lojze Kržišnik, k i je kot častni 
gost podal v  pozdrav božično 
razmišljanje.

PR

sameznih in  skupnih vajah, za
to so p ri korepetiranju sodelo
va li tud i Alenka Radetič, Sa
muela Bandi, M irko Ferlan in

Stolnica sv. Justa v Trstu je 
že več le t prizorišče od
mevnega, tradicionalne

ga božičnega koncerta zborov
ske glasbe, ki ga prireja 
Zveza cerkvenih pev
skih zborov. Z izbiro 
programa in  nasto
pajočih so organiza
to rji letos izrazito pou
da rili domačo ust
varjalnost in  tržaško 
glasbeno zgodovino.
Koncert je b il namreč 
sklepno poglavje pok
lona Ubaldu Vrabcu 
ob stoletnici rojstva, ki 
je im el svoj višek de
cembra z vrsto institu 
c ionalnih, raziskoval
n ih  in  koncertnih po
bud. Program je črpal 
iz skladateljevega 
božičnega opusa z iz
borom  skladb za raz
lične zborovske zased
be in  instrumentalno 
skupino. Posamezne pesmi in  
dve kantati so izvedli otroški 
zbor in  mlajša mladinska sku
pina Vesela pom lad z Opčin, 
dekliški zbor Kraški slavček iz 
Nabrežine, združeni zbori 
sv.Jernej z Opčin, Mačkolje in  
Igo Gruden iz Nabrežine v

moški in  mešani zasedbi. Soli
stično je v kantati nastopil ba
riton is t Marjan Štrajn. Pri vo
denju so se zvrstili M ira Fabjan,

Andreja Štucin in  Janko Ban. 
Sodelovali so flavtistka Olga 
Sosič, klarinetist Marko Štoka, 
hornistka Manuela Kralj, fago
tis t Aljoša Tavčar in  organist 
Tomaž Simčič. Priprava tovrst
nega programa je seveda zahte
vala veliko dela in  truda na po-

BARKOVLJANSKI NASIP Stališča društev

Pristojne oblasti naj takoj 
bonificirajo področje

veliko večje kot sicer in  
da se razteza tako vz
dolž celotnega bar- 
kovljanskega nabrežja. 
Obenem so predstav
n ik i društev prepriča
ni, da je dosedanji po-

finančn ih  sredstev in  skozi so 
vzgajala na desetine državnih, 
svetovnih in  o lim p ijsk ih  p r
vakov; obenem se okrog raz
n ih  društev zbira oko li 10 t i 
soč ljub ite ljev m orskih dejav
nosti. Prav zato si predstavniki

Predstavniki športn ih  in  
rekreacijskih društev, ki 
im ajo  svoje sedeže na 

barkovljanskem nasipu oz. v 
njegovi neposredni b liž in i, so 
m in u li teden sklicali tiskovno 
konferenco, na kateri so poja
sn ili svoja stališča glede po
ložaja, k i je nastal, potem ko je 
sodna oblast novembra lan i 
zaplenila območje nasipa za
radi utemeljenega suma, da se 
v njem nahajajo človeku škod
ljive snovi: v p rv i vrsti dioksin. 
Društva so svoje poglede s trn i
la v dokumentu, v katerem iz
ražajo upanje, da bodo analize 
tal čim  prej znane. Društva -  
tako v kom unikeju -  menijo, 
da je v prim eru onesnaženosti 
področja vsekakor zgrešeno 
p rek in iti vsakršne športne de

javnosti, a li pa, še 
slabše, zapreti d ru 
štva sama: prav b i 
b ilo  zato, da b i p ri
stojne oblasti opra
vile potrebne pose
ge, s ka terim i b i 
jam čili tako zdravje 
svojih članov in  
športnikov kot tud i 
nadaljnje dejavno
sti športne in  re
kreacijske narave.
Društva zahtevajo 
zato čim prejšnjo 
analizo tud i vode in  
zraka v upanju, da b i b il i  iz 
sledki p oz itivn i. V nasprot
nem prim eru pa so podpisniki 
dokumenta prepričani, da je 
onesnaženo področje zaradi 
ve trovn ih  in  m orskih  tokov

'

Foto Kroma

loža j prizadel ne samo njihovo 
delovanje: društva so na vse
državnem prizorišču utrpela 
hud udarec tud i na im idžu. V 
le tih  so športna društva vlaga
la v svoje strukture kar nekaj

posameznih društev v  prim e
ru onesnaženosti pričakujejo s 
strani p ris to jn ih  oblasti 
takojšnjo b on ifika c ijo  po
dročja.

IG

Slovenski svetnik v 
m iljskem  občinskem 
svetu, D an ilo  Šavron, je 

dalj časa opozarjal občinsko 
upravo na nelahki položaj, v 
katerem je m oral delovati 
Slovenski šolski center v 
M iljah  zaradi pomanjkanja 
ustrezne opreme. Ker pa so 
m u p ris to jn i odvrn ili, da 
občina za nakup tovrstn ih  
sredstev n im a dovolj 
denarja, se je svetnik o b rn il

na Zadružno kraško banko, 
k i je Slovenskemu šolskemu 
centru za nakup om aric za 
slačilnico, m izic, stolov in  
ležalnikov nam enila 5.000 
evrov. Ravnatelj ZKB, Klavdij 
Brajnik, je tako v  torek 
m inulega tedna sim bolno 
predal opremo m alim  
obiskovalcem, za kar se m u 
je dolinska didaktična 
ravnateljica, Majda M ihačič, 
iskreno zahvalila.

ZDRUZENJE HOSPICE ADRIA ONLUS Predavanje

M. .  •  I  v v  •i in pojem odpuščanja

Decembra meseca lanske
ga leta je Združenje Ho
spice Adria Onlus prire

dilo srečanje na temo "Odpušča
nje" v Deželnem centru za pro
stovoljce, ki ima svoj sedež v ul. 
Torrebianca 21. Predavala je go
spa counsellor Daniela Borghesi. 
Po srečanju smo ji zastavili nekaj 
vprašanj, na katera je prijazno 
odgovorila.

Gospa Borghesi, zakaj ste se 
lotili obravnave take temati
ke? In, ali je odpuščanje us
merjeno izključno drugim o- 
sebam ali si tudi mi samim se
bi moramo kaj odpustiti? 

Vsakdo izmed nas mora nekaj 
odpustiti samemu sebi ali dru
gim osebam. Vzemimo konkre
ten primer. Ko me kdo razžali, 
m i njegova žalitev povzroči ču
stveno rano. Pričnem ga sovraži
ti. Sovraštvo pa m i povzroča do
datno bolečino, k i še veča mojo 
čustveno rano. Kako ravnam v 
tem trenutku? Lahko odgovo
rim  na žalitev z drugo žalitvijo 
in tako povzročam storilcu bo
lečino ali pa obrnem vse pro ti 
sebi -  v avtodestrukcijo. Zaveda
ti pa se moramo, da tako odpira
mo vrata na stežaj sovraštvu in 
maščevalnosti, ki nam bosta od
slej poveljevala. Na žalost so tu
di mnogi verniki prepričani, da 
je sovraštvo, k i ga čutijo do 
povzročitelja čustvene rane, pra
vično!
Kot ste slišali, sem predavanje 
začela s prebiranjem članka se
stre sodnika Borsellina, k i ga je 
ubila sicilska mafija. Sama v

njem izpričuje, da j i  je bilo zelo 
težko p r it i do popolnega 
odpuščanja storilcem. Mnogo je 
bilo nasprotujočih si čustev in  
kolebanj, dokler j i  n i uspelo vi
deti zločinca kot “ubogo paro, 
ki so ga drugi vodili kot lutko". 
In to jo je osvobodilo sovraštva. 

S tem vašim odgovorom bi 
lahko domnevali, da nam 
ravno sovraštvo povzroči bo
lezni in motnje našega tele
snega in duševnega življenja. 
Oziroma obratno, da je prav 
odpuščanje naša rešitev. 

Razmišljate pravilno. Če resnič
no odpuščam, se počutim  do
bro, sem vesela in  svobodna. 
Vse zamere in  z n jim i žalost in  
sovraštvo, k i m i jih  je nekdo 
povzročil, izginejo.
Toda tudi tu tiči past. Lahko sa
mo domnevamo, da smo vse od
pustili, a kaj ko nismo, saj nika
kor ne moremo pozabiti žalitev. 
Temu pravimo "ne-odpuščanje" 
ali “psevdo-odpuščanje" in  re
zultat vsega tega je še večja loči
tev med žrtvijo  in  povzročite
ljem žalitve.
Popolno odpuščanje je dejanje 
volje in  je tudi obveznost za vse 
življenje. Odpustiti moramo ti
stim, k i nas ranijo ali prizade
nejo. V tem je naša rešitev. 
Pomislimo lahko tudi takole: 
“Pravo odpuščanje je neke vrste 
most, k i nas osvobaja občutkov 
krivde in strahu, in sicer tako, da 
smo že v nebesih tu na zem lji.” 

Gospa Borghesi, hvala vam za 
vaše izčrpne odgovore.

S.R.V.

D ruštvo za zaščito 
vrednot protifašiz- 
ma in  protinaciz- 

ma Promemoria je v tiskov
nem sporočilu  p oz itivno  
sprejelo odločitev sodnika 
za predhodno ob
ravnavo sodišča v Trstu, 
k i je 10.1.2006 arhiviralo 
zahtevo javnega tožilca 
M ilil la  po uvedbi sodne
ga postopka zaradi 
žaljenja italijanske zasta
ve p ro ti podpredsedniku 
društva Promemoria, ker 
je na manifestaciji p ro ti 
predvajanju TV-nadalje- 
vanke "Srce v breznu" 
v ih ra l ita lijansko trobo j
n ico z rdečo zvezdo, pra
por ita lijanskih partizan
skih brigad Garibald i. 
Društvo Promemoria v 
tiskovnem  sporočilu 
ugotavlja po eni strani, 
da zahteva javnega tož il
ca, če b i b ila  sprejeta, b i 
pom en ila  k rim ina liza - 
cijo  s im bolov
odporništva, po drugi 
strani pa je tržaško so
dišče s svojo razsodbo 
ugotovilo , da v ihran je  
ita lijanske trobo jn ice  z

Promemoria
na trgu Goldoni, s katerim  
b i jih  izenačili z ljudm i, ki 
so na razne načine in  iz 
raz ličn ih  razlogov b il i  v 
službi nacizma in  fašizma. 
D ruštvo Promemoria se

Arhivirali postopek proti 
podpredsedniku društva

zahvaljuje vsem, k i so pri- 
zvezdo n i stopili k njegovemu apelu, in
kaznivo de- vsem, k i so sodelovali na ma
janje. n ifestaciji pred sodno palačo
Društvo Pro- med sodno obravnavo, p ri ka-
m em oria na- teri so b il i p riso tn i tud i člani
javlja nadalje, ANPI-VZPI iz Trsta, predstav-
da bo torej tu- n ik i b ivših deportirancev in
d i v  p rihod - b ivših protifašističn ih po litič-
nje na vseh n ih  preganjancev iz Trsta ter
svojih č lan i združenj p ripadn ikov
manifestaci- osvobodilnega gibanja Pri-
jah v ih ra lo  morske. Društvo Promemoria
garibaldinsko bo 3. februarja 2006 oko li 20.
zastavo in  si ure v kmečkem tu rizm u M ilič
bo prizadeva- v Zagradcu p ri Trstu p rired ilo
lo, da b i pre- večerjo za zbiranje sredstev za
prečilo  žali- k r it je  sodnih stroškov; pred
tev p ripadn i- srečanjem bodo predstavili
kov osvobo- dokumentarec s pričevanji o
dilnega giba- fašističnem taborišču Gonars,
nja in  žrtev k i ga je pripravila  Alessandra
nacizma in  Kersevan.
fašizma, k i b i Prijave zbira jo  na GSM št.
ga predstav- 00393495015941 a li po elek-
lja lo  predvi- tronski pošti na naslov pro-
deno posveti- m em oriats@ virg ilio .it.
lo spomenika Peter Rustja
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Kljub razsodbi ustavnega sodišča

Haider podžiga spor 
glede dvojezičnih napisov

Deželni glavar avstrijske 
Koroške Jorg Haider je 
danes izjavil, da avstrij

sko ustavno sodišče nima pravi
ce predlagati rešitve vprašanja 
dvojezičnih krajevnih napisov. 
Kot je dejal v pogovoru za av
strijsko tiskovno agencijo APA, 
je to izključno stvar ljudstva in  s 
tem parlamenta. Obenem je 
poudaril, da se ne bo u k lon il 
pritisku Dunaja. Predsednik av
strijskega parlamenta Andreas 
Khol je pred tem dejal, da je od
ločbe sodišča treba spoštovati in  
da oblasti iščejo konsenz. Khol 
je v današnjem pogovoru za av
strijsko državno televizijo ORF 
izrazil upanje, da bo vprašalnik 
glede dvojezičnih krajevnih na
pisov, ki ga je Haider m inu li te
den poslal prebivalcem avstrij
ske Koroške, pripomogel k po

govorom o konsenzu z avstrij
skim kanclerjem Gerhardom 
Schiisslom in  jih  ne bo oviral. 
Kmalu zatem pa je Haider raz
b lin il upanje na spravo, ko je 
dejal, da je b il namen omenje
nega vprašalnika odgovor na

pritisk iz prestolnice. Po
lit ik i na Dunaju na čelu 
s Kholom se po mnenju 
Haiderja vedejo dvolič
no. Ideja, da bi, kot je 
dejal, s kršenjem prava 
dosegli priznanje dvoje
zičnih krajevnih napi

sov, je po njegovem mnenju 
Kholovo delo, ustavno sodišče 
pa mu je "nasedlo". Khol je 
pred tem poudaril, da je odloč
be sodišča, k i zahteva postavi
tev dodatnih dvojezičnih napi
sov, treba spoštovati. Obenem 
je kritiziral koroškega deželne
ga glavarja zaradi njegovih ne
davnih groženj predsedniku av
strijskega ustavnega sodišča Kar
lu  Korineku. Avstrijsko ustavno 
sodišče je 28. decembra lani 
objavilo razsodbo, v kateri zno
va zahteva postavitev novih 
dvojezičnih krajevnih tabel na 
avstrijskem Koroškem, in  sicer v 
krajih Pliberk-Drveša vas in  Pli
berk. Do 30. junija je tako do
slej zgolj nemškemu napisu tre
ba dodati še slovensko ime 
kraja. Haider je Korineku zaradi 
razsodbe zagrozil s tožbo.

Jaslice v Kobaridu

Betlehemska noč

V  potresu poškodovani 
bovški cerkvici Device 
Marije v Polju, kjer do 

obnove ne bo verskih 
obredov, je domačinka Vlasta 
Komac, zbirateljica ljudske 
dediščine, predstavljene že v 
več knjigah, tud i letos 
postavila velike jaslice. V to 
vlaga že več let po nekaj sto 
prostovoljn ih  ur. Le p ri 
prenosu težjih kulis so ji 
pomagali člani društva ARS 
Bovec.
Naredila je tud i štiri 
m in ia tu rne  kartonaste 
hišice, postavljene pred 
cerkvico, k i so služile kot 
kulise za igrico ž iv ih  jaslic, k i 
si jo je zamislila in  skupaj s 
šolarji, m ladino in  odraslim i 
zrežirala mentorica Erna 
VVojčicki Germovšek. Do 
vsake od n jih  prideta prosit 
prenočišča M arija In  Jožef, ki 
s seboj peljeta tud i oslička.

Nazadnje sta ga dobila v 
"šta lic i", to je v preddverju 
cerkvice. Toda tud i tukaj n i 
b ilo  konca težav. Trmasti osel 
se je namreč uprl z vsemi

im ajo m nogi še vedno 
predsodke do Cerkve ali 
svete maše, se je nekaj sto 
gledalcev za trenutek iz srca 
nasmejalo, k ljub  tragičnemu 
sporočilu betlehemske moči. 
Za vse skupaj je b ilo  treba 
organizirati kar dvajset ljud i 
in  več sto domačinov in  
turistov (vernih in

štirim i in  n i hotel i t i  v 
cerkev. Tej spontano nastali 
kom ičn i prispodobi, ko

"nevern ih") jih  je nagradilo 
s hvaležnim  aplavzom.

M M

Anketa

Ali je večina Korošcev zares 
proti dvojezičnim napisom?

S 3. strani

Bodimo zavedni,

V ečina prebivalcev 
avstrijske Koroške je 
proti postavljanju 

dodatnih dvojezičnih tabel v 
deželi, je pokazala 
javnomnenjska raziskava, k i jo 
je za sredino izdajo tednika 
Kartner Woche opravil 
raziskovalni inštitut Gallup.
Od tistih, k i so se opredelili do 
vprašanja, se jih  je 56 
odstotkov izreklo proti 
postavljanju novih dvojezičnih 
napisov, 44 odstotkov pa jih  je 
za, je poročala avstrijska

V prašanje resnice in  
neresnice je za 
marketinške spin 

doktorje danes enakovred
no blago, saj se vse da, se
veda p ro ti dobremu plačilu, 
prodati kot pravilno, pravično 
in  resnično. Vse je stvar zorne
ga kota, vse je absolutno rela
tivno . Ko beremo časopisne 
novice in  m nenja p o litikov  
glede m anjšinskih pravic p ri 
nas in  na Koroškem, b i potre
bovali originalnega sofista, da 
b i nam skušal raztolmačiti sk
rite metafore in  pomen retorič
n ih  figur, k i se pojavljajo v  spo
roč ilih  za javnost s strani tako 
im enovanih večincev. 
Manjšina lahko tako postane 
skupina ljud i, katerih g lavni 
c ilj n i ohranjanje lastne sku
pnosti in  kulture, temveč siste
matično preganja večino z ab-

tiskovna agencija APA.
V raziskavi, k i je potekala med 
5. in  8. januarjem, je 
sodelovalo 400 prebivalcev 
avstrijske Koroške. Od tega se 
jih  je 47 odstotkov izreklo 
proti dodatnim dvojezičnim 
napisom na Koroškem, 37 
odstotkov jih  je bilo za, 16 
odstotkov pa se jih  n i želelo 
opredeliti, še navaja APA. Tako 
se jih  je od 84 odstotkov 
vprašanih, kolikor se jih  je 
opredelilo do vprašanja, za 
postavitev dodatnih

Komentar

Mi in pande
surdnim i zahtevami, pro ti ka
terim  se ubogi večinci pač m o
rajo b ran iti. No, obramba 
večincev je povsem uspela, saj 
po podatkih UNESCA bo v  na
slednjih  le tih  izum rlo  kar 
nekaj tisoč jezikov. Nekaj tisoč 
jezikov ne bo več zahtevalo za
se nobenega napisa, nobene 
šole, nobene zakonske zaščite. 
Pravo nirvana stanje za vse t i 
ste, k i ne trp ijo  n it i narečja so
sednje vasi.
Vprašanje, k i se p ri tem po
stavlja, pa je, zakaj pride do 
vsega tega. Nedolžno, skoraj 
otročje vprašanje. A le na prv i 
pogled. Vse, kar je povezano s 
človeško eksistenco, je po eni

dvojezičnih tabel izreklo 44 
odstotkov, 56 odstotkov pa jih  
je bilo proti.
Danes se sicer izteka tudi rok, 
do katerega naj bi prebivalci 
desetih občin na južnem 
Koroškem odgovorili na 
povpraševanje koroškega 
deželnega glavarja Jorga 
Haiderja o njegovem predlogu 
paketne rešitve vprašanja 
dvojezičnih topografskih 
označb v deželi. V skladu s tem 
predlogom bi dvojezične 
krajevne table postavili v 
občinah z 10-odstotnim 
deležem slovenskega 
prebivalstva in  tam samo v 
tistih krajih, k i imajo vsaj 15 
odstotkov opredeljenih 
Slovencev.
Po napovedih Haiderjevega 
tiskovnega predstavnika

strani težko razum ljivo z 
logiko. Kaže, da je med te
m i stvarmi tud i postavitev 
dvojezičn ih tabel na Ko
roškem postalo v ita lno  

vprašanje zlasti za tako im eno
vano večino. Sklep avstrijske
ga ustavnega sodišča o posta
v itv i dvojezičnih 
napisov na 
Koroškem ignori
rajo že leta, od ča
sa do časa pa se v 
javnosti pojavi 
kaka sugestija, 
kako p r it i do po
ravnave spora. Za
m isel o soglasju 
pa je v bistvu sprta 
z dejstvom, da se 
razpravlja o ustav
n ih  pravicah, k i 
izhajajo iz medna
rodn ih  in  no 
tran jepolitičn ih  
določil.
Načrtu in te rna
cionalizacije 
vprašanja se po
stavlja nasproti 
strategija, k i b i jo 
lahko im enova li 
pandizacijo 
manšine. Pand z razliko od In 
dijancev niso zaprli v  rezerva
te ter jih  op ijan ili z alkoholom, 
temveč so naravovarstveniki s 
pomočjo javnosti dosegli do
govor za n jihovo ohranjanje. 
Pisemsko povpraševanje ko
roškega deželnega glavarja, ali 
si občani v nekaterih koroških 
občinah želijo  postavitev 
dvojezičnih napisov, kot izhaja 
iz razsodbe ustavnega sodišča, 
v bistvu postavlja manjšino in  
manjšinske zahteve na isto ra
ven kot pravico obstoja pand, 
medvedov in  želv, z razliko, da 
so slednje bolj zaščitene od 
marsikatere manjšine. 
Rezultate omenjene ankete je

Stefana Petznerja računajo na 
več kot 50-odstotni odziv 
prebivalcev iz omenjenih 
občin, Haider pa naj bi 
rezultate svoje ankete 
predstavil do petka, ko naj bi 
se na Dunaju z župani desetih 
občin južne Koroške sestal tudi 
zvezni kancler VVolfgang 
Schiissel.
Župani omenjenih desetih 
občin so sicer že zavrnili 
Haiderjeve predloge o rešitvi 
dvojezičnega vprašanja, 
poroča APA. Vprašanja 
dvojezičnih krajevnih napisov 
ne bi smeli povezovati z 
ostalimi vprašanji zaščite 
slovenske manjšine, kot sta na 
primer kulturno delovanje ali 
pa šolstvo, so sklenili župani v 
ponedeljek na internem 
srečanju.

koroški deželni glavar predsta
v il v petek 13.1.2006, pred 
srečanjem na Dunaju, kjer naj 
bi se skupno s kanclerjem in  
župani dvojezičnih občin m o
ra li "zm e n iti” o glede po
stavljanja dvojezičnih napisov. 
Ker gre za ustavno določilo, ki

ga je potrd ilo  avstrijsko ustav
no sodišče, je kancler Schiissel 
postavil deželnega glavarja, ki 
je istočasno koalicijski partner 
na zvezni ravni, pred dejstvo, 
da gre za resno vprašanje ter se 
v  petek vsaj na verbalni ravni 
distanciral od koalicijskega 
partnerja, slabih 24 u r kasneje 
pa se je zavzel za "kreativno 
rešitev, k i potrebuje več časa in  
prostora” . Haiderjevi napadi 
na ustavno sodišče prav v času 
avstrijskega predsedovanja EU 
niso morda najbolj primerna 
reklama za Avstrijo, ustvarijo 
pa žal še vedno konsens med 
vo lilc i na Koroškem.

Peter Rustja

sočutni in •••
Zavzemate se za širitev mreže 
kolesarskih poti. Lahko po
veš kaj več o tem?

Menimo, da je kolesarska infra
struktura  - z izjemo zelo po 
srečene kolesarske steze na rela
ciji Nova Gorica - Šempeter - v  
dokaj slabem stanju oziroma je 
sploh ni. Pristop z vidika traj
nostne m ob ilnosti predpo
stavlja velik dvig kvalitete b i
vanja z razvojem avtomobilske
mu prevozu alternativnih oblik 
gibljivosti. Na Goriškem so po
goji za kolesarjenje dobri. 
Preučili smo nasvete Evropske 
komisije in  tudi županu poleti 
predali prošnje in  nasvete, ve
zane na prve in  najnujnejše ko
rake vzpostavitve primerne or
ganizacije za razvoj kolesarstva 
in  trajnostne m ob ilnosti na
sploh.

Je že čutiti razliko v razmi
šljanju ljudi o odnosu do 
okolja danes in pred deseti
mi leti?

Vsaj površno se ve veliko več o 
problem ih ko t nekoč. A li smo 
temu prilagodili navade in  naše 
obnašanje - temu je težko p ritr
diti. Dokler smo na p rim er še 
ponosni na to, da iz golega 
užitka prevozimo 20 a li 30 ti
soč k ilom etrov na leto, to ne 
kaže na naše zavedanje proble
mov. Onesnaževanje, k i se s 
tem povzroča, se zdi posamez
n iku  osebno večinoma nepo
membno. Toda pozabljamo, da 
na svetu nismo sami, ampak ži
vi na podoben način še na sto
tine m ilijonov  ljudi, nekaj m i
lijard pa je takih, k i si naše bla
gostanje želi doseči.
M islim, da je treba ljudem po
nud iti možnost, da se bolj pa
metno obnašajo, in  om ejiti ne
prim erne razvade. Tu nastopi 
vloga države, občinskih uprav, 
šol in  drugih akterjev, pa tudi 
nas društev, da se sprejmejo p ri
m erni zakoni in  odloki in  da se 
javnost prim erno osvešča in  
tako pride na neko višjo raven 
zavedanja.

Si optimist ali pesimist glede 
tega odnosa v prihodnosti? 

Kaj naj rečem, znanost in  
znanje služita kapitalu in  ne lju 
dem. Ta povezava v  zgodovini 
še n i bila tako strašljiva, kot je 
danes. Kaj lahko storimo? Opa
zujmo, bodimo zavedni, sočut
n i in  pomagajmo si. Tako bo 
naše življenje bolj po lno v  od
nosih spoštovanja in  neškodo- 
vanja!
(P.S. - Le nekaj dni po tem po

govoru je prišla iz  Goriškega 
društva za kakovost bivanja naj
novejša pobuda, k i zadeva zelo 
aktualno temo, t j .  nadaljnje 
širjenje igralništva na Goriškem 
v povezavi z ameriškim part
nerjem. V zvezi s tem so člani 
društva vsem strankam v držav
nem zboru poslali svoje pogle
de na to problematiko, zato 
sem sogovornika naknadno 
prosil še za komentar teh naj- 
novejših dogodkov):

Najbolj sveža poteza društva 
je apel, ki ste ga poslali vsem 
strankam v zvezi z načrtova
no gradnjo tako imenovane
ga mega zabaviščno-igral- 
niškega središča na 
Goriškem. Kakšna so vaša 
stališča do omenjene proble
matike in kakšni so odzivi 
slovenskih političnih strank? 

H IT  načrtuje v  povezavi z ame
riškim  kapitalom izgradnjo no
vega igralniško-zabaviščnega 
centra. Prišlo naj b i tudi do 
spremembe zakonodaje v p rid  
zasebnemu kapitalu  v 
igraln ištvu in  do zmanjšanja 
vloge države na tem področju. 
V javnosti je  slišati predvsem o 
pozitivn ih  učinkih, k i naj bi jih  
ta pro jekt skupaj s spremembo 
zakonodaje prinesel družbi. Po
zablja pa se, da igralništvo n i le 
"molzna krava", temveč tudi 
"hudičeva desetina", k i jo  druž
ba plačuje v ob lik i uničenih  
družin, propadlih  posamez
nikov, samomorov, razmaha 
nasilja, prostitucije, mamil, ko
rupcije, propada večine dejav
nosti, k i niso vezane na igral
ništvo, in  v  ob lik i moralnega 
propada družbe, kjer izginja  
upanje in  možnost v uspeh, do
sežen s trdim  in  poštenim de
lom.
Društvo je  na parlamentarne  
stranke naslovilo razmišljanja 
pod naslovom "Hazard: 
Prihodnost ali propad?", s kate
r im i skušamo opozoriti na te 
negativne posledice, zaradi ka
terih večina držav hazard oz. 
igre na srečo omejuje in  drži 
pod svojo strogo kontrolo. 
Končna odgovorna odločitev  
zahteva podrobno analizo, tre
zen premislek in  zaščitne ukre
pe. Odgovorni morajo sprevi
deti tudi temno resnico izza 
pravljičn ih  lučk igraln ih  salo
nov in  nasmejanih obrazov z 
reklam!
Neuradno smo izvedeli, da so 
nekatere koalicijske stranke 
spregovorile o našem apelu. 
Računamo na to, da nas bodo 
pozvali na pogovor. Uradnih 
odgovorov pa še n i od nikoder.

ZA TUTELIRAT MOJE SLOVENSTVO 
S>\ RAD FINALMENTE ŠOŠTITUIRAU 
MOJO STARO KARTO DMDENTITA'

Z NOVO...
...DVOJEZIČNO,

ME RAKOMANDO ! J
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Predsednik države dr. Janez Drnovšek preseneča slovensko politiko in javnost

Tudi pripadniki slovenske vojske, 
vendar le štirje, v Irak

Med dogodki v Sloveniji 
v  preteklih dneh sta 
bila predvsem dva, k i 

sta vzbudila največje zanimanje, 
odmeve in  ocenjevanja v po li
tik i in  javnosti. Predsednik drža
ve dr. Janez Drnovšek je postal 
zelo aktiven in  dejaven v pobu
dah za premostitev raznih težav 
in  krizn ih  razmer v Sloveniji, 
posebej pa še na mednarodnem 
prizorišču. Predsedniku vlade, 
županom in vplivnim  osebnoo- 
stim pošilja pisma, v katerih raz
laga svoja stališča in  predlaga 
ukrepe na raznih področjih, gle
de nekaterih mednarodnih za
dev, denimo lakote in  genocida 
v afriški pokrajin i Darfur na 
zahodu Sudana. Predlaga posre
dovanje OZN oz. Varnostnega 
sveta, ZDA, Evropske zveze, zve
ze Nato ter tudi znanih osebno
sti iz sveta znanosti, kulture in  
filma.
Državni poglavar je javnosti 
pokazal doslej neznani del 
svojega značaja in  osebnosti, s 
čemer je zanikal ustaljeno pre
pričanje, da si predvsem priza
deva za odpravljanje nasprotij v 
domači politiki, ter da je umirje
na osebnost, ki b i rad v 
m iru  in  spokojnosti 
končal svojo politično 
kariero. Zdaj menijo, 
da se njegove ambicije 
nadaljujejo. Po mnenju 
nekaterih naj b i želel 
b iti ponovno izvopljen 
za predsednika države 
Slovenije, ali pa teži h 
kakšni vodiln i funkciji 
v svetovni politik i.
Dr, Janez Drnovšek je 
veliko pozornost jav
nosti vzbudil tudi zato, 
ker je v svoji novoletni 
poslanici potrdil prese
netljivo novico, da ima 
hčer Nano Forte. Rodi
la se je pred 24 leti v Za
gorju, zdaj pa je znano 
ime v umetniško - glasbenih 
krogih. Na ljubljanski Akademiji 
za glasbo je končala študij kom
pozicije, sedaj pa se izpo
polnjuje na Visoki šoli za glasbo

Carl Maria von Weber v Dresd
nu pri prof. Lotharju Voigtlan- 
derju. Primer je t.i. rumeni tisk 
v Sloveniji zelo izkoristil, "saj 
naj b i dr. Janez Drnovšek poka
zal, da ga zasebno sploh ne poz
namo." Nastajal naj b i "novi dr. 
Drnovšek".
Pomembnejše pa so seveda za
deve, ki se nanašajo na politiko 
in  interese celotne države. Na
sprotovanje in  zaskrbljenost v 
dobršnem delu strank in  javno
sti je povzročil sklep vlade, da 
bo Slovenija v okviru svojega 
članstva v zvezi Nato v irak na
potila štiri podčastnike oz. čast
nike slovenske vojske. Ne bodo 
sodelovali v vojaških operacijah 
sil ameriško - britanske koalicije, 
ampak pri usposabljanju iraških 
varnostnih sil v posebnem cen
tru blizu Bagdada. Kljub temu, 
da gre za simbolično število p ri
padnikov slovenske vojske, je 
pač očitno, da je naša država čla
nica zveze Nato in  mora zato so
delovati pri izvajanju njenih 
načrtov in  programa. Minister 
za obrambo Karl Erjavec je pove
dal, da b i usposabljanje iraških 
pripadnikov varnostnih sil

lahko potekalo tudi v Sloveniji, 
a so se taki možnosti odrekli, 
"ker bi to lahko pomenilo ne
varnost za našo državo." 
Slovenci v zamejstvu naj bi do

bili svojega predstavnika v obeh 
domovih parlamenta
Slovensko zunanjo po litiko  še 
zmerom najbolj obremenjujejo 
neurejena vprašanja s sosednji
ma Avstrijo in  Hrvaško. V Av
striji gre za dvoje
zične kažipote, 
k i jih  je tam 
kajšnje Ustavno 
sodišče odobrilo, 
oblasti na Ko
roškem pa se jim  
pod vodstvom 
deželnega gla
varja Jorga Hai
derja zoperstav
ljajo. Avstrija 
zdaj predseduje 
Evropski zvezi in 
n jeni predstav
n ik i zatrjujejo, 
da bo zadeva z 
dvojezičnimi 
kažipoti (napisi) 
na avstrijskem 
Koroškem konč
no rešena. Kaže 
pa, da se sloven
ska vlada še vedno spreneveda. 
Kljub kratenju temeljnih pravic 
naše manjšine na Koroškem, zu

nanji minister dr. Doi- 
m itr ij Rupel odnose 
med Slovenijo in  Av
strijo ocenjuje kot ze
lo dobre. Na 
Koroškem mu organi
zacije naših rojakov 
odgovarjajo, "da ko
roški Slovenci nočejo 
b it i žrtve na oltarju 
dobrih meddržavnih 
odnosov." Dr. Valen
tin  Inzko, avstrijski ve
leposlanik v Sloveniji, 
je v intervju ju  
objavljenem v novi 
številki tedenskega 
magazina Mag dejal, 
"da je kot koroški Slo
venec prizadet in  ra
zočaran, a n i pesimist. 

Široka plast prebivalstva žal iz
ginja. Toda jedro zavednih Slo
vencev napreduje in  manjšina 
je zelo samozavestna, evropsko 
usmirjena in  uspešna, nikakor

pa ne pohlevna in  ustrahoval
na."
Odnosi s Hrvaško ostajajo ne
spremenjeni, torej slabi. Zu
nanji minister dr. D im itrij Ru
pel je v pogovoru objavljenem v

novi številki tednika Demokra
cija zatrdil, "da je s hrvaškega 
stališča najbrž pomembneje 
graditi odnose z Avstrijo in  Ita
lijo , vendar je tu še drug pro
blem. Na Hrvaškem mislijo, da 
so oni pooblaščeni oz. privilig i- 
rani nasledniki nekdanje Jugo
slavije in  da so pravzaprav oni 
največja območna sila na 
zahodnem Balkanu. Vendar se 
mora Hrvaška s Slovenijo v mar
sičem dogovoriti. Če se z nami 
ne dogovori, na more naprej." 
Državni svet, to je drugi dom 
slovenskega parlamenta, se je 
zavzel za dopolnitev zakona o 
odnosih Republike Slovenije s 
Slovenci zunaj n jenih  meja. 
Urad za Slovence v zamejstvu in  
po svetu naj b i vodil m inister 
brez listnice, Slovenci v zamejst
vu (Ita liji, Avstriji, na Madžar
skem in  Hrvaškem) pa naj b i do
b ili svojega predstavnika tudi v 
obeh najvišjih predstavniških 
telesih, to je v državnem zboru 
in  v državnem svetu.

Marijan Diobež

Foto IG

E 0  Kobilice ali Moj oče igra loto

Starost duha egocentričnih 
povprečnežev

Prva gledališka premie
ra v novem letu na slo
venskih tleh je bila v 

Slovenskem narodnem gle
dališču Nova Gorica v četr
tek, 5. t.m., in gotovo ni raz
maknila mrkih oblakov nad 
novimi koledarskimi dnevi, 
ki so pred nami. Sodobni svet in 
naša družba, zazrta v lastni jaz, 
življenjsko uspešnost in  večno 
podobo mladosti, v kateri je sta
rost tabu oz. nekaj, čemur se z 
vsemi silami ogibamo, ne do
puščata nikakršnih iluzij o lju 
bečih, spoštljivih, sočutnih 
medčloveških stikih, tudi v 
ožjem družinskem krogu ne. S te
m i deziluzijami tragična kome
dija Kobilice ali Moj oče igra loto 
svetovno uveljavljene srbske dra
matičarke Biljane Srbljanovič 
(rojene na Švedskem leta 1970), 
vsebinsko trdo zareže v našo za
vest s svojo neposrednostjo in 
kruto resničnostjo. Svoj zadnji 
žanrsko večplastni dramski tekst, 
eden izmed redkih apolitičnih, je 
srbska avtorica, ki živi v Parizu, 
napisala po naročilu beograjske
ga Jugoslovanskega gledališča, 
kjer so ga lani tudi krstno upri
zorili v režiji Dejana Mijača. Slo
venska praizvedba pa je bila na 
novogoriškem odru v jasno razč
lenjenem slovenskem prevodu 
Mojce Kranjc in  Daniele B. 
Markovič, izbrušenem lektor
skem lesku Srečka Fišerja in  po
globljenem dramaturškem

branju Žanine Mirčevske, opor
nem stebru režiserja Eduarda M i
lerja, čigar tehtno konceptualno 
vodenje je v besedilu naglasilo 
zmeraj prisotni, o tip ljiv i strah 
pred staranjem, pravzaprav pred 
starostjo, ki potisne starejšo ose
bo na sam rob družbe kot 
odvečno breme in  kateri vsi 
želijo, da bi čim prej umrla. 
Vseskozi pa nam postavlja 
tudi vprašanje odgovorno
sti, pred katero dramske ose
be trmasto mižijo. Med 
temnejšimi podtoni in  sve
tlejšimi humorno grotesk
nim i trenutki, ki spravljajo 
gledalca v sicer trpek smeh, 
lahko razbiramo tudi 
slutnjo neopredeljive pre
teče nezgode, ki naj bi do
letela protagoniste. Svojo 
nazorno režijsko zasnovo je 
Miler uresničil z odlično in 
terpretacijo novogoriških 
gledaliških umetnikov (Ana 
Facchini, Gorazd Jakomini,
Lara P. Jankovič, Iztok 
Mlakar, Mira Lampe - 
Vujičič, Radoš Bolčina, M i
lan Vodopivec, Ivo Barišič,
Jože Hrovat, Teja Glažar) in

gostje iz SNG Drame Ljubljana 
Saše Mihelčič v prepričljivem 
liku grozljivo nemogočega 
otroka. Enajst protagonistov, 
predstavnikov treh generacij, od 
po duhu in  obnašanju najbolj 
"ostarele" desetletne deklice do

naj starejšega, osemdesetlet
nega očeta, nebogljenega 
kot otroka (v presunljivem 
Barišičevem portretu), in  
vseh ostalih, ki se čutijo sta
ri, čeprav so še mladi ali 
srednjih let in  poklicno 
uveljavljeni, so igralci pre

mišljeno in  s prodorno plastično
stjo, nekateri celo do karikaturne 
izbrušenosti, tako jasno izrisali, 
da bi b ili vredni Teofrastovih 
arhetipskih opisov značajev. 
Fragmentarnost teksta, sestavlje
nega iz 18 prizorov, je M ilerju 

uspelo zaokrožiti v celovitost 
tudi ob dognani scenografski 
rešitvi Marka Japlja in  posreče
nih, duhovito izbranih glasbe
n ih  povezavah, ki so jih  v živo 
zapeli igralci (nepopisen duet 
Jankovič-Mlakar!) ob klavirski 
spremljavi Rosane Peršolja. Sk
ladni s celoto so tudi kostumi 
Lea Kulaša.
Na prostranosti prizorišča, 
nekakšne obširne dnevne so
be z velikansko mizo, za kate
ro in  na kateri se krešejo be
sedni dvoboji sebičnih prota
gonistov, požeruških, ničvred
n ih  kobilic, gledalec zaman 
išče odrešujoči izhod iz dušev
ne stiske. Po sklepnem prizoru 
se v upočasnjenem ritmu kole
sje predstave zavrti na začetek. 
Uročeni življenjski krog pač ne 
dopušča očiščujoče in  osvo
bajajoče katarze!

ne

Kratke
Ob smrti velikega igralca in režiserja
Stevo Žigon, sloviti gledališki, filmski in televizijski igralec in režiser, 
je nekaj dni pred svojo smrtjo, nedavno v Beogradu, delno omilil 
svoje nasprotovanje samostojni slovenski državi, pojasnil svoj odnos 
do naroda, iz katerega je izšel.
Zanikal je trditve o svojem 
protislovenstvu, o čimer so 
slovenska občila pogosto po
ročala. To je napravil v pogo
voru za tednik Mladina. S 
časnikarjem Bernardom Než
mahom je govoril v slovenšči
ni, s čimer je demantiral pisa
nje časnikov, da svoje ma
terinščine noče uporabljati.
Na vprašanje, ali je Slovenec, 
je odgovoril: “Sem Primorec, 
otrok beguncev. Moj tata je iz 
Volčjega Grada, vasi pri 
Komnu, mama je bila rojena v 
Trstu. Ko je v Italiji prišel Mussolini na oblast, je oče zbežal v 
Ljubljano.”
Prvič je povedal, da seje po osamosvojitvi bal obiskati Slovenijo. 
Kriv za to naj bi bil časnik Delo, ki je neko njegovo kritično izjavo 
o politiku Jožetu Smoletu spremenil vtrditevSteva Žigona, “da ga 
je sram , ker je Slovenec.” Časnikarju je zatrdil, da umira, “ker 
imam pace maker. Slovenija mi pomeni nostalgijo in domotožje. 
Ves čas se spominjam Iškega Vintgarja, kjer je imel stric vikend 
hiško, in na pot nad Tivolijem, ki pelje na Rožnik.
Potok Iška je bil tako čist, da si takrat lahko plaval in hkrati pil 
vodo.” V zadnjem intervjuju pred smrtjo je proslavljanj gledališki, 
filmski in televizijski igralec ter režiser, Stevo Žigon, tudi dejal, da 
bi rad obiskal Slovenijo. “Vendar šele tedaj, ko boste podrli 
Kardeljev spomenik. Pridem , pa četudi iz groba.”
Naš primorski rojak Stevo Žigon je posnel skupaj šestnajst filmov 
in štirideset televizijskih dram. Toda njegova ljubezen je bilo 
gledališče, predvsem so to bili beograjski odri, kjer je igral in režiral 
več kot pol stoletja.
Umetnik je bil slovenski publiki najbolj znan kot SS major Krueger 
iz legendarne filmske nadaljevanke Odpisani.

Zakon o dvojnem označevanju cen že velja
V Uradnem listu Republike Slovenije je bil objavljen Zakon o 
dvojnem označevanju cen, vtolarjih in evrih, ki torej že velja. Z njim 
naj bi predvsem preprečili tisto, kar se je zgodilo v nekaterih 
državah, tudi v Italiji, ki so evropsko denarno enoto že uvedle. 
Zamenjava valute je v mnogih primerih povzročila hiter dvig cen, 
zlasti blaga in storitev nižjih vrednosti.
Omenjeni zakon določa tri vrste dvojnega označevanja cen. To so 
obdobje neobveznega dvojnega označevanja cen, ki že poteka, 
nadalje obdobje obveznega informativnega dvojnega označevanja 
cen, ki se bo začelo 1. marca tega leta. Cene izdelkov in storitev 
bodo morale biti vtem drugem obdobju obvezno označene tako v 
tolarjih kot v evrih, vendar ne po dnevnem menjalnem tečaju, 
ampak po dnevnem t. i. paritetnem tečaju. Ta določa, daje en evro 
vreden 239,640 tolarjev. Podjetja bodo morala kupce oz. 
potrošnike obvestiti, da so cene v evrih obračunane po 
omenjenem centralnem paritetnem tečaju. To je tečaj, ki je bil 
določen koneejunija 2004, ob vstopu Slovenije v sistem menjalnih 
tečajev ERM II, in bo veljal do dneva, ko bo določen tečaj 
zamenjave, to je tečaj med evrom in tolarjem, ki bo trajen in 
nepreklicen.
Tečaj zamenjave bo določil Svet EU. Predvidoma se bo to zgodilo 
sredi letošnjega leta. Tretje pa bo obdobje obveznega dvojnega 
označevanja cen. Trajalo bo šest mesecev po uvedbi evra, 
predvidoma do 1. ju lija  2007. V tem obdobju se bo za 
preračunavanje valut uporabljal tečaj zamenjave.

Nič gotovega o zaposlovanju delavcev iz 
novih članic EU
Kot so sporočili iz Slovenskega gospodarskega in raziskovalnega 
združenja pri sedežu EU v Bruslju, namerava letos več starih članic 
omenjene povezave ukiniti prepoved zaposlovanja državljanov iz 
novih članic, ki so jo sicer uvedle ob razširitvi EU. Tako ukinitev 
prepovedi je napovedala Finska. Kmalu naj bi ji sledila tudi Španija. 
Francija in Nemčija, ki imata zelo visoko stopnjo brezposelnosti, v 
letu 2006 še ne nameravata ukiniti prepovedi zaposlovanja iz 
novih članic.
Glede Slovenije je stanje še negotovo. Toda bržčas bo prepoved 
zaposlovanja iz nje v druga območja EU obveljala tudi za prihodnje. 
To kljub temu da delavci iz Slovenije ne kažejo velikega zanimanja 
za preselitev v tujino in torej ne bi ogrožali trgov dela v drugih 
državah članicah EU. Ob sprejemu Slovenije v Eu so napovedali, 
da bo olajšave za slovenske delavce morda uvedla Italija, vendar 
se to ni zgodilo.

Obvestilo
Goriška Mohorjeva družba in Lavričeva knjižnica vabita na 
predstavitev knjižne zbirke GMD za leto 2006, ki bo v Lavričevi 
knjižnici v Ajdovščini, v ponedeljek, 23. januarja 2006, ob 18.30. 
Poleg knjižne zbirke bosta predstavljeni tudi knjigi Primorska 
dekleta v Nemčijo gredo, ki jo bo predstavila avtorica Dorica 
Makuc, in pesniška zbirka Simon Gregorčič Izbrane poezije, ki jo 
bo predstavila prof. Lojzka Bratuž.

Pojasnilo in opravičilo
Naslov osrednjega prispevka v prejšnji številki Novega glasa (z 
dne 12. januarja) ni pravilen in se zanj opravičujemo. Glasil seje 
Uresničevanje reform v gospodarstvu in družbi ter posredovanje 
EU, kar pa ni pravilno. Glasiti bi se namreč moral Uresničevanje re
form v gospodarstvu in družbi ter predsedovanje EU. Mišljeno je 
predsedovanje Slovenije Evropski zvezi v prvi polovici leta 2008. 
Tudi je napačno, da ima Gospodarska zbornica Slovenije sedaj o- 
koli 64 tisoč zaposlenih. Gre v resnici za okoli 64 tisoč članov 
Gospodarske zbornice. Tudi za to napako se bralcem 
opravičujemo.
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Mladi člani Katoliške akcije iz Piacenze v Gorici in Ljubljani

Medsebojno spoznavanje 
ruši predsodke in delitve

Po podatkih Turistično-informacijskega centra

Štanjel obiskuje 
vedno več turistov

n s

Štanjel, 
ki

velja 
za eno naj
bolj slikovi
t ih  in  naj- 
starejših na
selij na Kra
su, bo letos 
obiskalo 
več turistov 
kot lani, je 
za STA po
vedala 
vodja Turi- 
stično- 
informacij- 
skega cen
tra (TIC) Štanjel Tina Jazbec. 
TIC je v lanskih p rv ih  desetih 
mesecih opravil 109 vodenih 
ogledov vasi, k i si jo je ogleda
lo 2368 oseb (predlanskim 88 
vodenih ogledov in  1949 oseb). 
To pa n i popolna številka, saj 
vodene oglede organizirata tu 
di dva zasebnika, prišteti pa je 
treba še samostojne obiskoval
ce, opozarja Jazbečeva.
Po podatkih TIC je Štanjel v ok
v iru  vodenih ogledov v letu 
2004 obiskalo 7651 turistov, v 
kar pa niso všteti obiskovalci, ki 
si vaško jedro z značilnimi ozki
m i ulicami, kam nitim i hišami

in  vodnjaki ter renesančno-ba- 
ročni grad, v katerem sta ureje
n i galerija Lojzeta Spacala in  po
ročna dvorana, ogledajo sami. 
Končne številke, k i jih  trenutno 
še zbirajo, bodo letos zagotovo 
še višje, saj tudi oba zasebnika, 
ki organizirata vodene oglede, 
beležita večji obisk, je pojasnila 
Jazbečeva.
Po n jenih  besedah so z obi
skom turistov - prevladujejo iz
letn iki - zadovoljni, saj so tu ri
stično infrastrukturo, k i bi 
omogočala, da b i sprejeli več 
gostov, začeli razvijati šele v 
zadnjih letih . Za leto 2006

pričakujejo, da se bo obisk še 
povečal, a o natančnejših Šte
vilkah Jazbečeva n i mogla go
voriti. Največ obiskovalcev si
cer zabeležijo med aprilom in  
jun ijem  ter septembrom in  
novembrom.
Med razlogi za večanje števila 
turistov v Štanjelu je vodja TIC 

omenila 
oglaševanje 
- letos so p ri
pravili več 
zgibank -, 
k ljub temu 
pa je prav 
premalo or
ganizirana 
promocija 
po njenem 
m nenju vz
rok za izpad 
agencijskih 
gostov. Teh 
je namreč 
zelo malo, 
ob tem je v 
kraju le 40 

prenočišč pri zasebnikih, ki so 
zelo razpršena, manjka pa tudi 
ustrezna gostinska ponudba.
Ta naj b i se v  p rihodnjih  letih 
izboljšala, meni Jazbečeva. Že v 
tem letu naj bi namreč v Štanje
lu  začeli graditi hotel, k i bo po 
dosedanjih načrtih  im el 50 
ležišč. Gradnja naj b i bila 
končana leta 2007, je pojasnila. 
Štanjel se sicer ob že omenjenih 
znamenitostih lahko pohvali 
tudi z poznogotsko cerkvijo sv. 
Danijela, Ferrarijevim vrtom, ki 
je delo znanega arhitekta Mak
sa Fabianija, ter kraško hišo z et
nološko zbirko.

Komentar

Meje, trikolorizmi in še kaj drugega

P red kratkim je Milan Rako- 
vac zaskrbljeno opozoril na 
domnevno paradoksalno 

obnavljanje rasizmov ob meji 
(PD, 17. 12. 2005) in  kot primer 
navedel tudi burne reakcije javno
sti ob incidentu v zvezi s 
Kocjančičevo nagrado, rekoč celo, 
da bi protestniki "ne smeli s tako 
lahkoto napasti iredentistov in  
fašistov" (PN, 8.12. 2005), pa da 
bi vsi skupaj morali čim prej pre
seči trikolorizme in se "prepustiti 
vihranju modre zastave z zlatimi 
zvezdicami." Najprej bi Rakovca 
rad opozoril, da je bila večina pro
testov resnih in argumentiranih 
ter so izpodbijali razloge za odk
lonitev nagrade in obsojali surov 
poseg politike v nagrajevanje. 
Predvsem pa n i nihče v njih niko

gar preganjal, zaradi česar bi se 
moral Rakovac protestnikom 
opravičiti, ker jih  je predvsem on 
s silno lahkotnostjo proglasil za 
preganjalce fašistov in iredenti
stov. In, drugič, na kakšni osnovi 
lahko sklepa, da naj bi bilo s pro
testi vse narobe, ne pa morda tudi 
z odklonitvijo nagrade? Tudi sicer 
je bila drža javnosti kulturna in n i 
bilo ob teh protestih nobenih ma
nifestacij šovinizma, kot jih  on
stran meje poznamo že dolgo sto
letje. Zato je nesprejemljivo do
gajanja ob meji strpati ven koš ter 
jih  vsa po vrsti nekritično progla
siti za trikolorizme ali celo rasiz- 
me.
Tudi sicer so se demoni preteklo
sti ob meji prebudili šele potem, 
ko je po razpadu Jugoslavije po

stala Istra tarča vsakršnih pritiskov 
s strani Italije, ki jih  je odločno ob
sodil tudi sam Rakovac. Npr. silo
vit italijanski medijski vdor, ki ga 
je Rakovac ocenil kot zelo resen 
zgodovinski pojav. Pa 
velikodušno podeljevanje italijan
skih pokojnin, o katerem je me
nil, "da gre za pojav jasne strateške 
vrednosti za Italijo..., k i prav go
tovo ne bo prispeval k slovanstvu 
tega prostora (Novi list, 2. 5. 
1991). Ali pa vsiljevanje istrske av
tonomije, k i jo je Rakovac, ob si
ceršnji podpori regionalizmu, ne 
pa tudi avtonomaštvu, proglasil za 
vabljivo politično utopijo, rekoč, 
"da je (hrvaška) Istra lahko le del 
Hrvaške, ne pa nek zasebni poli
tični korpus v Evropi regij" (Novi 
list, 1. 4. 2002). Kot je tudi odloč
no zavrnil istrstvo kot nadome
stek za narodnostno pripadnost in  
kot domnevno legitimen subjekt 
istrske avtonomije. Srečevali smo 
se in se še srečujemo z grožnjami 
in  poskusi ponovne romanizacije 
Istre, npr. prek kupovanja duš, 
umetnega napihovanja Ul in  
dvojnega državljanstva, kar so ob
sodile vse moralne avtoritete tega 
prostora, z Rakovcem vred.
Iz navedenega izhaja, da smo se, 
Slovenci in Hrvati, pred temi p ri
tiski v glavnem branili, in to na la
stnem ozemlju. Nismo m i na
skakovali F-Jk, kupovali v njej 
duše, j i  grozili s slavizacijo, forsira- 
l i  njeno avtonomijo, podpirali 
furlanstvo kot nadomestek za na
rodnostno pripadnost itn. Zato je 
absurdno tiste, k i se branijo, 
enačiti z iredentisti, rasisti ipd. Za
vedam se, da se tudi znotraj čre
de, ki se strne in se brani, lahko 
zgodi kaj neprijetnega do drugač
nih, vendar ne pomnim, da bi v 
tem času zabeležili en sam zaskr
bljujoč pojav, ki bi bil primerljiv s 
tistim i surovimi, skoraj vsakod
nevnimi onstran meje. Tudi sam 
sanjam o dnevu, ko se bomo pre
pustili "vihranju modre zastave z 
zvezdicami", vendar si tega, žal, še 
ne moremo privoščiti v pogojih, 
ko ti vsiljiv sosed nepovabljen pre
metava po tvoji hiši.

Milan Gregorič

V

Št i r i  d n i so se nedavno 
m u d ili na Goriškem 
fantje in  dekleta Katoliške 

akcije iz Piacenze, da b i spoz
nali Gorico in  njeno posebno 
družbeno-duhovno-kulturno 
tkivo. Spoznali so, kako je meja 
lahko prisotna v  ljudeh. Takšna 
meja se lahko spremeni v 
omejenost, k i ne omogoča 
obojestranskega srečanja, 
spoštovanja, priznanja in  dia
loga.
Tretji dan je b il namenjen Slo
ven iji in  n jen i prestolnici. 
Spremljal jih  je p. M irko Peli
con DJ. Srečanje v L jubljani je 
potekalo tako, da so se m ladi iz 
Piacenze, katerim  so se p r i
d ružili nekateri m ladi Ita lijani 
iz Gorice in  Trsta, srečali na se
dežu parlamenta s predsed
n ikom  državnega zbora Fran
cetom Cukjatijem  in  z odgo
vorn im  za medškofijsko m la
dinsko pastoralo Andrejem 
Pozničem. Geslo obiska je pov
zeto po stavku iz knjige o prvih  
kristjanih, iz Pisma Diognetu, 
k i so si ga izbrali m ladi: Vsaka 
tuja zemlja je zanje domovina  
in  vsaka dom ovina je  zanje 
tuja zemlja.
"Besede, ki nam jih  je namenil 
predsednik parlamenta, g. 
Cukjati, so bile polne upanja in

človeškosti. Spregovoril je o 
možnosti, ki jo m ladi imajo, da 
postorijo korak prek prag zgo
dovinskega spomina, da po
novno odkrije jo  zgodovinski 
spomin v luči novih možnosti, 
ne pa v luči nepremostljive 
meje. Samo m ladi bomo lahko 
zgradili novo istovetnost v Slo
veniji, Ita liji in  Evropi, v želji, 
da postanemo sposobni vzeti 
na zrel način nase odgovorno
sti, in  to ne brez truda." Tako je 
zapisal Stefano M agistrali iz 
Piacenze. Tržačan Marco Rava- 
lico  je zapisal: "To, kar m i je 
najbolj ostalo v spominu, tud i 
duhovnem, je zavest in  potre
ba, da gradimo odnose med 
narodi na drugačnih temeljih, 
ne kot v prejšnjem stoletju, ko 
so se narodi vzgajali k 
sovraštvu. Te besede iz ust p. 
M irka in  predsednika Cukjatija 
so izzvenele pretresljivo resnič
no za vse nas, navzoče mlade. 
Prav nove generacije, k i niso 
bile ranjene zaradi perverznih 
ideologij 20. stoletja, imajo 
prednost, da zgradijo v duhu 
nove civilizacije ljubezni tkivo 
odnosov, k i so potrebni na naši 
meji in  v vsej Evropi. N i avto
matično, vendar, ker je možno, 
je etično obvezujoče!"
Pietro Becci z Goriškega je izja

v il, da ga je srečanje v Sloveniji 
zelo nagovorilo: "Srečanje s 
predsednikom Francetom 
Cukjatijem je imelo veliko sim
bolično vrednost in  zgodovin- 
sko-kulturno težo: simbolično 
vrednost, ker b it i sprejeti v par
lamentu neke države pomeni 
vstopiti v srce narodovega de
mokratičnega življenja; o zgo- 
dovinsko-kulturni teži pa sem 
govoril, ker so se Cukjatijeve 
besede z veliko preprostostjo 
dotaknile nekaterih tem eljn ih 
kamnov ustave nove Evrope: 
dialoga med narodi; nujnega 
"protagonizma" m ladih rodov 
v grajenju celine, k i se zaveda 
svoje preteklosti, je pa vseeno 
pro jic irana p ro ti skupni 
prihodnosti; krščanskih kore
n in  Evrope, k i niso le formalen 
podatek, temveč dejavnik, k i 
ga je treba ovrednotiti v konk
retnem uresničevanju načel so
lidarnosti, središčne vloge člo
veka, spoštovanja do življenja 
in  do človeške osebe, p riv ile 
gija dialoga. To, kar smo doži
veli s prijatelji iz Piacenze v Lju
bljani, lahko sintetično povze
majo Cukjatijeve besede: "Sa
mo poglobljeno poznanje med 
ljudstvi in  narodi lahko prema
ga predsodke in  delitve iz pre
teklosti."
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Jamčenje zasebnih podatkov: v smislu zakonskega odloka št. 1 9 6 /0 3  
(varstvo osebnih podatkov) jamčimo največjo zasebnost in tajnost za 

osebne podatke, ki so jih bralci posredovali Novemu glasu. Bralci lahko 
brezplačno zaprosijo za spremembo ali izbris podatkov, 

ki jih zadevajo, kakor tudi izrazijo svoje nasprotovanje rabi le-teh.

To številko smo poslali v tisk v torek, 17. januarja, ob 14. uri.

VID A VALENČIČ  KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

"Nekoga, ki bi ti spregovoril 
kot človek, ne pa zgolj kot 
trgovski partner!"
V teh dneh me spremljajo stavki, ki sem jih  
slišala od zelo različnih oseb. Službeno sem 
spoznavala nekaj, česar nisem n iko li v 
življenju spremljala: spreminjanje vremena. 
Napovedim nisem n iko li sledila, tako da sem 
bila v letih stalno in  ponovno presenečena, ko 
je udaril mraz ali ko neznosna vročina n i 
pojenjala, življenje prinaša s sabo dober del 
ironije tudi v tem, da te pahne ravno tja, ka
mor se nisi prej n iko li 
napotil. Fiziki, k i spre
govore o preučevanju 
toče, vremenoslovci, 
k i t i razlagajo simula
cijske modele, teh
n iki, ki t i kažejo vre- 
menoslovno postajo, 
k i so si jo v letih  in  z 
nakupi odrabljenih 
profesionalnih apara
tov sovjetskih pod
mornic ali ameriških 
univerz postavili tudi 
na domačem 
dvorišču. Humanistič
n i študij in  posledična 
znanstvena tabula ra
sa sta m i koristna tudi v tem, da na široko od
prem oči ob vsaki tehnični razlagi tega ali one
ga, ker se m i vsako opravilo zdi novo in  nepoz
nano. Kolega na poti domov pripomni, da je 
neverjetno, kako je tehnično osebje v določe
nem oziru počaščeno in  presenečeno ob zani
manju za delo, ki ga opravlja. Ne le fiziki, ki ti

razlagajo, kako se o delu pogovarjajo, žal, sa
mo med sabo, vremenoslovci, ki so že v 
otroških letih na skrito vstajali ob zori, da bi 
gledali sončni vzhod, dekle, ki cel dan opravlja 
nalogo, ki bi zamorila vsakogar: drugo za dru
gim jemlje na stotine polmetrskih kvadratov iz 
polistirola, ki jih  je toča preluknjala, postavlja 
na ploščo scannerja in  jih  vstavlja v računal
niško bazo. Cel božji dan. Ko presenečeno 
odkrije, da se kdo zanima za njeno delo, se 
sprašuje, ali je mogoče pomota.
Iste dni obiščemo vinogradnika, ki ima tudi 
sam -  kot drugih štiristo oseb v deželi -  na do

mačem dvorišču 
stojalo s polistirolom 
za merjenje toče. V 
kleti se odpre: "V tej 
družbi h itim o  in  h it i
mo in  ob takem opra
vilu, kot je moje, si 
včasih le želim nor
malnega pogovora, ki 
n i vezan le na trgov
ske namene, ko do
stavljam steklenice re
stavracijam in  hote
lom ” .
Kako so te besede slič
ne onim, ki m i jih  je 
pred kratkim rekel 
prijatelj glasbenik 

stalno na poti: "Želim si besed, ki bi ne bile ve
zane izključno na poklicno dogovarjanje, in  
jih  je tako težko na jti!"
Vsi drsimo drug m im o drugega, jemljemo vre
menske napovedi, v ino ali glasbo od tega ali 
onega, ne dovolimo pa si, da bi videli človeka 
za vsem tem.

Predsednik DZ Republike Slovenije Cukjati z mladimi gosti v  prostorih slovenskega parlamenta
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N ovi glas nas je 15. sep
tembra letos - zanim iv 
datum, k i me spominja 

na 15. september 1947- opozoril 
tudi na ta zapis: “Vletošnjem let
niku tržaške revije Mladika je od
nos partijskega vodstva do orga
nizacije TIGR razviden iz pisma 
Štefana, organizatorja Varnostne 
obveščevalne službe (VOS-a) z 
dne 11.7.1943 Zdenki Kidrič, v 
katerem poroča o stanju na Pri
morskem in dobesedno navaja: 
"Večina pa je iz liberalnega tabo
ra prešla v organizacijo TIGR, ki 
je s svojim programom pritegni
la in  ujela v svoje mreže ves revo
lucionarni odpor liberalnih  
množic. Vodstvo te organiza
cije pa je kmalu zajadralo v 
angleške in  francoske vode 
(Inteligence Service)" ...K o  
opisuje stanje po posameznih 
okrožjih, pa pravi: “Baška do
lina pa je med 
najaktivnejšimi. Tuje bilo tu
d i eno žarišče slov. meščan
skega nacionalističnega pok- 
reta." (ARS, Asl483, VOS-II- 
1/21,191.
Ne bom se spuščal v Inteligen
ce Service ali v to, kako je bilo 
z organizacijo TIGR in  njenim  
sodelovanjem p ri angleški in  
francoski obveščevalni službi 
ali, kot se je pozneje ugotovi
lo, tudi sovjetski; to je do sedaj 
že znano. Znano pa je tudi, da so 
si obveščevalne službe redno iz
menjavale podatke, zato ne bo 
n ič nenavadnega, če bomo kdaj 
obveščevalne podatke tigrovcev 
zasledili tudi v tedanjem Rimu 
ali Berlinu, p ri komerkoli že.
Ta VOS-ovski podatek je po
memben predvsem zato, da se 
enkrat za vselej spozna, da so ti
grovci v Baški grapi (dolini!), na 
Cerkljanskem kot tudi na Tol
minskem pa še marsikje drugje 
im eli poleg odporniškega g i
banja še drug namen - š iriti in  
utrjevati ateizem kot tudi mark
sizem in leninizem in  s tem za
vajati verne ljud i in  tako škoditi 
Cerkvi.
Ko je 1.1994 v Gorici izšla knjiga 
Zorka Jelinčiča Pod svinčenim 
nebom, sem prvič posegel v de
bato. Tedaj so se oglasili nekate
ri zgodovinarji iz Tržaške. Na
daljnja debata je bila zaključena, 
ker je b il dan "befel", da naj se ta 
konča, mene pa ožigosa. "Bral
cem prepuščamo sodbo, koliko  
je objektivno vrednoten zgodo
vinopisni pristop AK avtorja 
omenjenega članka. Sami ima
mo o tem velik pomislek. 
Vsekakor nam n i vseeno, da na

Prejeli smo

Paberkovanje 
ob TIGR-u

vaja besede nekaterih pokojnih  
duhovnikov, k i bi zahtevale, da 
jih  preverimo tudi zaradi n jih  
dobrega imena." Pisec te p r i
pombe po toliko letih še n i pre
veril, kaj je dejansko bilo s temi 
duhovniki, čeprav mu je omo-

izdajala tedanja jugoslovanska 
framasonska loža, saj je b il v njih  
javno napisan izdajatelj in  kje se 
dobijo. O vsem tem smo že n ič  
kolikokrat pisali! Enako je bilo z 
njegovimi sestanki, k i so b ili v 
glavnem ateistično ideološko

gočen dostop do nadškofijskega 
arhiva. Gotovo je tam tudi 
kakšen podatek!
Z velikim veseljem bi podebati- 
ral s komerkoli že, recimo o g. 
Petru Šorliju, k i je umrl v Trstu. 
Čudim se, da noben tržaški zgo
dovinam i z n jim  n iko li imel no
benega pogovora o TIGR-u, kot 
tudi ne kateri od slovenskih 
duhovnikov, k i se z m ojim  p i
sanjem ne strinja. Peter Šorli je 
prišel v Trst septembra 1943. le
ta iz Podmelca v Baški grapi. Le
ta 1945 je b il odpeljan v Dachau 
in se je zopet vrnil v Trst 1954. 
leta, kjer je živel do smrti 
14.7.1988. Prav on bi marsikoga 
lahko seznanil, kakšen odnos je 
imel do njega Zorko Jelinčič naj
prej na Bukovem, nato pa še v 
Podmelcu. Saj ga je med drugim 
na Bukovem tudi pripravil na pr
vo poroko s Fanico Obidovo. 
Prav tako bi ga seznanil z litera
turo, ki jo je Jelinčič širil. Ta n i 
bila domoljubna, kot se danes na 
veliko piše, ampak politično- 
ateistična. Nekatere brošure so 
bile prav nesramno in žaljivo na
pisane proti Cerkvi, veri, papežu 
itd. Med to literaturo so spadale 
tudi brošure in  knjižice, k i jih  je

obarvani, kot tudi z njegovim so
delovanjem s KP Jugoslavije, 
vohljanjem za partizane itd. O 
vsem tem in še o marsičem bi vas 
lahko seznanili starejši prebival
ci Baške grape, na Bukovem in  
okoliških vaseh po Cerkljan
skem. Žal večine ljud i n i več, 
ostali pa smo mi, k i smo to pred 
štirim i desetletji poslušali, četu
di nas tedaj to n i veliko zanima
lo, saj smo živeli v raju Titovega 
socializma, ki je zlasti nas duhov
nike imel za socialistične parazi
te, tako smo se izogibali vseh po
govorov, k i niso b ili na tedanji 
"lin iji", da smo lahko kolikor to
liko  opravljali svoj poklic.
Drugi duhovnik je b il Štefan 
Tonkli. Tudi ta je zadnji del 
življenja preživel v Gorici. Zopet 
bi zastavil vprašanje: "Zakaj se n i 
nihče od GMD z n jim  n iko li po
govarjal o TIGR-u?" Prav tako tu
di kakšen zgodovinar. Čeprav je 
bil po značaju zelo zaprt, redko
beseden, je b il pa razgledan in se 
je p ri pogovoru odprl in  razživel. 
To sem sam doživljal, ko sem ga 
obiskoval.
Knjige, k i so zadnje čase izšle in  
obravnavajo tigrovce, so polne 
nasprotujočih si izjav. Borut

Pahor je napisal knjigo z naslo
vom: Iz primorske epopeje. 
M irko Brovč in  narodna vstaja 
organizacije TIGR v letih 1938 
do 1941. Tam piše tudi o Štefanu 
Tonkliju. Za informacijo je avtor 
uporabljal samo eno osebo, zato 
je tam marsikaj nedorečenega. 
Kot vsi primorski duhovniki se 
je tudi duhovnik Štefan Tonkli 
upiral ateistični, komunistični in  
framasonski literaturi, k i je je te
daj na Grahovem ob Bači bilo  
polno. Z njo smo se lahko sreče
vali vse do tolminskega potresa. 
Ne drži, da bi se on povezal z do
mobranstvom, kot piše v knjigi. 

Če je z n jim i imel stik, ker so 
prihajali domobranski vojaki 
k maši, ker je bila na Graho
vem domobranska po
stojanka, s tem še n i naredil 
nič slabega. Prav tako so do
ločen čas prihajali k nedeljski 
maši tudi partizani. Take si
tuacije je tedaj doživljalo ve
liko primorskih duhovnikov, 
k i so se znašli v podobnem  
položaju. Znano je, kako je 
Tonkli posredoval p ri Nem
cih, da ne bi postrelili ujet
nikov, k i so jih  im eli v kleti 
hiše nasproti župnišča. Prav 
tako vsi vedo, da je spremljal 
daleč vRutarsko grapo pogreb 
tigrovca Simona Kosa. Poko
pal pa ga je v Rutu dr. Franc 

Felc, k i je tedaj Rut oskrboval iz 
Stržišča. Tonkli je obsojal vsako 
nasilje kot tudi vse, kar je imelo 
kakršno ko li povezavo z ateiz
mom. Da pa je Tonkli moral za
pustiti župnijo Grahovo ob Bači, 
pa je žal imel največ zaslug prav 
toliko opevani tigrovec. Znano 
je, da je po njegovem odhodu 
skupaj s skupino aktivistov vdrl v 
župnišče in odnesel vse, kar se je 
dalo izropati. Tamkajšnji prebi
valci prav dobro vedo, kje je 
šivalni stroj, ki ga je imela Tonk- 
lijeva sestra, kje je njegovo 
pohištvo, kam je šlo ostalo nje
govo imetje... Ne gre za obreko
vanje, ampak za resnico, k i je 
nekateri ne želijo slišati! 
Omenjena knjiga ima vse preveč 
podatkov samo z ene strani, 
medtem ko je druga stran zabri
sana iz kakršnega ko li razloga. 
Knjigo so dobro ocenili tisti, ki 
tamkajšnjih razmer ne poznajo. 
V domoljubnem duhu skušajo 
popravljati tigrovcem krivice, če
prav so v bivši Jugoslaviji vsaj 
nekateri od n jih  imeli zelo do
ber gmotni položaj.
Enako bi se lahko spotaknil ob 
knjigi Marjana Slabeta Na rovašu 
življenja, ki jo  je izdal župnijski

urad Grahovo ob Bači leta 2004 
in  govori o Podmelcu in  njegovi 
župniji. Tudi tam so stvari o 
zadnji vojni opisane samo z ene
ga zornega kota, drugega pa av
tor n i raziskal, končno pa, saj ga 
tudi n i imel kje, ko je glavnina 
ljudi, ki bi mu še kaj povedal že 
pomrla. Po teh župnijah pa se n i
so pisale župnijske kronike, ker 
so b ili tamkajšnji duhovniki v ti
stem času stalno v strahu pred 
preiskavami in zasliševanji. Tako 
imamo zopet eno knjigo več, p i
sano enostransko!
Tretje delo je o TIGROVCU Anto
nu Rutarju. Tu so spomini 
hčerke enkratno napisani. To pa, 
kar potem sledi, je zopet nekaj, 
kar ne potrebuje komentarja, in 
vsak, ki vsaj malo pozna Tolmin
sko in je imel stik s Tolminci, ve, 
da takšno obravnavanje lokalne 
medvojne in povojne zgodovine 
ne vodi nikamor, četudi se 
kdorkoli ponaša s strokovnostjo. 
Eno so dejstva, drugo pa so p ri

povedovanja še tistih redkih ži
večih, k i bi lahko kaj povedali, 
pa to zamolčijo, da bi koga ne 
užalili.
Ob vsem tem gre za resnico, ne 
pa za klevete! N i moj namen, da 
bi tigrovce blatil. Gotovo so b ili 
med n jim i nekateri tudi narod
no zavedni in  pošteni, to vemo 
vsi! Želim pa še enkrat kljub vse
mu povedati, da je bilo med n ji
m i veliko naivnosti ali pa so b ili 
pod premočnim vplivom, lahko 
tudi finančnim, nekaterih vodi
teljev, tudi Zorka Jelinčiča, k i so 
jih  izrabljali pod krinko narod
nosti, domoljubja, narodne za
vesti... v resnici pa so služili t i
stim, k i so želeli ateizirati, škodi
ti in  un ič iti vse, kar se je 
nanašalo na vero in  Cerkev, še 
zlasti po omenjenih krajih. Atei
stična propagandna literatura 
kot tudi spomini krajanov, ki so 
ostali za tigrovci, to na žalost po
trjujejo.

Ambrož Kodelja

Č lovek J e Pristal N a  Lu n i? Da , D a , N e d v o m n o ...

S*

Se dobro, da v Pyongyangu 
ne obratuje Trenitalia!

Veselo na pot. Š irni svet nas 
čaka. Škoda je b it i zaprti za 
dom ačim i zidovi. Zato, p o t 
pod  noge! B iti m oram o ze
lo  srečni, da ž iv im o v  takem 
obdobju, ko  se lahko  p re 
m ikam o z letali. No, in  po 
m islite, kako nam je vse to 
olajšano v  obdobju, odkar 
so se uve ljav ili Ryanairi, Ea- 
syjeti in  vsi ostali nizkoce- 
novn i leti. Posebej dragoce
no je  to za ita lijanske  
državljane. Zakaj? Pom isli
te, če b i se m ora li Ita lija n i 
zanašati samo na A lita lio , 
družbo, k i v  času delovnega 
leta našteje p rib ližn o  enako 
število  de lovn ih  d n i in  
stavk. Vsakič, ko kupiš vo
zovnico za le tA lita lie  prav
zaprav avtom atično  sode
lu ješ v  na jveč ji ita lijan sk i 
stavnici. Ne, ne govorim  o 
žrebanju za superenalotto. 
Gre za posebno stavnico z 
naslovom Bom danes sploh 
vzletel? Odgovor DA se na 
tej stavnici večkrat vredno
t i tam nekje m ed 50:1 in  
100:1.
Le kaj b i b il svet brez teh 
tehnoloških  novo tarij?  
Kako b i ljud je  ustvarjali no 
vo veliko Evropo z enotno  
zastavo in  enotno  valuto?

Kako b i ustvarjali ve lik i g lo- 
baliz iran i svet, naše g lobalno  
naselje, k i zaseda vseh pe t ce
lin?  Kako bi brez le ta l izvaža
l i  naš lju b i kapita lizem  na 
drugo stran Berlinskega zidu? 
In  kako bi se zahodni bledo
lič n i beli ovra tn ik i p e lja li na 
Kitajsko in  tam predavali na 
temo velike ekonom ije in  g lo 
baln ih trgov? Prevozna sred
stva, n i kaj. Po n jih o v i zaslugi 
se celo n a jb o lj "eksotične" 
države odp ira jo  svetu. Pred 
kra tk im  je  nam reč v  javnost 
pricurlja la  novica, da se je  na 
potovanje podal K im  Jong II. 
Gre za »eksotičnega« m o
narha ene n a jb o lj »eksotič
n ih« dežel naše velike g loba l
ne vasi, Severne Koreje. Kim  
Jong I I  si je  la n i p r ib o r il 
oskarja za avtokratskega tira
na leta. Gre sicer za pravega 
zbiratelja tovrstn ih  priznanj, 
k i svojo državo skupaj z oče
tom že ves p ovo jn i čas izolira  
od ostalega sveta. O čitno pa 
se na tem področ ju  nekaj le

prem ika. K im  Jong I I  je  v 
pre jšn jih  tednih le odprl meje 
svoje države: za zdaj sicer sa
m o zase, ampak to je  navse
zadnje že nekaj. Obiskal je K i
tajsko. Že li m orda tud i sam 
preob raz iti kom unizem  Se
verne Koreje po  receptu, k i ga 
predlaga kom unistično-kapi- 
ta listična Kitajska? Le zakaj 
ne? Coca-cola in  M c Donald- 
si za severnokorejske proletar
ce. M arx se s takšnim  raz
vojem svojega historičnega  
materializma gotovo obrača v 
grobu. No, in  kako je  Kim  
Jong II  p rispe l na Kitajsko?  
M ed iji sicer pravijo, da sever
nokorejski oče naroda sovraži 
letala. Se je  morda zato pe lja l 
z vlakom ? Ja, verjetno in  še 
bo lj verjetno je  šlo za osebni 
vlak. Nedvom no se Kim  Jong  
I I  n i pe lja l s Trenitalia, saj b i v 
tem prim eru še danes čakal na 
vstopni postaji v  Pyongyangu. 
Severnokorejski vod ite lj se je 
torej odprl svetu. No, za zdaj 
samo Kitajski: spremembe je

treba uvajati postopno. To 
velja za vse, tudi za tehnolo
g ijo .In  v tem je  severnoko
rejski vod ite lj verjetno p r i
skočil na pom oč k ita jsk im  
oblastem. Predlagal j im  je, 
naj dostop do tehnološkega 
viška današnjega časa, in te r
neta, svo jim  ljudem  om o
gočijo  postopno. K ita jci so 
m odremu nasvetu sledili. Z  
Yahoojem so p r iš li do 
prije tnega sporazuma, po  
katerem državljani LR K ita j
ske na omenjenem porta lu  
dobivajo zelo omejeno šte
v ilo  zadetkov. Tako si jim  n i 
treba preveč b e lit i glave s 
pre tiran im  navalom in fo r 
macij. In  iz  istega razloga so 
k ita jsk i ob lastn ik i izbrisa li 
in te rne tn o  enc ik loped ijo  
W ikipedia. Prenaporno bi 
b ilo  za proletarce spoznava
ti tako obširne pojm e, k o t 
so demokracija, Tienan- 
men, Tibet a li Dalai Lama. 
D obri in  požrtvova ln i vodje 
so se svo jih  državljanov  
u sm ilili: in te rne t bo za zdaj 
dovo lj zapleten pojem. 
Posebna zahvala gre seveda 
kitajskemu svetovalcu iz  Se
verne Koreje, K im u Jongu  
Ilu.

Andrej Čemic

Avstrija

Verjefo

Avstrija

Vremenska napoved ARPA-OSMER 
za Furlanijo-Julijsko krajino

Najnižja temperatura (°C) -2/2 3/6

Srednja temperatura na 1.000 m (°C) 0

SPLOŠNA SLIKA:
Prehodno se bo okrepil azorski anticiklon, ki nam bo zagotovil krajše 
obdobje stanovitnega vremena.

ČETRTEK, 19. januarja 2006:
Prevladovalo bo pretežno jasno vreme. V Karniji in na Trbiškem bo zju
traj v visokogorju pihal močan severni ali severozahodni veter, ki bo 
med dnevom oslabel. Temperature se bodo zvišale.

Srednja temperatura na 2.000 m (°C) - 3

PETEK, 20. januarja 2006:
Pretežno jasno bo ali delno oblačno.

Slovenija

Najvišja temperatura (°C)

Slovenija

Nižina Obala
Najnižja temperatura (°C) -1/2 3/6
Najvišja temperatura (°C) 9/11 9/11
Srednja temperatura na 1.000 m (°C) 1
Srednja temperatura na 2.000 m (°C) -1

OBETI:
V soboto se bo predvidoma spet povečala oblačnost, ponekod se bo
do občasno pojavile padavine.

Nižina Obala

Verje (d

Deželna meteorološka opazovalnica F - Jk
www.meteo.fvg.it,slovensko@osmer.fvg.it, tel. 0432 934111
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Peta številka Pastirčka

V novo leto z žarom ljubezni
S;k J i

taro leto se je poslovilo in 
. tudi za Pastirčkove bralce je 
'nastopilo novo z vsemi 

svojimi neznankami in  še nepo
pisanimi stranmi. Vsak dan naj 
bo prežarjen z ljubeznijo, kajti le 
tako bomo zmogli prenašati tudi 
grenke trenutke, ki nam jih  bo 
tu pa tam prav gotovo nasulo 
mlado leto. Zato Pastirčkov ured
n ik Marjan Markežič spod
buja otroke, naj čim večkrat 
dokažejo staršem, kako radi 
jih  imajo in  naj jim  to tudi 
povedo. Tako bo v tem letu 
vsem lepo in  toplo pri srcu.
Saj, kot pravi tudi zgodbica 
Zlate Volarič o kužku Pikiju, 
ki se je izgubil v mestnem vr
vežu in  si želi domov, naj- 
večja sreča je doma. Doma, 
kjer najmlajši Pastirčkovi 
prijatelji lahko v m iru do
polnjujejo strani, ki jih  Pa
stirček vsak mesec namenja 
prav njim . Tokrat bodo 
lahko pobarvali Svetopisem
sko pobarvanko z mavrico, 
ki se je prikazala po Noetovi 
rešitvi iz vesoljnega potopa, 
v rubrikah Besede v podo
bah in  Ko bom velik pa si bo
do z rešitvijo križanke in  do
polnitvijo besed zapomnili, 
kako poimenujemo zimska 
oblačila, in  ugotavljali, kaj bi rad 
postal simpatični medvedek, ko 
bo odrasel. O stari navadi kole
dovanja, ki si zadnje čase spet 
utira pot v naših vaseh, pripove
duje dopolnjevanka Karmen 
Smodiš, o trudnem starem letu z 
brado in  o novem, še v pleničice 
odetem, pa pojejo stihi Vojana T. 
Arharja. Pacek se muči s čarov
nijo. Upa, da bo z njo odpravil

vse slovnične spake, a zaman. Le 
z učenjem jih  je mogoče pregna
ti in  se z besedami še poigrati, 
kot narekuje pesmica Berte Go
lob Moj in  tvoj ob ilustraciji 
Marjana Mančka. Za lepo sloven
sko besedo v športu se zavzema 
nova rubrika Šport, ki ponuja 
domače izraze pri odbojki. Za 
poglobitev in  preverjanje sveto

pisemskega znanja pa so nena
domestljiva vprašanja pod naslo
vom Kar lepo po vrsti. Neža Rot 
se je v tokratnem zapisu o oliki 
pomudila v šoli. Priporoča nam
reč, kako naj se šolarji spoštljivo 
vedejo do učnega in  neučnega 
osebja. Prikupen palček Danile 
Komjanc, ki teka s svetilko na ra
menu, krasi nadaljevanje dogo
divščin Metle Pike Marize Perat, 
ki ji je uspelo iztrgati se iz hudob

nih čarovničinih rok. Kako so se 
snežaki nasankali, nadrsali in  
nasmučali, razkriva zgodbica V. 
T. Arharja Športni snežaki. Debel 
sneženi mož je tudi narisan na 
eni izmed 26 risbic, k i poživljajo 
premnoge zapise tokratne Pa
stirčkove pošte o Miklavževih da
rilih , Božiču in  še o čem.
Novi prijatelj računalnik PeCe 

smotrno uči otroke, kaj mo
rajo napraviti, če se želijo po
govarjati z njim.
Ker sta islam in njegova stvar
nost zmeraj bolj aktualna, je 
Pastirček namenil kar dve stra
n i opisu te vere in  navad nje
n ih  vernikov.
Medtem ko v naravo zasanjani 
Pastirček nabira granatna ja
bolka, polna dragocenega C 
vitamina, se stric Maks, njego
va nečaka in  sosedovi otroci 
razgledujejo po treh nam 
bližnjih božjepotnih svetiščih: 
Sveti Gori na hribu Skalnica, 
kjer se je Marija prikazala 
Urški Ferligojevi, Marijinem 
Celju nad Kanalom in  Stari 
Gori nad Čedadom.
Eno celo barvno stran januar
ske številke pa je Pastirček na
menil trem knjižn im  b i
serčkom, ki jih  je izdal ob svoji 

mladostni šestdesetletnici. Na 
njej so knjiga Zlate Volarič Cvetje 
iz črk z ilustriranimi pripovedmi 
v rim i, knjiga Paole Bertolini 
Grudina Čigava je ta čarobna pa
lica z nežno ilustrirano pravljico 
o dobroti in  - z likovno opremo 
iste ilustratorke - Pastirčkov ko
ledarček za leto 2006, ki so ga 
bralci prejeli brezplačno z ja
nuarsko številko.

m

OSTANI ZVEST NOVEMU GLASU!
NOVI GLAS JE TVOJ TEDNIK! NAROČI SE NANJ 

IN PRIDOBI NOVEGA NAROČNIKA!

POSAMEZNA ŠTEVILKA:
1,00 evro

LETNA NAROČNINA 2006:
Italija: 45,00 evrov 
Slovenija: 48,00 evrov 
Inozemstvo: 85,00 evrov

Naročniki, k i bodo poravnali naročnino na Novi glas za leto 2006 do 31- januarja  2006, 
bodo sodelovali p r i žrebanju za eno brezplačno potovanje z  Novim glasom v Armenijo, 
k i bo predvidoma v drugi polovici meseca ju n ija  2006.
Obenem si bodo lahko izbrali v dar eno izmed knjig Goriške Mohorjeve družbe s seznama, 
k i ga bodo prejeli na dom skupno s poštno položnico.
Novi naročniki in naročniki, k i bodo pridob ili novega naročnika, bodo prejeli še 
dodaten kn jižn i dar.

0 3  6 0  
LETNICI

KNJIGA 
ZLATE VOLARIČ 

Z  ILUSTRIRANIMI 
PRIPOVEDMI 
V RIMI ^ S S fi

»**• KNJIGA
PAOLE 3ERT0LINI GRUDINA 

Z  NEŽNO ILUSTRIRANO 
PRAVLJICO 

'  O DOBROT!

KOLEDARČEK 
ZA LETO 2 0 0 6  
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DOBITE JIH  .  
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KNJIGARNAH IN 
NA UREDNIŠTVU 

PASTIRČKA
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GORICA: Travnik 25 /  tel. 0481 533177 (uprava) /  fax 0481 548276 /  uprava@ noviglas.it 
TRST: Ul. Donizetti 3 /  tel. 040 365473 /  fax 040 775419 /  trst@ noviglas.it


